
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس اعلام کرد
مجلس به دنبال تصویب قوانین بازدارنده برای 

مقابله با تخلفات بورسی
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم گفت: اکنون به منظور مقابله 
با تخلفات مخربی نظیر سیگنال فروشی، معاملات پنهانی در حال بررسی 
طرح اصلاح قانون بازار سرمایه برای استقلال ســازمان بورس و تصویب 

قوانین بازدارنده هستیم.
محمدرضا پورابراهیمی به بررســی طــرح اصلاح قانون بازار ســرمایه 
در کمیســیون اقتصادی مجلس اشــاره کرد و افزود: جزییات این طرح 
در کمیته تخصصی کمیســیون بررسی و تدوین شــده است و اکنون در 
حال بررسی در صحن کمیســیون و جمع بندی مباحث با متخصصان و 
کانون های تخصصی بازار سرمایه هســتیم که تا پایان تابستان به صحن 

علنی مجلس می آید.
وی »تقویت شفافیت در بازار سرمایه« را یکی از محورهای اصلی این طرح 
خواند و گفت: برای جلوگیری از بروز تخلفات و ایجاد مشکلات برای آحاد 
مردم به دلیل عدم تناسب رفتار حرفه ای و شرایط تخصصی، بازار سرمایه 

نیازمند تقویت شفافیت است. 
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: تقویت جایگاه شورای عالی 
بورس و ســازمان بورس و اوراق بهادار  به منظور حفظ جایگاه تخصصی و 
اســتقلال خود از دولت نیز یکی از محورهای مهم این طرح اســت؛ باید 
منافع مردم در راســتای ماموریت های کلان بازار ســرمایه کشور تحقق 

یابد.
پورابراهیمی، افزایش سواد مالی در کشور را یکی از ضرورت های فعالیت 
مردم در بازار سرمایه دانســت و گفت: اکنون به شــدت نیازمند تقویت 
این بخش هســتیم؛ افزایش ســواد مالی و رفتار حرفه ای و تخصصی در 
آحاد مردم از مراکــز آموزش عالی گرفته تا مجموعــه آموزش و پرورش، 
حوزه های علمیه و خیلی از مراکز تخصصی دیگر باید در دســتور کار قرار 

گیرد.
وی تشدید مبارزه با جرایم را یکی از محورهای اساسی طرح اصلاح قانون 
بازار سرمایه خواند و تاکید کرد: امروز شاهد شــرایط خاصی در این بازار 
سهام هســتیم که عملًا به دلیل نبود قوانین بازدارنده در این حوزه امکان 
تامین منافع مردم دچار مشکل شده است؛ یکی از موضوعات بسیار مهم 

ما در اصلاح این قانون ایجاد شفافیت در فعالیت هاست.
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه فضای مجازی می تواند 
به تقویت بازار سرمایه و ایجاد فضای تخصصی کمک کند، گفت: در همین 
فضا تخلفاتی نظیر ارائه اطلاعات غلط، ســیگنال فروشــی و یا اتفاقاتی از 
این دســت به دلیل عدم مدیریت فعالیت کانال های تخصصی در فضای 
مجازی  رخ می دهد کــه تاثیر مخربی بر بازار ســرمایه می گذارد و انتفاع 

عمومی مردم را خدشه دار می کند.
پورابراهیمی خاطرنشان کرد: مدیریت فعالیت های تخصصی بورسی در 
فضای مجازی به طور حتم در حین تصویــب این طرح در مجلس مدنظر 

قرار می گیرد تا تصمیمات اساسی برای مقابله با این تخلفات اتخاذ شود.
وی بیان داشــت: »تقویت بورس کالا« نیز به عنوان یکی از ظرفیت های 
بسیار مهم بازار سرمایه مد نظر کمیسیون اقتصادی مجلس است؛ تقویت 
ســهامداران خرد و ایجاد تشــکل های مربوط به آنها به عنوان تشکیلات 
کانون سهامداران حقیقی برای دفاع از جایگاه خودشان در بازار سرمایه از 

محورهای مهم این طرح است.
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس گفت: امیدواریم این طرح به زودی 
در کمیســیون اقتصادی نهایی و راهی صحن علنی مجلس شود تا ضمن 
اصلاح برخی روندها، خلاء وجود برخی قوانین بازدارنــده را پر کرده و از 
شکل گیری فعالیت های مخرب نظیر سیگنال فروشی، معاملات  پنهانی 

و... در بورس جلوگیری کند.

مجلس کالابرگ چگونه اجرایی می شود

تلاش دولت برای حذف شرط بازگشت قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰
نســرین هزاره مقدم   قیمت ها به عقب 
برنمی گردد؛ اگر استثناهای بسیار معدود را 
کنار بگذاریم، هرگــز در اقتصاد قیمت ها به 
عقب برنگشته است؛ بنابراین قید بودجه ای 

۱۴۰۱ برای دولت، عملا اتفاق نمی افتاد.
به گزارش خبرنــگار ایلنــا، تصمیم دولت 
برای اصــلاح قانون بودجه و حذف شــرطِ 
»بازگشــت قیمت ها به شــهریور ۱۴۰۰« 
مورد انتقــاد فعالان کارگــری و تعدادی از 

نمایندگان مجلس قرار گرفته است.

لایحه اصلاحی دولت
دولت پنجم مردادمــاه، لایحه اصلاح قانون 
بودجــه ۱۴۰۱ را به مجلــس تقدیم کرد؛ 
بند اول این اصلاحیه عنــوان می کند: »در 
جزء)۱( بند )ص( تبصره یک، عبارتِ به نرخ 
پایان شــهریور و حذف می شود.« براساس 
قانون بودجه، دولت مکلف شــده بود تورم 
ناشــی از آزادســازی قیمت ارز را با دادن 
کالابــرگ الکترونیک به مــردم به گونه ای 
مدیریت کند که قیمت کالاها و خدمات به 
شهریور ۱۴۰۰ بازگردد؛ اما در اصلاحیه ی 
پنجم مرداد، دولت خواســتار حذف شرطِ 
بازگشت قیمت ها به شــهریور ۱۴۰۰ شده 

است.
 جــزء)۱( بنــد )ص( تبصره یــک قانون 
بودجه ۱۴۰۱ چه می گویــد؛ در این بند از 
قانون بودجه آمده اســت: »به دولت اجازه 
داده می شــود در ســال ۱۴۰۱ تــا معادل 
ســقف ردیف )۱۸( جدول مصارف تبصره 
)۱۴( این قانــون را از طریــق تامین منابع 
مابه التفــاوت ارز ترجیحی بــرای واردات 
کالاهای اساســی، دارو و تجهیزات مصرفی 

پزشکی اختصاص دهد. 
چنانچــه دولت قصــد دارد کالایــی را از 
ســبد ارز ترجیحی حــذف نمایــد باید 
قبلًا ترتیبــات قانونی جبران زیــان رفاه 
مصرف کننــده را برای کالاهای اساســی 
از طریــق کالابرگ الکترونیــک و در امور 
پزشــکی از طریــق بیمه هــا و بــه طرق 
جایگزین مطمئن به انجام رسانده باشد به 
طوری که افراد بتوانند این کالاها و خدمات 
را به نرخ شهریور ۱۴۰۰ و در سقف سهمیه 

تعیین شده تهیه کنند.«
حالا دولت قصد دارد ایــن بخش از قانون را 
به گونه ای تغییر دهد کــه جمله آخر به این 
صورت دربیاید: »افــراد بتوانند این کالاها 
و خدمات را در سقف ســهمیه تعیین شده 
تهیه کنند.« به عبارت دقیق تر، سیســتم 

کالابرگ، شرط قیمتی نداشته باشد و فقط 
محدودیت مصرف یا همان سقف سهمیه ی 
تعیین شده را دربرداشته باشد؛ با کالابرگ 
مصرف مردم ســهمیه بندی شــود و دیگر 
لزوم بازگشــت قید قیمت ها به قیمت های 

شهریور سال قبل وجود نداشته نباشد.
تلاش دولت برای حذف شــروط کالابرگ، 
در میان نمایندگان مجلــس نیز منتقدانی 
دارد؛ برای نمونه، حســین زهــی )نماینده 
خاش(: »در قانون بودجه ۱۴۰۱ ساماندهی 
ارز ترجیحــی را منوط به ارایــه کالا برگ 
الکترونیک شــد تا کالاهای اساسی با نرخ 
شــهریور ۱۴۰۰ به دســت مصرف کننده 
برسد، اما متاســفانه دولت در لایحه ای که 
اخیرا به مجلــس ارایه کرده خواســتار لغو 
قید »به نرخ پایان شهریور ۱۴۰۰« شده که 
این لایحه ممکن است به رشد تورم و گرانی 
بیشتر کالاهای اساســی منجر شود. این در 
حالی اســت که دولت به دلیل عدم عرضه 
کالاهای اساسی به نرخ شهریور سال ۱۴۰۰ 

تخلف کرده است.«
با این حســاب، با حذف شــرط بازگشتی 
قانون بودجه، نــه تنها قیمت هــا به عقب 
بازنمی گردنــد بلکه ممکن اســت علیرغم 
در دســتور قرار گرفتن سیاست کالابرگ، 
گرانی ها گسترش بیشــتری پیدا کند؛ در 
این صورت، تنها رهاوردِ کوپن الکترونیک، 
ســهمیه بندیِ مصرف مردم خواهد بود؛ در 
تیرماه ســال جاری، تورم نقطه به نقطه ی 

خوراکی ها ۸۶ درصد بوده اســت و براساس 
اعلام رســمی مرکز آمار، تورم خوراکی ها 
حداقــل در ده اســتان، رکورد ده ســاله را 
شکسته اســت؛ با برداشــتن محدودیت ها 
و مجوز صــادر کردن بــرای آزادســازیِ 
غیرمشــروط، مشــخص نیســت چــه بر 
ســر شــاخص های تورمی می آیــد و تورم 
خوراکی هــا در ماه هــای پیــش رو چقدر 

می شود.

هرگز در اقتصاد قیمت ها به عقب 
برنگشته است

علیرضا حیدری )کارشــناس رفــاه و نایب 
رئیــس اتحادیــه پیشکســوتان جامعه ی 
کارگــری( در ارتباط با تــلاش دولت برای 
حذف شرط قانون بودجه، به ایلنا می گوید: 
قیمت هــا بــه عقــب برنمی گــردد؛ اگر 
استثناهای بســیار معدود را کنار بگذاریم، 
هرگز در اقتصاد قیمت ها به عقب برنگشته 
اســت؛ بنابراین قید بودجه ای ۱۴۰۱ برای 
دولــت، عملا اتفــاق نمی افتــاد؛ اما بدون 
تردید، اصلاحیه ی پنجم مــرداد دولت بر 
قانون بودجه، به نفع مردم نیســت بلکه به 
نفع خود دولت اســت؛ دولت اگر قرار باشد 
قیمت ها را به شهریور ۱۴۰۰ بازگرداند، باید 
مابه التفاوت آن را به نوعی به مردم پرداخت 
کند و از آنجا که نمی خواهد این کار را بکند، 
تلاش برای اصــلاح قانون بودجــه را آغاز 

کرده است.

وی بــا بیــان اینکه »هــدف دولــت از 
آزادســازی نــرخ ارز، تامین بخشــی از 
کســری بودجــه ۱۴۰۱  بــوده اســت« 
می گوید: دولت قصد دارد منابع حاصل از 
آزادسازی را ذخیره کند تا مجبور نشود از 
ابزارهای مالی برای تامین کسری بودجه 
اســتفاده کند و به همین دلیل قرار نیست 
قیمت ها به شهریور ســال قبل بازگردند و 
مابه التفاوت آزادســازی به مردم پرداخت 

شود.
 هدف اصلی آزادســازی، تامین کســری 
بودجــه دولت بــوده اســت و بقیــه آثار 
آزادسازی در حاشیه ی این متن اصلی قرار 
می گیرند. اصولا شــکاف معناداری بین ارز 
۴۲۰۰  تومانی و ۲۳ یا ۲۴ هزار تومانی وجود 
دارد؛ پس بی شک دولت از آزادسازی منتفع 
شده اما مساله این اســت که این آزادسازی 
در اقتصــاد کلان چــه تبعاتــی داشــته و 
بازیگران اقتصاد چقدر زیــان دیده اند؛ این 
اتفاق در ســطح کلان »نفــع عمومی« به 
دنبال نداشــته بلکه زیان عمومی داشــته؛ 
امروز می بینیم تمــام کالاها و خدمات خود 
را با آزادسازی منطبق کرده اند حتی برخی 

از آن سبقت گرفته اند.
اگر آزادســازی بی محابا و بدون ترمز پیش 
برود و شــرط قانون بودجه که البته تا امروز 
اجرایی نشــده ولی در هرحــال یک مانع 
روی کاغذ است، برداشــته شود، چه اتفاقی 
می افتد؛ چقدر گرانیِ بیشــتر در راه خواهد 

بود؛ حیدری در این زمینه می گوید: انتظار 
داریم در پایان سال در قیاس قیمتی با سال 
گذشته متوجه شــویم حتی کالاهایی که 
ارتباط مستقیم با ارز ۴۲۰۰ نداشته اند، اثر 
افزایش قیمتی آن ها بیشتر از اثر آزادسازی 
باشــد یعنی تورم بیشــتری خود را در بازار 
نشــان دهد؛ تاثیرگــذاری آزادســازی بر 
مولفه های مختلف، آثار زیانبار اقتصادی در 

بلندمدت خواهد داشت. 
در هر حال، دولت امــکان تثبیت قیمت ها 
روی شــهریور ۱۴۰۰ را حتی با سیاســت 
کالابــرگ ندارد کــه اگر بخواهــد این کار 
را بکند، بایــد مابه التفــاوت قیمت ها را به 
طریقی بپردازد؛ رصد بازار نشــان می دهد 
که افزایش قیمت بســیاری از کالاها بیشتر 
از آزادســازی بــوده و بنابرایــن دولت اگر 
بخواهد مابه التفاوت بپــردازد باید بیش از 
آنچه از آزادسازی به دســت آورده، بپردازد 

یعنی از جیب پرداخت کند.
 به گفته وی، کالابرگ هم موثر نیست چون 
محدودیت مصرف ایجاد می کند و شــما را 
به الگوی مصــرف دولتی مقید می ســازد؛  
مصرف محدود می شود و این محدودیت به 
این معناست که هزینه آزادسازی قیمت ها 
برای دولــت، کمتــر از درآمــدِ حاصله ی 
دولت از آزادســازی قیمتهاســت و  لاجرم 
مابه التفــاوت را باید مــردم بپردازند. حالا 
رانت و فســادِ محتملِ سیاست کالابرگ را 
کنار بگذاریم و اینکه چنین سیاســتی فقط 
در دوران جنگ و بحــران جواب می دهد نه 

در شرایط عادی.

حرف آخر
شرط بازگشــتی قانون بودجه، این اجازه 
می داد از دولت سوال کنیم که چرا علیرغم 
الزام در قانــون، قیمت های در دســترس 
نسبت به شهریور سال قبل، صعود نجومی 
داشته است؛ حالا اگر این شرط در مجلس 
حذف شود، آینده ی تورمی به خصوص در 
بخش خوراکی ها مبهم تــر از قبل خواهد 

بود.
امروز تورم رســمی خوراکی ها نســبت به 
ســال قبل بیش از ۸۶ درصد و تورم واقعی 
سبد معیشت کارگران بیش از ۱۰۰ درصد 
است، اگر قید و شــرط آزادسازی برداشته 
شــود، تورم تا کجا پیشــتازی می کند؟ و 
سوال مهم تر اینکه، آیا نمایندگان مجلس با 
اصلاحیه ی پیشــنهادی پنجم مردادِ دولت 

موافقت می کنند؟

با حضور رئیس جمهور، تفاهم نامه ساخت پتروپالایشگاه  شهید قاسم سلیمانی و پالایشگاه مروارید مکران امضا شد

احداث دو مجتمع پالایشگاهی به ارزش ۱۷,۸ میلیارد دلار
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دانش بنیان ها و دیپلماسی اقتصادی
 امیر خدادادهمدانی  محصولات دانش بنیان براساس ارزش افزوده و 
پیچیدگی های حقوق مالکیت فکری از انحصار برخوردارند تاجاییکه با 
توجه به تکنولوژی های پیشــرفته ای که در این محصولات به کارگرفته 
شده، کشــورها اهمیت خاصی را برای اقتصاد دانش بنیان قائل هستند. 
در این بین بــا توجه بــه اینکه کالاهــای دانش بنیان دارای ریســک 
سرمایه گذاری دربهره وری و همچنین مســتعد وجه فراملی هستند، 
از این رو تعاملات بین المللی و طراحی یک دیپلماســی متناسب با این 
محصولات ضروری است.در این یادداشــت به ابعادی از دوگانه اقتصاد 
دانش بنیان و گسترش مراودات منطقه ای و جهانی پرداخته شده است:

الف-گامــی در تجاری ســازی دانــش بنیان ها؛ بــا توجه بــه اینکه در 
فناوری های نوینی همچــون اســتارت آپ ها، کارخانه هــای نوآوری، 
پارک های علم و فناوری، مراکز رشــد و…مفاهیــم جدیدی وجود دارد 
تاجاییکه، جوزف نای، سیاستمدار برجســته آمریکایی در سال ۲۰۰۴ از 
جمله مهم ترین کارکردهای دیپلماسی علمی را حل چالش های جهانی 
مرتبط با افزایش جمعیت، مسائل زیســت محیطی، غذا، انرژی، منابع و 
فقر عنوان کرد که نیازمند همکاری های بین المللی هســتند. در این بین 
در رویکرد تکنیکال، کاربردی و مســائل مرتبط با دانش بنیان ها، بازار و 
تجاری ســازی از ابتدای تعریف کارکردهای دیپلماســی مد نظر بوده و 

فعالان بخش خصوصی و بنگاه های فناورانه نقش کلیدی را ایفا می کنند.
به عنوان نمونه داروهای بیولوژیکی، نازک ترین و قوی ترین گوشی های 
موبایل و ریزترین ذرات کاتالیستی نانو توسط شرکت های چندملیتی 
و با هدف فتح بازارهای دیگر کشــورها تولید می شــود و اقتصاد دانش 

بنیان با دیپلماسی اقتصادی آن کشورها رابطه ای تنگاتنگ دارد.
ب-دیپلماســی عملیات محور؛ در حالیکه یکی از راه های برون رفت از 
فشارهای تحریم، توسعه صادرات غیر نفتی است، در این میان از اصلی 
ترین راهبردهای کلان، ورود شرکت های فنی و مهندسی چه در حوزه 
نرم افزار و سخت افزار و چه در حوزه خدمات فنی و مهندسی به بازارها، 
تعاملات مناســب منطقه ای و بین المللی اســت. البته از لحظه شروع 
مقدمات یک صادرات تا عملیاتی شدن آن ممکن است چند سال طول 
بکشد و نیاز به پایداری روابط سیاسی و بین المللی دارد و خوشبختانه 
بسترهای حقوقی این مهم فراهم است و در ماده ۹ قانون بهبود مستمر 
محیط کســب و کار تاکید شــده که: وزارت امور خارجه موظف است 
ظرفیت های روابط خارجی و نمایندگی های سیاســی کشور در خارج 
را در خدمت تولیدکنندگان داخلی و سرمایه گذاران در ایران و به ویژه 

صادرکنندگان کالاها و خدمات قرار دهد.
براســاس این دو مقدمه پرواضح اســت که همزمان با گسترش فرآیند 
جهانی شدن و وابستگی متقابل بین کشورها، اقتصاد تبدیل به عنصری 
تأثیرگذار در روابط کشــورها با یکدیگر شــد و دیپلماسی اقتصادی را 
که منبعث از همکاری های اقتصادی به خصوص در زمینه فناوری های 
نوظهور میان کشورهاســت، دیپلماســی قرن بیســت و یکم قلمداد 
می کنند.اکنون با تاکید براین محورها، پیشــنهادهایی برای افزایش 
اقتدار ملی و فتح بازارهای کشــورهای دیگر بــرای محصولات دانش 

بنیان وطنی مطرح می شود؛
۱- ســامانه های آنلاین صادرات فناوری؛ برای توسعه مبادلات جهانی 
و در اولویت آنها، بازار کشورهای همســایه که ظرفیت توسعه تجاری 
سازی زیســت بوم فناوری و نوآوری کشــور را فراهم می کنند، سامانه 
آنلاین صــادرات محصولات دانش بنیان می تواند این روند را تســهیل 
کرده و انگیــزه بخش خصوصــی را هم بــرای مشــارکت در جهانی 
ســازی محصولات دانش بنیان ایرانی دو چندان کنــد. البته معاونت 
علمی وفناوری ریاست جمهوری، اقداماتی را در همین رابطه، در دست 

انجام دارد و به نظر تسریع در این مهم، بیش از پیش مورد انتظار است.
۲- تعامل پایدار اقتصاد و سیاســت خارجی؛ دستگاه سیاست خارجی 
و متصدیان شــرکت های دانش بنیان در جهانی کــه تکنولوژی های 
اطلاعاتی ارتباطاتی از عوامل توســعه و گســترش نوآوری، خلاقیت، 
کارآفرینی و تیزهوشــی در ســطح اقتصادی و بازار ذکر شده و بیش از 
گذشــته منابع حکمرانی خوب و توانمندیهای اجتماعی، سیاســی و 
اقتصادی کشور محسوب می شوند، از جمله ملزومات توسعه صادرات 
فناوری های ایرانی هستند که روابط مناسب و همکاری های ثمربخش 

این دو نهاد برای کشور حائز اهمیت است.
۳- آموزش پذیر بودن دیپلمات ها؛ دســتگاه دیپلماســی اگر بتواند در 
کنار توجه به قدرت نفوذ منطقه ای و بیــن المللی، از نقش متخصصان، 
دانشــمندان و کارآفرینان در تنظیم روابط دیپلماتیک، برای دستیابی 
بیشتر و بهتر به شبکه های اجتماعی، کمک به گسترش انقلاب اطلاعات 
و ارتباطات و بهره گیری از انواع بازیگران غیردولتی نظیر شــرکت های 
خصوصی و دانش بنیان بهره مند شــود، در دیپلماســی اقتصادی نهاد 

سیاست خارجی کشور، نقش آفرینی مناسبی داشته است.
۴- پیوســتن به معاهدات و موافقــت نامه های منطقــه ای؛ به منظور 
تسهیل و ساده ســازی مقررات و فرآیندهای تجارت فرامرزی در حوزه 
صادرات محصولات دانش بنیان، پیوستن به اســناد بین المللی یکی 
از راهکارهاســت که البته به طور نمونه ایران به عنــوان یکی از اعضای 
کمیســیون اقتصــادی و اجتماعی ســازمان ملل متحد در آســیا و 
اقیانوسیه )اسکاپ(، موافقت نامه منطقه ای تسهیل تجارت بدون کاغذ 
فرامرزی در منطقه آسیا و اقیانوســیه را امضا کرد و به عنوان پنجمین 
کشور بعد از ارمنســتان، بنگلادش، کامبوج و چین، به این موافقت نامه 
پیوســت و از ثمرات آن می توان به شــکل  گیری چارچوب  های قانونی 
و فنی مؤثر و مبتنی بر اســتانداردهای بین المللی روز دنیا در سیستم 
تجارت الکترونیکی کشور و ایجاد زمینه یکسان  سازی مقررات تجاری 
در سطح بین المللی اشاره کرد.ســرانجام اینکه ایران اسلامی در سال 
»تولید؛ دانش بنیان، اشــتغال آفرین«، براســاس اعلام مدیر توســعه 
اکوسیســتم صندوق نوآوری و شکوفایی توانســته از نزدیک به ۶ هزار 
و ۷۰۰ شرکت دانش  بنیان، تقریباً ۴۰۰ شــرکت را وارد حوزه صادرات 
و در شــاخه های مختلف از دارو گرفته تا فناوری اطلاعات، شرکت های 
اروپایی و آمریکایی را متعجــب و دارای رقیب جدی کند، اما برای چند 
برابر شــدن صادرات محصولات دانش بنیان تــلاش دو محور دانش 

بنیان ها و دیپلمات ها لازم به نظر می رسد.

 ساز و کارهای جدید جلوگیری از رسوب کالا
 در گمرکات

 اعضای ســتاد هماهنگی اقتصــادی دولت ســاز و کارهــای جدید 
جلوگیری از رســوب کالا در گمرک و تســریع در تعیین تکلیف اموال 
تملیکی را تصویب کردند که براســاس آن و درصــورت تصویب هیأت 
دولت، ثبت ســفارش و تخصیص ارز برای کالاهای اولویت دار سرعت 
می یابد. در جلسه ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت که به ریاست آیت 
الله سید ابراهیم رئیسی برگزار شد، ساز و کار جدیدی برای جلوگیری 
از رســوب کالاهای وارداتی در گمرکات کشــور و تســریع در تعیین 
تکلیف اموال تملیکی تصویب و مقرر شد در جلسه آینده هیات وزیران 
به تصویب برســد.از جمله این تمهیدات افزایش سرعت عمل از طریق 
اتصال و به روز رسانی تبادل اطلاعات در مورد کالاهای وارداتی و اموال 
تملیکی به صورت زنجیــره ای و هماهنگ میان دســتگاه های ذیربط 
است.تسریع در ثبت ســفارش و تخصیص ارز برای کالاهای اولویت دار 
از جمله تصمیمات این جلسه بود و مقرر شد عملکرد دستگاه ها در این 
زمینه بدون انفصال و به صورت زنجیره ای متصل ساماندهی و انضباط 
لازم را پیدا کند که در این دولت نســبت تعییــن تکلیف هیچ وقفه ای 

انجام نشده و اموال به صورت جهادی تعیین تکلیف شده است.

یادداشت

رئیس قوه قضاییه گفت: نظام ســلطه و استکبار غربی تریبون
بر مبنای منافع مادی و مطامعی که دارد، تعریف خود 
از انســان و حقوق بشــر را به دیگران و جوامع مختلف 
تحمیل می کنــد لذا ضرورت دارد در گام نخســت، به 

تعریف انسان و حقوق او بپردازیم.
 حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، در جریان 
نشســت شــورای عالی قوه قضاییه ضمن تســلیت و 
تعزیت فرارســیدن ماه محرم، این ماه را پایگاه مهمی 
برای نشــر حقایق و تبیین معارف الهی دانست و اظهار 
کرد: دهه نخســت ماه محرم، دهه امر به معروف و نهی 
از منکر است؛ لذا از خداوند متعال استمداد می طلبیم 
تا بتوانیم در ابتــدا، خود عامل به معــروف و برحذر از 
منکرات باشیم و به دنبال آن، دیگران را نیز دعوت و امر 

به معروف و نهی از منکر کنیم.
رئیس قــوه قضاییه در ادامه به حادثه  تأثرانگیز ســیل 
مخــرب در برخــی نقاط کشــور که به درگذشــت و 
مجروحیت تعــدادی از مــردم عزیز و داغدار شــدن 
خانواده ها انجامید، اشــاره کرد و ضمن عرض تسلیت 
بــه خانواده های داغــدار و طلب شــفای عاجل برای 
مصدومان، گفت: این باران های شــدید و سیل آسا در 

این مقطع از سال پدیده ای کم نظیر است که 
اختصاص به کشور ما ندارد؛ در جریان سیل 
اخیر در برخی نقاط کشور، مردم و مسئولان ، 
بویژه مسئولان دولتی همدلانه و فعالانه وارد 
میدان شدند و به بســیج امکانات پرداختند 

که باید از آنها تقدیر کنم.
وی افزود: باید تدابیری اندیشــیده شود که 

از وقوع این قبیل حوادث پیشــگیری به عمل آید و یا از 
هزینه های آن کاسته شود.

رئیس قوه قضاییه در ادامه با گرامیداشــت روز حقوق 
بشر اســلامی، تصریح کرد: با کمال تأسف، نظام سلطه 
و اســتکبار غربی بر مبنای منافع مادی و مطامعی که 
دارد، تعریف خود از انســان و حقوق بشر را به دیگران 
و جوامع مختلف تحمیل می کند؛ لذا ضرورت دارد در 

گام نخست، به تعریف انسان و حقوق او بپردازیم.
وی ادامــه داد: تاکنــون علی رغــم تلاش هایی که در 
سنوات گذشته صورت گرفته، نتوانسته ایم آنگونه که 
شایسته است به تبیین و تشــریح حقوق بشر اسلامی 
و افشــای ابعاد مختلــف جنایت های نظام ســلطه و 
استکبار غربی و صهیونیستی علیه حقوق انسان ها که 

فقط نمونه هایی از آن را در فلســطین و یمن 
مشــاهده می کنیم، بپردازیم؛ لــذا باید در 
این راستا گام های بیشــتری برداشته شود 
و می تــوان از فرصت و پایــگاه محرم در این 

جهت بهره برد.
محســنی اژه ای، تمدید عضویت ســه تن از 
فقهای شــورای نگهبان از سوی رهبر معظم 
انقلاب اســلامی را به ایــن فقها تبریک گفــت و برای 
آنها در پیشــبرد این مســئولیت آرزوی توفیق کرد و 
مشخصاً به تجلیل از جایگاه و روحیه و عملکرد انقلابی 

و ولایتمدارانه آیت الله جنتی پرداخت.
وی همچنین با اشــاره بــه رأی مطلــوب نمایندگان 
مجلس به ســه تن از حقوقدانان معرفی شده از جانب 
رئیس دســتگاه قضا برای تصدی مسئولیت عضویت 
در شــورای نگهبان، برای این ســه حقوقدانان در این 
مســئولیت خطیر نیز آرزوی موفقیت کــرد و از افراد 
دیگری هم کــه در همین زمینه کاندیدا شــده بودند 
تشــکر کرد.رئیس قوه قضاییــه در ادامه با اشــاره به 
ســفر اخیر خود به استان بوشــهر و بازدید از انبارهای 
بندر، گمرک و ســازمان اموال تملیکی این استان، به 

آسیب شناســی فرآیند ورود کالا به کشــور از طریق 
دریا و معضلات و اشــکالاتی که در خــلال این فرآیند 
وجود دارد، اشــاره کرد و بیان داشت: یکی از آسیب ها 
و اشکالاتی که در این فرآیند وجود دارد، زمان بر و کُند 
بودن تخلیه کالاها از کشــتی به بندر اســت؛ از سویی 
دیگر، این کالاها وقتی در بندر تخلیه می شــوند، زمان 
زیادی صرف می شــود تا وضعیت آنها به گمرک اعلام 
شود.وی افزود: آســیب و اشکال دیگر، آن است که این 
کالاها پس از تحویل به گمرک، علی رغم گذشت چند 
سال و با وجود متروکه شــدن آنها، به دلایل مختلف، 
به ســازمان اموال تملیکی برای جمــع آوری، اظهار 
نمی شوند؛ یا اینکه با تأخیر اعلام می شوند و در سازمان 
مزبور نیز مشــکلاتی وجود دارد که بخــش اعظم این 

مشکلات ناشی از کامل نبودن سامانه هاست.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: هنــوز برخی از این کالاها 
به لحــاظ اینکه قاچاق هســتند یا متروکــه؛ تفکیک 
نشده اند؛ مســلماً تصمیم گیری در قبال کالای قاچاق 
با تصمیمی کــه در قبــال کالای متروکــه باید اخذ 
شود، متفاوت اســت؛ لذا تکلیف این قبیل کالاها باید 

مشخص گردد.

قضایی

وکه دستورات رییس قوه قضاییه برای تعیین تکلیف کالاهای متر

محمد مهاجرانی  ســخنگوی وزارت امور 
خارجه گفت: ایران همواره بر ثبات، اهمیت 
استقرار و امنیت عراق تاکید داشته و دارد و 
معتقد است امنیت این کشور، امنیت ایران 

و منطقه است.
 ناصر کنعانی سخنگوی دستگاه دیپلماسی 
در نشســت خبری دربــاره موضــع ایران 
در مــورد تحــولات اخیر عراق و تســخیر 
ســاختمان پارلمان این کشــور از ســوی 
هواداران مقتدی صدر، گفت: عراق کشــور 
بزرگ و مهم همســایه ماســت. به صورت 
طبیعی تحولات جاری این کشور را با دقت 

و حساسیت دنبال می کنیم.
وی تاکید کرد،: ایــران همواره بــر ثبات، 
اهمیت اســتقرار و امنیت این کشــور مهم 
همسایه، دوست و برادر تاکید داشته و دارد 
و معتقد اســت امنیت عــراق، امنیت ایران 
و منطقه اســت. ما به تحولات این کشور با 
حساسیت اهتمام داشــته و مسائل را دنبال 

می کنیم.

افغانستان بر اساس توافقات دو جانبه 
عمل کند

سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در 
رابطه با پیگیری های صــورت گرفته برای 
موضوع حقابه ایــران از رود هیرمند گفت: 
رئیس جمهور اخیــراً تاکید مضاعفی بر این 
موضوع داشت و به ضرورت پیگیری حقوق 
آبی جمهوری اســلامی ایران در بخش رود 

هیرمند اشاره کرد.
وی افزود: این موضوع بســیار مهمی است و 
ما بر آن تاکید داریم و از سرپرســتی موقت 
افغانستان انتظار داریم که به توافقات قبلی 
بین ایران و افغانستان پایبند باشد. این یک 
آزمون برای میزان التزام و تعهد این کشــور 
به اجرای توافقات مشترک و رعایت حقوق 

همسایگان است.
کنعانی گفت: وزارت امور خارجه در بخش 
سیاســی و حقوقی، این موضــوع را با تمام 
توان دنبــال می کند. همچنیــن وزیر امور 
خارجه بعد از تاکید دستور رئیس جمهور، 
گفتگویی با سرپرســت وزارت امور خارجه 

افغانستان داشت.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افــزود: با 
توجه به افزایش نزولات آســمانی و افزایش 
حجم آب در بســتر این رود انتظار می رود 
سرپرســت موقت دولــت افغانســتان به 
تعهدات خودش بر مبنــای قرارداد موجود 
میان دو کشــور عمل کند، موانع مصنوعی 
موجود در مســیر رودخانه را مرتفع و کمک 
کند حقابه جمهوری اسلامی ایران به داخل 

خاک ایران برسد.
وی تصریح کرد: ایــران برای رفع موانع فنی 
اعلام آمادگی کرده اســت و وزیــر نیرو نیز 
برای سفر به افغانســتان و گفتگو با مقامات 

این کشور آماده است.
کنعانی افزود: تحقق این امــر به همکاری 
صادقانه دو کشور دوست و برادر افغانستان 
بســتگی دارد و آن را نشــانه حســن نیت 

می دانیم.

احتمال رسیدن به تفاهم درباره زمان 
دور جدید مذاکرات

ســخنگوی وزارت امور خارجه در تشریح 
آخریــن وضعیت مذاکرات رفــع تحریم ها 
گفت: جمهوری اســلامی ایران همواره در 
مســیر مذاکره حضور داشــته است؛ روند 
مذاکــره را یک رونــد منطقــی و معقول 
می دانیــم و بر رســیدن به توافــق جامع و 
پایداری که منافع جمهوری اسلامی ایران 
به ویژه منافــع اقتصــادی را در چارچوب 

توافق برجام تأمین کند، تاکید داریم.

وی افــزود: در روزهای گذشــته پیام های 
مختلفی تبادل شــد. جوزپ بــورل در این 
زمینه متنی را مبتنی بر مذاکرات گذشــته 
ارائه کرده و همــه طرف هــا آن را دریافت 
کرده اند. جمهوری اســلامی ایران نیز این 
پیشــنهادات را دریافت کرده و طرف ایرانی 
متن و پیشنهادات را به دقت بررسی کرده و 

نقطه نظرات خود را ارائه داده است.
کنعانی تصریح کرد: در این ارتباط ما شاهد 
تلاش و تحرک طرف های دیگری نیز بودیم 
و گفتگوی نســبتاً مفصل رئیــس جمهور 
فرانسه و رئیس جمهور کشــورمان درباره 
موضوعات ناظر بر همین مسئله بود و طرف 
فرانسوی بر نزدیک کردن دیدگاه ها تلاش 

کرد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: از هر 
ابتکار عمل کمک کننده برای دســتیابی به 
توافق اســتقبال می کنیم و همواره واکنش 
مثبت نشــان داده ایم. در این زمینه تاکید 
می کنم مــا همواره منعطف بــوده و در میز 

مذاکره حضور داشته ایم.
وی تصریــح کرد: این احتمــال وجود دارد 
که ما در آینده نزدیــک بتوانیم در خصوص 
تعیین زمــان مذاکرات نیز بــه یک نتیجه 
برســیم و احتمالاً دور جدیدی از مذاکرات 
را شاهد باشــیم. اما باید تاکید کنم که این 
موضوع کاملًا به اراده طــرف مقابل به ویژه 
طرف آمریکایی بستگی دارد که واقعاً برای 
دســتیابی به یک توافق منطقــی و معقول 

پایدار آمادگی خودش را نشان دهد.

تمهیدات وزارت خارجه برای زائران 
عتبات عالیات

کنعانی در خصوص تمهیــدات وزارت امور 
خارجه در خصوص تســهیل تــردد زائران 
عتبات عالیات گفت: سالیان گذشته با توجه 
به وضعیت خاص اربعین حســینی و میزان 
اقبال گســترده عاشــقان سیدالشهدا در 
ایران و کشورهای همجوار مثل افغانستان، 
پاکســتان و حوزه قفقاز مانند آذربایجان، 
ســتادی به نام »ســتاد مرکــزی اربعین« 
برای عزیمت به زیارت عتبــات عالیات در 
عراق و بــه منظور مدیریــت، ارائه خدمات 
و تســهیلات از جملــه خدمــات اقامتی و 
بهداشتی، شکل گرفته اســت و مسئولیت 

آن با وزارت کشور است.
وی اعــلام کــرد: وزارت امــور خارجه نیز 
از اعضای ســتاد مرکزی اربعین است و در 
آنجا موضوعات را مدیریــت و برنامه ریزی 

می کند.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه افزود: 
وزارت امــور خارجه به طور ذاتی مســئول 

تنظیم هر مناســبات خارجی و همچنین 
مســئول تنظیم مناســبات کنسولی است 
که به وظایف خود عمل کرده اســت و عمل 

می کند.
وی تصریح کــرد: اطلاعات تــا این لحظه 
بر این اســاس اســت که توافقــات به طور 
مشترک با مقامات ذیربط عراق انجام شده 
و تســهیلات خوبی در خصوص تسهیلات 
روادیدی و حتی نظام بــدون روادید در نظر 

گرفته شده است.
کنعانی در ادامــه گفت: در حــوزه مرز نیز 
امکانات فراهم شــده است و به طور طبیعی 
هرچه به ســمت جلو حرکت می کنیم این 

امکانات بیش از پیش فراهم خواهد شد.
ســخنگوی وزارت امور خارجه افزود: آرزو 
می کنیم که در سال جدید مراسم عزاداری 
دهه اول محــرم و بعــد از آن در ماه محرم، 
صفر و اربعین حســینی شاهد شکل گیری 
حماســه جدید دیگری مبنی بــر عزیمت 
ایمن و تــوأم با امنیت و آســایش زائرین به 

سمت عراق باشیم.
وی در واکنش به درگیری مرزی بین ایران 
و نیروهای طالبان گفت: موضوع افغانستان 
حائز اهمیت است. برداشت ما از اتفاقات دو 
روز گذشته در مرز مشــترک با افغانستان 
این اســت که این موضوعات ناشی از عدم 
توجه و توجیه درســت نیروهــای مرزبانی 
افغانســتان به خطوط مشــترک مرزی و 
خطوط شناخته شده مرزی دو کشور اتفاق 

افتاده است.
کنعانی افزود: سال های گذشته اقداماتی از 
جمله ایجاد یک دیوار امنیتی برای مقابله با 
بحث تردد قاچاقچیان و مقابله با قاچاق مواد 
مخدر در حــوزه مرزی انجــام دادیم؛ اما به 
نظر می آید نیروهای مرزبانی افغانستان در 
بخشی از این مناطق درباره وضعیت مرزی 

توجیه نیستند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: 
افغانستان را کشور همسایه، دوست و برادر 
می دانیم و خواستار حفظ آرامش در خطوط 
مــرزی و بهترین همکاری ها بــرای تأمین 

امنیت مرزها هستیم.

اراده مثبت در ایران و عربستان برای 
آغاز فاز جدیدی از گفتگوها

وی همچنیــن در خصوص آخرین وضعیت 
مذاکرات ایران و عربستان گفت: اراده مثبت 
در دو طرف دیده می شود که فاز جدیدی از 
گفتگوهای بین دو کشــور را با نقش مثبت 

برادران در عراق آغاز کنیم.
کنعانی افــزود: زمان دقیقی بــرای مرحله 
جدیــد گفتگوها تعیین نشــده اســت و 

امیدواریم شرایط در عراق به صورت مثبت 
پیش برود و دوستان در عراق نقش سازنده 

قبلی را در این چارچوب ایفا کنند.
ســخنگوی وزارت امور خارجــه همچنین 
در خصــوص همکاری های ایــران و لبنان 
در حوزه انرژی گفــت: این یک موضوع بین 
دولتی اســت و ایران مشــروط به دریافت 
درخواست رسمی از ســوی دولت لبنان در 
چارچوب گفتگوهای رســمی بین مقامات 

دو کشور، آن را بررسی خواهد کرد.
وی تصریح کــرد: ایران بــرای همکاری در 
حوزه انرژی با کشورهای منطقه و دوردست 
مشــکلی ندارد و در چارچوب هــای فنی، 
این موضــوع را دنبال می کنــد ولی هنوز 
درخواســتی از ســوی لبنان مطرح نشده 

است.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
همــکاری برخــی کشــورهای منطقه در 
مذاکــرات رفــع تحریم ها گفــت: برخی 
کشورهای دوســت در منطقه در ارتباط با 
موضوع هسته ای انگیزه های مثبتی داشته 
و دارند و در این زمینــه نقش آفرینی و ارائه 
پیشــنهاد می کنند. قطر و عمــان از جمله 
کشورهایی هستند که همواره رابطه خوب 
و نزدیکی داشــتند و علاقه مند بودند نقش 

مثبتی در مسائل ایفا کنند.

نتایج چشمگیر نگاه به شرق
 در یکسال گذشته مشاهده شد

کنعانی در تشریح مواضع دستگاه سیاست 
خارجــی کشــورمان در توســعه روابط با 
شرق گفت: نگاه به شــرق به عنوان وجهی 
از سیاســت خارجی متوازن و پویای ایران 
مورد توجه دولت ســیزدهم و به عنوان نگاه 
راهبردی اســت. در یک سال گذشته هم ما 
نتایج چشمگیر حاصل این نگاه را در روابط 
با همســایگان و کشــورهای حوزه شــرق 

دیدیم.
وی افزود: نگاه به شــرق به معنــای نادیده 
گرفتن غــرب در مناســبات خارجی ایران 
نیست. ایران توســعه روابط را با هر کدام از 
کشورها در هر حوزه ای که مبتنی بر مصالح 

و منافع باشد با جدیت دنبال می کند.
کنعانی تصریح کرد: به دنبال شــکل دهی 
بلوک بندی های شــرقی و غربــی و ائتلاف 
ســازی هایی از این دست نیســتیم. اراده 
مشترک در عالی ترین سطح برای گسترش 
روابط بــا چین وجــود دارد. گفتگوی اخیر 
رؤســای جمهور دو کشــور بخــش قابل 
توجهی ناظر بر بعُــد دوجانبه همکاری ها و 
فعال سازی برنامه جامع همکاری های ۲۵ 

ساله دو کشور بوده است.

ســخنگوی وزارت امور خارجه با اشــاره به 
ســفر اخیر وزیر امــور خارجه کشــورمان 
به چین گفت: در ســفر ســال گذشته وزیر 
خارجه به چین و دیدار با همتای خود عملًا 
به صورت مشترک اجرایی شدن این توافق 
را رســماً اعلام کردیــم و از آن زمان تا الان 
جهش خوبی را در روابط اقتصادی و تجاری 

دو کشور شاهد بودیم.
وی در واکنــش بــه اخبــاری در خصوص 
احتمــال برگــزاری دادگاه بین المللــی با 
محوریت جنــگ اوکراین با حضــور ایران 
تصریح کرد: ما چنین پیشنهادی را دریافت 
نکردیم. موضــع ایران در جنــگ اوکراین 
مشخص اســت. ایران در کنار یک طرف و 
علیه طرف دیگر نیست. ایران بر صلح تاکید 

دارد.
کنعانــی افــزود: راهکار سیاســی بهترین 
راهکاری اســت که می تواند بــه این جنگ 

خاتمه ببخشد.

اعزام سفیر ایران به یمن
سخنگوی وزارت خارجه در خصوص تعیین 
سفرای جدید کشورمان در برخی کشورها 
از جمله یمن گفــت: در موضوع یمن هنوز 
تصمیمی گرفته نشــده و امیدوارم شرایط 
سیاســی و امنیتــی در یمن پــس از رفع 
محاصره و بازگشــایی فــرودگاه صنعاء و 
امکان تردد هوایی، بتوانیم ســفیر را تعیین 

و به این کشور اعزام کنیم.
وی افزود: ایران در انتخاب ســفیر در یمن 
حتماً جدیــت دارد و با حضور ســفیر نقش 
سیاســی خود را پررنگ تر از گذشــته ایفا 
می کنــد. باید ببینیم شــرایط سیاســی و 
بازگشایی فرودگاه این کشور به چه سمتی 

پیش می رود.
کنعانی تصریح کرد: درباره اعزام ســفیر به 
انگلیس و فرانسه با جدیت اقدامات در حال 
انجام اســت و امیدواریم در آینده نه چندان 

دور شاهد عزیمت این دو سفیر باشیم.
ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
همچنیــن در واکنش به گــزارش یکی از 
رســانه های آمریکایی در خصوص احتمال 
تشــدید تحریم ها علیه کشــورمان گفت: 
جمهوری اســلامی ایران تاکیــد می کند 
که اگر اراده سیاســی مثبتی از سوی دولت 
آمریکا برای بازگشــت به توافق وجود دارد 

باید به شروط و مقدمات آن هم ملتزم باشد.
وی افــزود: یافته مشــخصی در خصوص 
این خبر ندارم ولی هر اقــدام غیرمنطقی و 
غیرمعقولانه در ارتباط با ایجاد موانع جدید 
در رونــد فعالیت های تجــاری و اقتصادی 
ایــران، ایجــاد یک مانــع جدید بــر روند 
بازگشــت همه طرف ها به توافق اســت و 
متناســب با هر اقدام دولت آمریکا اقدامات 

خود را تنظیم می کنیم.

همکاری با آژانس برای ایران 
مهم است

کنعانی همچنیــن در خصــوص نماینده 
جدید کشــورمان در آژانس بیــن المللی 
انرژی اتمــی تصریح کرد: او فــرد مجرب و 
دیپلمات برجسته است که کار خود را آغاز 
کرد. همــکاری با آژانس با دقــت و اهتمام 

بیشتری دنبال خواهد شد.
ســخنگوی وزارت امــور خارجــه گفت: 
همکاری با آژانــس برای مــا حائز اهمیت 
است، ایران کشور مســئولیت پذیری است 
و بــه مســئولیت های خود عمــل کرده و 
انتظار دارد آژانس نیز بــه صورت حرفه ای 
و منصفانه و به دور از شــائبه های سیاســی 
عمل کند و نقش تسهیل گر را در مذاکرات 

ایفا کند.
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مدیرعامل شرکت توسعه مدیریت و آموزش بورس مطرح کرد
امکان گزارش دهی تخلفات احتمالی ناظر 

توسط سهام داران بورسی
مدیرعامل شــرکت توســعه مدیریت و آموزش بورس با اشــاره به راه 
اندازی مرکز ارتباط بازار سرمایه گفت: سهام داران از طریق این سامانه 

می توانند تخلفات احتمالی ناظر بازار را گزارش کنند.
حمید اســکندری در نشســت خبری، با بیان اینکه صورت های مالی 
شرکت توســعه مدیریت و اموزش بورس راه اندازی شده است، گفت: 

افراد می توانند جزئیات این صورت ها را در سامانه کدال مشاهده کنند.
وی با تاکید بر اینکه شرکت توســعه مدیریت و آموزش بورس در حوزه 
توسعه فرهنگ سازی ســهام داری ماموریت دارد، اظهار کرد: با توجه 
به افزایش تعداد سهام داران بورســی در چند سال قبل و تغییر ترکیب 
سهام داری، این نیاز وجود داشت که اصحاب فرهنگ و هنر در کنار بازار 
سرمایه قرار بگیرند.مدیرعامل شرکت توسعه مدیریت و آموزش بورس 
ادامه داد: حوزه ســواد مالی و تربیت اقتصادی اولویت جدی شــرکت 
توسعه مدیریت است و برنامه های مهمی را در این حوزه شاهد خواهیم 
بود.اسکندری با اشاره به اهمیت شرکت های دانش بنیان، عنوان کرد: 
با توجه به اهمیت شــرکت های دانش بنیان در بازار سرمایه، پاوین این 
شــرکت ها در نمایشــگاه بورس کیش با حضور معاونت علمی ریاست 

جمهوری تشکیل خواهد شد.

امکان تمدید گواهی نامه های حرفه ای
وی در ادامه با تاکید بــر اینکه گواهی نامه های حرفه ای از ســال های 
قبل مورد توجه قرار داشــت، اظهار کرد: این گواهی نامه ها از سال قبل 

الکتریکی شده و ظرفیت آموزش نیز افزایش یافته است.
مدیرعامل شرکت توسعه مدیریت و آموزش بورس ادامه داد: همچنین 
سامانه تمدید گواهی نامه حرفه ای ساماندهی شده و به زودی راه اندازی 

خواهد شد تا امکان تمدید گواهی نامه ها فراهم شود.

راه اندازی مرکز ارتباط بازار سرمایه
اســکندری از راه اندازی مرکز ارتباط بازار سرمایه اظهار کرد: این مرکز 
سال قبل راه اندازی شــد و یک دوره ازمایشی ســه ماهه را طی کرده 
اســت. ظرفیت این مرکز ســه میلیون تماس در سال اســت که این 
ظرفیت در صورت نیاز قابلیت افزایش دارد.وی ادامه داد: ســهام داران 
از طریق این مرکز می تواننــد تخلفات احتمالی نهــاد ناظر را گزارش 
دهند و درخواســت های خود را پیگیری کننــد. همچنین این مرکز از 
ســامانه هایی که در اختیار ســهام داران قرار دارد، مانند سامانه کدال 
پشتیبانی می کند.به گفته اسکندری این سامانه به صورت ۲۴ ساعته و 

در هفت روز هفته با شماره ۶۳۷۵ پاسخگو خواهد بود.

رئیس سازمان مالیاتی اعلام کرد
تحقق ۱۵۷ درصدی مالیات املاک اجاری

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشــور از تحقق ۱۵۷ درصدی مالیات 
بخش درآمد املاک اجاری نسبت به سال گذشته خبر داد و گفت: این 
میزان تحقق، حاصل اجرای برنامه های هوشمندسازی نظام مالیاتی و 

مبارزه با فرار مالیاتی در یک سال گذشته است.
 

به نقل از سازمان امور مالیاتی، داوود منظور با بیان اینکه مالیات ابرازی 
صاحبان درآمد املاک اجاری بابت عملکرد ســال ۱۴۰۰، حدود ۱۵۷ 
درصد تحقق نسبت به سال گذشته داشته است، گفت: مجموع مالیات 
ابرازی صاحبان درآمد املاک اجاری در تیرماه امسال، رقمی معادل ۱۳ 

هزار و ۸۲۴ میلیارد ریال بوده است.
وی همچنین خاطرنشــان کرد: تعداد اظهارنامه ارایه شــده از سوی 
صاحبان درآمد املاک اجاری در تیرماه امســال ) بابت عملکرد ســال 
۱۴۰۰ ( حدود ۴۳۱ هزار اظهارنامه بوده کــه به صورت الکترونیکی به 
سازمان ارسال شــده و  مربوط به ۸۸۵ هزار ملک در سراسر کشور بوده 
است. در سال گذشته بابت عملکرد سال ۱۳۹۹، رقمی معادل ۸ هزار و 

۷۹۰ میلیارد ریال مالیات از بابت درآمد املاک اجاری وصول شده بود.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشــور درباره طرح ها و برنامه های این 
سازمان بر کنترل سوداگری در بخش مســکن نیز گفت: نظام مالیاتی 
در تلاش است تا با اجرای دو پایه مالیاتی در سال جاری، شامل مالیات 
بر خانه های خالی و مالیات بر واحدهای مســکونی گران قیمت، تا حد 
امکان از ســوداگری در بازار مسکن کاســته و ثبات و وضعیت پایدار را 

برای حوزه مسکن به ارمغان بیاورد.

و ونق نسبی مسکن در رکود خودر ر
بازار مسکن شــهر تهران طی تیرماه امســال در هر دو شاخص تعداد 
معاملات و قیمت با کاهش سرعت رشد نسبت به خردادماه همراه بوده 
است. با این حال به نظر می رسد طرح مســکن دولتی در رونق ساخت 
و ساز و تمایل به ســرمایه گذاری در بخش مسکن تاثیر دارد؛ بخصوص 

آن که بازارهای بورس و خودرو دچار افت شده اند.
میانگین قیمت مســکن در شــهر تهران به ۴۱ میلیــون و ۷۰۴ هزار 
تومان در هر متر  مربع رســید که رشــد ۵.۸ درصدی را نســبت به ماه 
قبل و افزایش ۳۸.۸ درصدی را در مقایسه با ماه مشابه سال قبل نشان 
می داد. معاملات نیز ۱۰ هزار و ۲۹۴ فقره بود که از کاهش ۲۶ درصدی 
نســبت به خرداد امســال و افزایش ۱۰۳ درصدی در مقایســه با تیر 

پارسال حکایت دارد.
 پیش از ارایه آمار بانک مرکزی از تحولات بازار مســکن شــهر تهران 
گزارشی میدانی تهیه کردیم که نشان می داد سرعت رشد ماهیانه بازار 
در هر دو شاخص قیمت و تعداد معاملات کُند شده است. خرداد  امسال 
حدود ۱۴ هزار فقره معامله مســکن در تهران منعقد  شد که تیرماه به 
۱۰.۳ هزار واحد رسید. به نظر می رســد در خردادماه با هجوم تقاضای 
سرمایه گذاری در بازار ملک مواجه بودیم که در تیرماه مقداری فروکش 
کرده است. بررسی ها نشان می دهد همانند چهار سال اخیر خریدهای 

مصرفی سهم قابل  توجهی در معاملات ندارد.
افزایش تمایل به ســرمایه گذاری در بازار مســکن شــهر تهران باعث 
شد تا این بخش در سه ماه گذشته با سه رشــد متوالی ۶.۱ درصد، ۸.۴ 
درصد و ۵.۸ درصدی قیمت مواجه شود. این روند صعودی در شرایطی 
رقم خورده که بازار در پیک جابه جایی قرار داشــته اما نمی توان تاثیر 
انتظارات تورمی، رشــد قیمت مصالح ســاختمانی و اثر ریســک های 
غیراقتصادی را بر بازار مســکن نادیده گرفت. به نظر می رسد با توجه به 
ثبات نســبی قیمت ارز، افت بازار بورس و کاهش قیمت خودرو بخشی 
از سرمایه ها به منظور حفظ ارزش دارایی به ســمت بازار مسکن آمده 
است.طی ۲۰ روز نخســت تیرماه قیمت ها در بازار خودرو بین ۱ تا ۱۰ 
میلیون تومان کاهش یافته اســت. بازار خودرو دیگر دچار هیجان های 

خاص نیست و در آرامش نسبی با نوسان های محدود پیش می رود.

بازار

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: تکلیف به دولت برای 
اخذ مالیات بــر ارزش افزوده از مناطــق آزاد تجاری-

صنعتی و ویژه اقتصادی، با زایل کــردن جذابیت ها و 
امتیازات ایــن مناطق، وضعیت را نامناســب و فعالان 

اقتصادی را ناراضی کرده است.
به گزارش وزارت امور اقتصادی و دارایی، »سید احسان 
خاندوزی« در نشســت با اعضای فراکســیون مناطق 
آزاد تجاری صنعتی و ویژه اقتصادی، مجلس شــورای 
اســلامی تأکید کرد: ما بــه هیچ وجه موافــق نبوده و 
نیســتیم که معافیت هــای مناطــق آزاد کاهش پیدا 
کند؛ آن هم در حالی که همه دنیا دارند به این ســمت 

می روند که مناطق آزاد را جذاب تر کنند.
وی با اشــاره به مکلف شــدن دولت برای اخذ مالیات 
بــر ارزش افــزوده از مناطــق آزاد تجاری-صنعتی و 
ویژه اقتصادی مطابق قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل 
کشور، گفت: نظر کارشناســی ما این است که مناطق 

آزاد تجاری-صنعتــی و ویژه اقتصادی نباید 
مشــمول مالیات بر ارزش افزوده باشــند، 
چرا که اساســاً مهم ترین امتیاز منطقه آزاد، 

معافیت مالیاتی این مناطق است.
وزیر اقتصاد یادآور شد: عملًا تبصره )۱( و )۳( 
ماده ۱۷ قانون بودجه سال جاری، به نحوی 
نگارش یافته که فعــالان اقتصادی مناطق 

آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی، عملًا باید دو بار 
مالیات بر ارزش افزوده بدهند.

خانــدوزی بیان کرد: بــرای تخفیف این مشــکل، ما 
آیین نامــه ای را در هیــات دولت تصویــب کردیم تا 
اصلاحیه ای بر مــاده ۱۷ که تبدیل بــه یک گرفتاری 
بزرگ در مناطق آزاد تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی 

شده است، اعمال شود.
وی ادامه داد: در این قانون، صادرات کالا از قلمرو 
گمرکی ســرزمین اصلی بــه مناطــق آزاد نیز به 

مواردی چون محصور بودن، داشتن تراز 
تجاری مثبت و نیز اینکــه منطقه مزبور 
مرکز جمعیتی نباشــد، مشــروط شده 
اســت، در حالی که بر اســاس استعلام 
ما، عملًا هیچ کدام از مناطق آزاد کشور، 
حائز هر ســه شــرط به طــور هم زمان 

نیستند.
وزیر اقتصاد گفــت: همچنین، نه تنهــا در هیچ جایی 
از این قانون، به خریــد و فــروش کالا در مناطق آزاد 
تجاری-صنعتی و ویژه اقتصادی، معافیت داده نشده، 
بلکه در ماده ۲ آن، حتی همین معاملات را نیز مشمول 

مالیات بر ارزش افزوده کرده است.
خاندوزی در بخش دیگری از این جلســه، در پاسخ به 
درخواســتی مبنی بر اختصاص عــوارض آلایندگی 
صنایع به خود استان ها و شهرســتان های میزبان نیز، 
گفت: این جزو دغدغه های جدی ما است که چرا مردم 

یک شهر ســختی و آلودگی را تحمل کنند، اما عوارض 
آلایندگی آن، در جای دیگری مصرف شود.

وی بیان کرد: در این خصوص در سازمان امور مالیاتی، 
یک تیم کاری مستقر شده که به طور مشخص، وظیفه 
آن بازگرداندن عوارض دریافتی صنایع آلاینده به شهر 

محل استقرار است.
وزیر اقتصــاد اعلام کــرد: به کمک این گــروه کاری، 
تمام پرونده های مذکور را بررســی کردیم و بالای ۹۵ 
درصد عوارض آلایندگی دریافتی را به خود اســتان ها 

برگرداندیم.
خاندوزی گفت: در مورد برخی صنایــع مثل نفت که 
عــوارض آلایندگی یک شــرکت، دو یا چند اســتان 
را درگیر می کند نیــز، در قانون پیش بینی شــده که 
ســازمان برنامه و بودجه، هیئتی را با دعوت از سازمان 
امور مالیاتی تشــکیل داده تا تفکیک سهم هر استان را 

انجام دهند.

وزیر

خریدار   وزیر راه و شهرســازی گفت: 
امــروز دســتگاه ها بــه موجــب قانــون 
مولدســازی زمین برای ســاخت مسکن 
در اختیــار وزارت راه و شهرســازی قرار 
نمی دهنــد و امیدواریم به دســتور رئیس 
جمهور تا پایان شــهریور ماه این امر اتفاق 

بیفتد.
»رستم قاســمی« در گفت وگویی در مورد 
واگذاری زمین های دولتی بر اســاس ماده 
۱۰ قانون جهش تولید مسکن، افزود: فقط 
حدود چهار درصــد از ایــن زمین ها را در 

اختیار داریم.
وی با بیــان اینکه رئیس جمهــور به همه 
دستگاه های دولتی دستور داد تا وضعیت 
زمین ها حداکثر تا پایان شهریورماه تعیین 
تکلیف شــود، گفت: اگر واگــذاری انجام 
نشود، ســازمان ثبت به صورت یک طرفه 
ســند زمین های مربوطه را بــه نام وزارت 
راه و شهرســازی صادر می کند.وزیر راه و 
شهرسازی بیان داشــت: نخستین مساله 
برای ســاخت مســکن، زمین است که در 
این زمینــه گزارش های لازم بــه رئیس 
جمهور ارائه شــد.به گفته قاسمی، اراضی 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار واحد از زمین های 
وزارت راه و شهرسازی را در اختیار داریم و 
کار ساخت این تعداد واحد مسکونی شروع 

شده است.
وی ادامــه داد: اراضــی نزدیــک بــه یک 
میلیون و ۴۰۰ هزار واحد از زمین های راه 
و شهرسازی در حال تغییر کاربری و الحاق 
به شــهرها در حوزه معاونت شهرســازی 
اســت که باید تا پایان شــهریورماه تعیین 
تکلیــف شــوند.این عضو کابینــه دولت 
سیزدهم خاطرنشــان کرد: اراضی مربوط 
به ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار واحــد را تا پایان 

شهریورماه به طور قطع خواهیم داشت.
وزیــر راه و شهرســازی تصریح کــرد: در 
مورد واگذاری زمین های دولتی بر اساس 
مــاده ۱۰ قانون جهش تولید مســکن که 

هفت هــزار و ۶۰۰ فقره مــورد مربوط به 
اســتان های مختلف اســت، حدود چهار 

درصد را در اختیار داریم.
وی گفت: وجود قانون مولدســازی سبب 
شــده تا قانون جهــش تولید مســکن با 
مشــکلاتی در اجرا مواجه شود.قاســمی 
توضیح داد: ایــن قانون بــه وزارتخانه ها، 
ســازمان ها و دســتگاه ها اجازه می دهد تا 
از محل فــروش زمین های مازاد کســری 
اعتبارات خود را تامیــن کنند، اما این مانع 
موجب شــد تاکنون دســتگاه ها زمین در 
اختیار ما قرار ندهند و امیدواریم به دستور 
رئیس جمهور تا پایان شــهریور ماه این امر 

اتفاق بیفتد.
وزیر راه و شهرســازی بیان داشــت: پس 
از اینکــه زمیــن آمــاده می شــود، باید 
طراحی های لازم در زمین انجام شــود که 

این مهم محقق شده است.
وی اضافه کرد: مســکن مهر کار بزرگی در 

کشور بود، ما از تجربه مسکن مهر استفاده 
کردیم و زمینه شهرســازی در نهضت ملی 

مسکن را اساساً تغییر دادیم.
قاســمی اظهار داشــت: از پایان شهریور 
ماه برنامه تحویل را خواهیم داشــت که در 
شــهرهای مختلف ایران انجام خواهد شد. 
باید تعدادی واحد را هر ماه تحویل بدهیم و 

هر ماه تعدادی دیگری را شروع کنیم.
وی تاکید کرد: اساساً مسکن در کشور یک 
ساله ساخته نمی شــود و کسی نمی تواند 
ادعــا کنــد کــه می توانــد مجتمع های 

مسکونی را در طول یک سال بسازد.
این مقام مسوول گفت: ما کار ساخت ۱.۵ 
میلیون واحد را شــروع کردیم که باید به 

زودی آن را به ۲ میلیون واحد برسانیم.

شناسایی خانه های خالی
قاســمی در رابطه با شناســایی خانه های 
خالی، یادآور شد: موضوع قانون مالیات بر 

خانه های قدیمی بســیار قدیمی است که 
در دولت های مختلف همواره این موضوع 
جزو اقدامات بود، امــا در این دولت حدود 
۶۰۰ هزار واحد مسکونی خالی را شناسایی 
کردیم و در اختیار مجموعه وزارت اقتصاد 
قرار دادیم که کار بسیار بزرگ و بی نظیری 

است.
وی ادامــه داد: ممکن اســت بخشــی از 
اطلاعات ما اشــتباه باشــد اما قابل اصلاح 
اســت، اگر اطلاعــات غلط باشــد مردم 

می توانند اعتراض کنند.
قاســمی افزود: حدود ۶۰ هــزار نفر از این 
۶۰۰ هزار نفر اعتراض کردند که اطلاعات 
سامانه درست نیســت و ما منتظر هستیم 
اطلاعات جدید را وارد کنند؛ بر این اساس 

اطلاعات مورد بررسی قرار می گیرد.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: ما باید 
اطلاعات همه مســکن کشــور را داشته 
باشیم که در ســامانه وجود ندارد. قانون 

خود اظهاری را مطرح کرده است و عنوان 
شــده که به صورت خود اظهاری مردم در 
این ســامانه ثبت نام کنند. اما گفته شده 
اســت اگر در تاریخ مشــخصی که زمان 
آن گذشــته این اتفاق نیفتــد ابزارهایی 
به کارگیری شــود که مردم در این سامانه 

ثبت نام کنند.
وی اظهار داشت: تاکنون ۷۲ میلیون 
نفر اطلاعاتشان در این ســامانه ثبت 
شده است، در عمل این کار از شهریور 
ماه شــروع شــده، در این دولت تنها 
اتفاقی کــه افتاده حــدود ۶۰۰ هزار 
واحد مســکونی خالی بــرای مالیات 
به وزارت اقتصاد معرفی شــده است. 
امیدواریم مردم تا پایان سال همکاری 
کنند تا مــا بتوانیم ســامانه را تکمیل 

کنیم.
قاســمی بیان داشــت: آماری که در مورد 
خانه های خالی وجود دارد دقیق نیســت. 
این آمار از یک میلیون تا ۲.۵ میلیون واحد 
متفاوت است، همچنین آماری که مربوط 
به بانک ها است را شناســایی کرده ایم و به 

وزارت اقتصاد معرفی شدند.
وزیر راه و شهرسازی گفت: بر اساس آماری 
موجــود ۳۰۰ هزار بنگاه در کشــور وجود 
دارد که ۱۳۰ تا ۱۴۰ هزار بنگاه در سامانه 

دارای کد رهگیری هستند.
وی تاکیــد کرد: اگــر اطلاعــات کامل 
موجود باشد، حتی برای اجاره واحدهای 
مســکونی می توان تعییــن تکلیف کرد، 
از جمله اینکه سال گذشــته این مسکن 
متعلق به چه کســی بوده، چقــدر اجاره 

داده شده است؟
قاسمی اضافه کرد: اگر قرار شده ۲۵ تا ۳۰ 
درصد افزایش اجاره بها داشــته باشــیم،. 
بلافاصله سامانه به ما هشدار و پیام می دهد 
که این مســکن در ســال گذشــته به چه 
قیمتی و امســال با چه قیمتی اجاره داده 

شده است.

ود وده از بین می ر وزیر اقتصاد: جذابیت مناطق آزاد با اعمال مالیات بر ارزش افز

علیرغم مصوبه تعیین سقف اجاره مسکن

افزایش ۸۳ درصدی اجاره مسکن در تهران طی ۲ سال اخیر
برهان محمودی  در دو ســال اخیر اجاره 
بهای مسکن در تهران ۸۳.۳ درصد افزایش 
یافته حال آنکــه می بایســت حداکثر ۴۵ 

درصد رشد می کرد .
 بانک مرکزی در آخریــن گزارش وضعیت 
بازار مســکن در تیر ماه امســال از افزایش 
۴۷.۴ درصــدی اجاره مســکن در شــهر 
تهران نسبت به تیر ماه سال گذشته و ۵۲.۳ 
درصدی در همه مناطق شــهری خبر داده 

است.
رشــد ماهانه اجاره مســکن در تیر ۱۴۰۱ 
نســبت به خرداد امســال نیز چه در شهر 
تهران و چــه در همه مناطق شــهری ۴.۵ 

درصد بوده است.
این در حالی اســت که ســتاد ملی مقابله با 
کرونا در خرداد ۱۳۹۹ حداکثر سقف مجاز 
افزایش اجــاره بهای مســکن را ۲۰ درصد 
اعلام کرده بــود که این مصوبــه تنها ۴ ماه 
یعنی تا پایان شهریور همان سال )۱۳۹۹( 
سبب توقف رشد ماهانه یا حتی در شهریور 
۱۳۹۹ ســبب کاهش متوسط ماهانه اجاره 

بهای مسکن شده بود.
ســتاد ملی مقابله با کرونا در تیر ماه ۱۴۰۰ 
نیز با افزایش حداکثــر ۲۵ درصدی اجاره 
بهای مســکن در تهــران، ۲۰ درصدی در 
کلانشــهرها و ۱۵ درصدی در سایر مناطق 
شــهری نســبت به رقم اجاره همان واحد 
مســکونی در ماه مشــابه ســال قبل از آن 

موافقت کرد.
برای سومین ســال متوالی نیز در دولت 
سیزدهم مجدداً سیاســت تعیین سقف 

اجاره بهای مســکن به تصویب شــورای 
عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا رسید 
که نرخ آن برای تهران حداکثر ۲۵ درصد 

بود.

قرار بود اجاره مسکن در دو سال
 اخیر حداکثر 4۵ درصد رشد کند اما 

83 درصد افزایش یافت
بنابرایــن در تیر ماه امســال می بایســت 
حداکثر اجاره مســکن نسبت به تیر ۱۳۹۹ 

به رقم ۴۵ درصد در تهران می رسید.
حــال آنکه بر اســاس گزارش هــای بانک 
مرکزی در تیر ۱۴۰۱ نســبت به تیر ۱۳۹۹ 
میزان افزایش اجاره بهای مســکن در شهر 
تهران اجاره مسکن ۳۴.۹ درصد در تهران و 
۳۸.۷ درصد در کل مناطق شهری افزایش 

یافته است.
به عبارت دیگر در دو سال اخیر اجاره بهای 
مسکن در تهران ۸۳.۳ درصد افزایش یافته 
حال آنکه می بایســت حداکثــر ۴۵ درصد 
رشد می کرد که نشان دهنده افزایش ۳۷.۳ 
درصدی اجاره مسکن بیش از سقف تعیین 
شده از سوی نهادهای سیاست گذار بخش 

مسکن بوده است.
البته در شهریور ۱۳۹۹ علی رغم ممنوعیت 
افزایــش بیش از ۲۰ درصــدی اجاره بهای 
مسکن، این شــاخص )اجاره مسکن( طبق 
اعلام بانک مرکزی نسبت به ماه مشابه سال 
قبل از آن )شــهریور ۱۳۹۸( افزایش ۲۷.۳ 
درصدی در شهر تهران و ۳۰.۱ درصدی در 

همه مناطق شهری شده بود.

رشد ماهانه اجاره بها طی ۲۵ ماه
 اخیر علی رغم مصوبه تعیین سقف 

اجاره مسکن
با این حال از شــهریور ۱۳۹۹ تــا کنون تا 
آبان ۱۴۰۰ طی ۱۴ ماه متوالی اجاره بهای 
مسکونی رشد ماهانه داشــته ولی از مرداد 
۱۴۰۰ تا آبان همان ســال ناگهان این رشد 
اجاره بها، با سرعت بالایی صورت می گیرد 
و در آبان ۱۴۰۰ به سقف رشد اجاره مسکن 
طی ۲۵ ماهی که همواره نهادهای سیاست 
گذار ســقف برای اجــاره مســکن تعیین 

کرده اند، رسید.
نقطه جوش اجاره مســکن در ۲۵ ماه اخیر 
آبان ۱۴۰۰ با رقم ۵۱.۶ درصد برای شــهر 
تهران و حــدود ۵۵ درصــد )۵۴.۹ درصد( 

برای همه مناطق شهری بود.
از آبان سال گذشته تا اســفند ۱۴۰۰ تورم 
ماهانه اجاره مســکن روند نزولی یافت اما 
مجدداً از ابتدای امسال این شاخص )اجاره 
مســکن( با روندی نزولی هر مــاه افزایش 
می یابــد ولی هنوز نتوانســته بــه قله آبان 

۱۴۰۰ دست یابد.

وزیر راه و شهرسازی: تنها 10 تا 1۵ 
 درصد مستأجران جابه جا شدند
 و 8۵ تا ۹0 درصد تمدید کردند

رستم قاســمی وزیر راه و شهرسازی هفته 
گذشــته در برنامــه زنــده تلویزیونی در 
خصوص سیاســت های اجاره بهای مسکن 
اظهار کــرد: قیمــت گذاری بــرای بخش 
خصوصی و مردم در بســیاری از کشورهای 

دنیا که دچار بحران می شوند وجود دارد...
وی افزود: در وزارت راه و شهرسازی قرارگاه 
اجاره مســکن راه اندازی کرده ایــم اما در 
سال های گذشته این وزارت وارد بازار اجاره 
نشــده بود و در صنــف وزارت صمت قرار 
داشــت اما در این قرارگاه از قــوه قضائیه، 
اتاق اصنــاف، اتحادیه مشــاوران املاک و 

دستگاه های دیگر دعوت کرده ایم.
وی خاطرنشان کرد: با مصوبه شورای عالی 
سران قوا تنها ۱۰ تا ۱۵ درصد مردم جابه جا 
شــدند و بخش زیادی از مردم حدود ۸۵ تا 
۹۰ درصد واحد مسکونی اجاره ای را تخلیه 

نکردند.
وعده وزیر راه برای ســال آینده: سامانه کد 
رهگیری ثبت قراردادهــای افزایش اجاره 

بها بیش از سقف مجاز را نمی پذیرد
به گفته وزیر راه و شهرسازی حدود ۲۵۰ تا 
۳۰۰ هزار مشاور املاک در کشور داریم که 
تعداد کمی از آنها به ســامانه کد رهگیری 
متصل هســتند اما این سامانه به وزارت راه 
و شهرســازی منتقل شــده و همه بنگاه ها 
را به کد رهگیری وصــل می کنیم؛ اگر این 
اتفاق رخ دهد به صــورت آنلاین می توانیم 
متوجه شویم که چه موجر یا مشاور املاکی 
نسبت به سال قبل سقف اجاره بها را رعایت 
کرده یا خیر؛ اگر از سقف مجاز رقم قرارداد 
اجاره بیشــتر بود، ســامانه کد رهگیری به 
سامانه وزارت راه آلارم می دهد. این اتفاق 
برای ســال آینده حتمــاً عملیاتی خواهد 

شد.
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وزیر ارتباطات در کمیسیون راهبری اقتصاد دیجیتال تاکید کرد
ورت توجه به حل مشکلات پلتفرم های کشور  ضر

برای افزایش کیفیت خدمات
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در جلسه کمیسیون راهبری اقتصاد 
دیجیتال بر ضرورت حل مشــکلات پلتفرم های برخط کشــور و لزوم 
توجه ویژه به آن ها در جهت توســعه و افزایش کیفیت ارائه خدمات به 

مردم تاکید کرد.
به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، ســیزدهمین جلســه 
کمیســیون راهبری اقتصاد دیجیتال ذیل کارگروه ویــژه دیجیتال با 
محوریت مشکلات و موانع پلتفرم های ارائه دهنده خدمات بیمه برخط 
و پیشنهاد ارائه شده توســط بیمه مرکزی برای راه اندازی سوئیچ بیمه 
مرکزی و با حضور دستگاه های عضو در محل جلسات ساختمان وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار شد.
در همین رابطه »عیســی زارع پور«، رئیس کمیسیون راهبری اقتصاد 
دیجیتال و وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات بر ضــرورت حمایت 
کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال دولت از شــکل گیری پلتفرم های بومی 
خدمات رسان در همه حوزه ها در کشــور و نیز حل مشکلات آنان برای 

توسعه و بهبود کیفیت خدمات رسانی آنها به مردم شد.
وی افزود: موضوعاتی نظیر دایر بودن دفاتر کارگزاری یا نمایندگی های 
فروش که به شکل ســنتی در حوزه های مختلف به ویژه صنعت بیمه به 
مردم ارائه خدمت می کنند، نبایــد مانع از ارائه خدمات صحیح برخط و 
الکترونیکی به مردم و به تبع آن محروم شــدن طیف وســیعی از مردم 
از خدمات باکیفیت پلتفرم های برخط ارائه خدمات بیمه ای در کشــور 
شود.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به مقاومت همیشگی 
حوزه های ســنتی در برابر ارائه خدمات نوین توســط پلتفرم ها، گفت: 
باید ضمن در نظر گرفتن منافع بیمه هــای تجاری و محوریت نظارت و 
تنظیم گری بیمه مرکزی، موضوعاتی مانند ایجاد رقابت، بهبود کیفیت 

و توسعه دسترسی به این سرویس ها نیز موردتوجه ویژه قرار گیرد.
در ادامه این جلســه اعضای عضو کمیســیون دیدگاه های خود را در 
خصوص پیشــنهاد بیمه مرکزی برای تنظیم گری پلتفرم های برخط 
ارائه خدمات بیمه بیان کردند و در نهایت مقرر شد جمع بندی صورت 
گرفته در جلســه کارگروه ویــژه اقتصاد دیجیتال بــرای اخذ تصمیم 

مقتضی مطرح شود.

ج قیمت تولیدکننده متوقف  ح در اجرای طر
نشده است

مدیرکل نظارت بر خدمات عمومی ســازمان حمایت گفت: طرح درج 
قیمت تولیدکننده در کنار مصرف کننده تا زمان رســیدن به اهدافی 
چون شفاف سازی و کاهش قیمت ها و ایجاد رقابت با جدیت در دستور 

کار قرار دارد.
محســن حســینلویی در مورد پروژه درج قیمت تولیدکننده در کنار 
مصرف کننــده، اظهار کرد: پــروژه درج قیمت تولید کننــده در کنار 
مصرف کننده رویکــرد اصلی وزارت صنعت، معــدن و تجارت و دولت 
برای شفاف سازی قیمت بوده و منطبق با قوانین و مقررات مربوطه باید 
صورت پذیرد و در خصوص پروژه اطلاع رسانی قیمت از طریق سامانه 
جامع تجارت و ســامانه ۱۲۴ که یک پروژه مستقل از پروژه درج قیمت 

تولیدکننده است اقدامات به صورت مرحله ای صورت می گیرد.

مدیرکل نظارت بــر خدمات عمومی، شــبکه های توزیعی و اقتصادی 
ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان افزود: در مرحله 
اول، شناســه کالا به همراه قیمــت تولیدکننده به صــورت فیلدهای 
غیرالزامی بوده و در مرحله بعد ثبت شناســه کالا و قیمت تولیدکننده 
در ســامانه مذکور نیز الزامی اســت.وی ادامه داد: پروژه شفاف سازی 
قیمت از طریق درج قیمت تولیدکننده و مصرف کننده باعث شــد که 
بســیاری از کالاها که هیچ گونه قیمتی روی آنها درج نمی شد از قبیل 
لوازم خانگی، لوازم یدکی، کالاهای وارداتی و … اطلاع رسانی قیمت را 

به طور مناسب انجام دهند.
حســینلویی تصریح کرد: همچنین این پروژه اهدافی از قبیل شــفاف 
ســازی قیمت ها، ایجاد رقابت و کاهش قیمت، ســهولت در مقایسه و 
انتخاب کالا و خدمات برای خریدار، ارتقای اعتماد عمومی، جلوگیری 
از سوءاســتفاده و اجحاف به مصرف کنندگان، امکان نظارت بر رعایت 
سودهای مصوب قانونی حلقه های تأمین و توزیع، جلوگیری از انباشت 
و احتکار کالا و … داشته که تا تحقق کامل این اهداف، پروژه مذکور با 

جدیت در دستور کار این وزارتخانه قرار دارد.

امضای تفاهم نامه همکاری مشترک برای توسعه 
صادرات به عمان

در راستای توسعه صادرات کالاهای غیرنفتی ایرانی به عمان و افزایش 
حجم مبادلات تجاری میان دو کشــور، تفاهم نامه همکاری مشترکی 
میان سازمان توســعه تجارت، ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 

صنعتی و رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عمان به امضا رسید.
به گزارش ســازمان توســعه تجارت، نشســتی با حضــور »علیرضا 
پیمان پاک« معاون وزیر صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت، »علی 
رســولیان« معاون وزیر صمت و مدیرعامل ســازمان صنایع کوچک و 
شهرک های صنعتی و »محسن ضرابی« رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و عمان در ســاختمان ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 
صنعتی ایران برگزار شد.در این نشســت حاضران تفاهم نامه مشترکی 
را به منظور ارتقای ســهم حضور تولید کنندگان و صنعت گران کشور 
)مســتقر در شــهرک های صنعتی سراسر کشــور( در نمایشگاه های 
تخصصی عمان، توســعه نفوذ کالاهای غیرنفتی ایرانی در بازار عمان با 
هدف افزایش حجم مبادلات تجاری دو کشور از طریق ارائه مشوق ها و 
حمایت های یارانه ای به شــرکت های توانمند تولیدی و یا صادراتی در 

بخش خصوصی ایران امضا کردند.
پیمان پاک در خصوص جزئیات این تفاهم نامه گفت: اقدامات بسیاری 
خوبی در خصوص بهبود و ارتقای ارتباطات میان اتاق بازرگانی ایران و 

عمان صورت گرفته که بسیار موثر بوده است.
وی با اشاره به راه اندازی خط مســتقیم دریایی میان دو کشور ایران و 
عمان با حمایت دولت، افزود: مســائل ضمانتی از قبیل بحث صندوق 
ضمانت صادرات در مرحله ارائه خدمات اســت و نهایتا برای اســتفاده 
از تمام ظرفیت ها و امتیازاتی که در دولت برای توســعه تجارت وجود 

دارد، تلاش های موثر انجام پذیرفته است. 
رئیس سازمان توســعه تجارت، حمایت ها و پشــتیبانی های سازمان 
صنایع کوچک و شــهرک های صنعتی را یکی از این امتیازها برشمرد 
و اضافه کرد: براســاس این تفاهم نامه، حمایت هــا و برنامه هایی که در 
دولت برای اعزام هیات ها و برگزاری نمایشــگاه های در کشــور عمان 

صورت می گیرد، هدفمندتر خواهد شد.

تولید

 وزیر جهاد کشــاورزی از تدوین لایحــه قانون جامع 
آبخیزداری کشور تا دو هفته آینده خبر داد.

به گــزارش وزارت جهاد کشــاورزی، »ســید جواد 
ســاداتی نژاد« در گفت وگویــی در زمینــه اهمیــت 
آبخیــزداری اظهار داشــت: در ســیل اخیــر یکی از 
موضوعات مهم بحث آبخیــزداری و آبخوان داری بوده 
است، بنابراین روز گذشته نشستی در دفتر معاون اول 

رئیس جمهور با این موضوع برگزار شد.
وزیر جهاد کشــاورزی افزود: یکی از راه های مقابله با 
سیلاب ها این است که ما بتوانیم آبخیزداری و آبخوان 

داری را در حوضه های بالادست سدها اجرا کنیم.

وی با بیــان اینکــه وســعت حوضه های 
آبخیز کشــور ۱۳۵ میلیون هکتار اســت 
که طی ســالیان گذشــته تا به امروز حدود 
۳۵ میلیــون هکتــار از آن کار آبخیزداری 
انجام شده است، تصریح کرد: اگر حدود ۹۰ 
میلیون هکتار باقی مانده را براســاس روال 
جاری پیش ببریم زمان طولانی ۴۵ ســاله 

برای آبخیزداری نیــاز داریم که منطقی نیســت، بر 
این اســاس باید در روند کار یک تغییر مقیاس داشته 

باشیم.
ســاداتی نژاد ادامه داد: اگر بتوانیم در سال ۱۰ میلیون 

هکتــار آبخیزداری انجام دهیــم می توانیم 
تا ۱۰ ســال آینده همه این هدف را اجرایی 

کنیم.
وی با اشــاره بــه اینکه طبــق تاکید رئیس 
جمهور در جلســه هیات دولت، در دو هفته 
آینده لایحه قانون جامع آبخیــزداری را به 
دولت ارائه خواهیم کرد، خاطرنشــان کرد: 
در این لایحه می توانیــم به هم افزایی هــای لازم در 
حوضه آبخیز بپردازیم تا هم گرایی و هم افزایی در این 

سیستم تبیین و اجرایی شود.
وزیر جهاد کشــاورزی گفــت: رئیــس جمهور بر 

مردمی سازی آبخیزداری تاکید دارد و ما را موظف به 
حرکت به این ســمت حرکت کرد، ظرفیت هایی که 
مشــارکت مردمی را می طلبد و قوانین بهره برداری 
از آب استحصال شده توسط سیســتم آبخیزداری 

در لایحه قانون جامع آبخیزداری لحاظ خواهد شد.
ساداتی نژاد افزود: لازم اســت یک رهیافت جدید را در 
حوضه آبخیزداری پیش ببریــم و زیربخش های رفع 
بحران و منابع مالی که برای جبران خسارات استفاده 
می شود می تواند در اجرای آبخیزداری استفاده شود و 
در کنار مشارکت مردمی در این لایحه قانونی گنجانده 

خواهد شد.

وزیر

خریدار  رئیس اتاق بازرگانی مشــترک 
ایران و عراق با بیان اینکه وضعیت اقتصادی 
کشــور عراق به صورت بالقــوه و در برخی 
موارد مناســبت تر از ایران به نظر می رسد، 
گفت: اما در حال حاضر عمــده منابع مالی 
عراق صرف مســائل امنیتــی و هزینه های 
روزمره مردم این کشور می شود و هنوز وارد 
حوزه هــای ســرمایه گذاری  در پروژه های 
عمرانی نشده اســت و از این لحاظ می توان 
گفت که کشــور مــا همچنــان وضعیت 

به مراتب بهتری نسبت به عراق دارد.
 اخیراً تعدادی از کارشناســان اقتصادی در 
فضای مجازی به مقایســه نــرخ تورم میان 
کشــورهای ایران و عراق پرداخته اند؛ این 
افراد با اســتناد بــه ثبات نرخ تــورم عراق، 
شــرایط اداره امور اقتصادی در این کشور را 
مثبت ارزیابی کردند. بــا این  وجود برخی از 
منابع می گویند که بــا وجود افزایش قیمت 
نفت، وضعیت معیشــتی مردم عراق ارتقا 
نیافته اســت، بر اســاس گــزارش العربی 
جدیــد وزارت نفت عــراق در مــاه مارس 
گذشته اعلام کرد که از سال ۱۹۷۲ میلادی 
بالاترین صادرات و درآمدهای نفتی داشته 
و طی آن، ۱۱.۷ میلیــارد دلار درآمد عاید 

این کشور شده است.
در مقابــل، »اداره آمار مرکــزی عراق« از 
تداوم میانگین تــورم در ماه فوریه خبر داده 
و افزوده اســت که در فوریه قیمت گوشت 
۱۰.۶ درصد، ســبزی ها ۱۴.۱ و ماهی ۲۹ 
درصد نسبت به ماه گذشته افزایش داشته 
است. در همین ارتباط، »بارق شبر«، مدیر 
شــبکه اقتصاددانان عراقی به العربی جدید 
گفته اســت: عوامل خارجی و داخلی منجر 
به بروز تورم در عراق شده است، فاکتورهای 
خارجی مربوط به تأثیــرات اپیدمی کرونا، 
جنگ روسیه و اوکراین و بازتاب آن بر قیمت 
گندم و مواد غذایی و افزایش جهانی قیمت 

نفت است.«
بااین وجود بر اســاس آمار ارائه شده توسط 
بانک مرکزی عراق تورم این کشــور در ۱۰ 

سال گذشته باثبات نسبی روبرو بوده است.
روند تورم عــراق از ســال ۲۰۰۰ تا ۲۰۲۱ 
میلادی بــر اســاس داده هــای صندوق 
بین المللی پــول تأیید می کنــد که روند 
تغییرات نرخ تورم عراق از ســال  ۲۰۰۷ تا 

کنون به نسبت ایران ثابت بوده است.
در همین ارتباط یحیی آل اســحاق، رئیس 

اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و عراق به 
خبرآنلایــن گفت: اگر مســئله نــرخ تورم 
به صورت ریشه ای مورد بررســی و ارزیابی 
قرار گیرد، شــاخص هایی نظیر نــرخ ارز، 
میزان ذخایــر ارزی، درآمدهــای داخلی 
و خارجی کشــورها، قدرت خریــد مردم، 
سیاست های پولی و مالی و همچنین عرضه 

و تقاضای کالا مطرح می شود.
آل اســحاق در رابطه  با مقایســه وضعیت 
درآمدی دو کشــور ایــران و عــراق اظهار 
داشت: علی رغم تمام مشغله های سیاسی و 
امنیتی  که کشور عراق با آن ها دست وپنجه 
نــرم می کند؛ در ماه گذشــته حــدود ۱۱ 
میلیارد دلار، درآمــد حاصل از فروش نفت 
داشته اســت. از طرف دیگر جمعیت عراق 
از نصف جمعیت ایران هم کمتر اســت؛ به 
همین خاطر، با مقایســه میــان  درآمدها و 
مصارف ارزی ایران و عراق می توان اینطور 
نتیجه گرفت که عراق وضعیــت بهتری از 

ایران دارد.
رئیس اتــاق بازرگانــی مشــترک ایران و 
عراق می گویــد: کشــور عراق بــه دنبال 
عملیاتی کردن فروش ۱۱۰ میلیون بشکه 
نفت اســت؛ اگرچه این طرح هنوز اجرایی 
نشــده، ولی شــواهد نشــان می دهد این 
کشور ظرفیت رســیدن به این مهم را دارد؛ 
در مجموع می توان گفــت وضعیت بالقوه و 

بالفعل اقتصادی عراق به نســبت جمعیت، 
مناسب تر از ایران به نظر می رسد.

آزادی تجاری عراق در برابر 
محدودیت های تحریمی ایران

آل اسحاق در رابطه  با مقایسه نرخ تورم میان 
دو کشــور ایران و عراق ادامــه داد: دومین 
مورد آزادی واردات کالا در عراق در مقایسه 
با محدودیت ها و تحریم های ایران است؛ به 
عبارتی عراق به دلیل بــازار آزادی که دارد 
بدون هیچ گونه محدودیتی از همه دنیا، کالا 
وارد کرده و قســمت عمده ای از نیاز مردم 
خود را نیز با همیــن واردات تأمین می کند؛ 
درحالی کــه کشــور مــا دراین خصوص با 

محدودیت های فراوانی روبرو است.
این فعال اقتصادی افزود: عمده هزینه های 
فعلی عراق صرف مســائل امنیتی و تأمین 
هزینه هــای روزمــره مــردم این کشــور 
می شود؛ بنابراین عراق هنوز وارد حوزه های 
ســرمایه گذاری  و برنامه ریزی  در خصوص 
پروژه های عمرانی کلان نشده است و از این 
لحاظ کشــور ما وضعیت به مراتب وضعیت 

بهتری نسبت به عراق دارد.

مبانی دارایی های ایران و عراق با 
یکدیگر تفاوت دارد

وی با بیان اینکــه نظام پولــی مالی عراق 

توانســته رابطه دینار و دلار را تنظیم کند، 
گفت: قدرت خرید مردم عراق بالا اســت؛ 
چراکه دولت عراق به عناوین مختلف نظیر 
اشــتغال های خاص، ماهانه حدود ۱۰۰۰ 

دلار به مردم حقوق می دهد.
آل اسحاق دررابطه با درآمدهای گردشگری 
عراق توضیــح داد: به دلیل وجــود عتبات 
متبرکه در این کشــور، درآمدهای حاصل 
از گردشــگری عراق بســیار بالا اســت، به 
طوری که سالانه ۳ میلیون نفر، فقط از ایران 
به عراق سفر کرده و در آنجا هزینه می کنند.

این فعال اقتصــادی در پایان گفت: مجموع 
این عوامل نشان دهنده این است که کشور 
عراق به صورت بالقوه از نظــر مالی ضعیف 
نیســت و گرفتاری های فعلی آن ها ناشی از 
مسائل امنیتی و سیاسی کشــور است؛ لذا 
مبانی بالقــوه دارایی های عــراق و ایران با 

یکدیگر تفاوت دارد.
 برخی از افراد در فضای مجازی نســبت به 
وضعیت اقتصــادی کشــورهای منطقه از 
جمله عراق تحلیل هایــی ارائه می دهد که 
حاکی از عدم اطلاع آن هــا از وضعیت این 
کشورها اســت. به عنوان مثال بدون توجه 
به ارتباط عراق و آمریکا نمی توان شــرایط 
اقتصادی این کشور را تحلیل کرد. به عقیده 
بسیاری از کارشناســان، میزان تاب آوری 
اقتصاد ایران و عــراق در مقابل تحریم های 

اقتصادی قابل قیاس نیست؛ به طوریکه این 
کشور حتی یک روز هم نمی تواند در مقابل 

تحریم های آمریکا دوام بیاورد!
اولین و مهم ترین شــاخص بــرای ارزیابی 
اقتصــادی عــراق، نــرخ رشــد اقتصادی 
)تولید ناخالص داخلی( این کشــور است. 
براین اساس می توان گفت که اقتصاد عراق 
به شدت نوسانی بوده اســت؛ علاوه بر این، 
اقتصاد این کشور دچار شــوک هایی شده 
که آثار آن در نرخ رشــد اقتصادی به وضوح 
مشخص است. مثلًا در سال ۲۰۰۳ که سال 
سرنگونی صدام است شاهد ۳۳ درصد رشد 
منفی هستیم! ســال ۲۰۱۴ به خاطر وقوع 
پدیده داعش، رشد اقتصادی عراق نزدیک 
به صفر می شود. در ســال ۲۰۱۷ که قیمت 
نفت کاهش می یابد، عراق رشــد منفی۳.۵ 
درصدی را تجربه می کند. در ســال ۲۰۲۰ 
در اثر همه گیــری کرونا رشــد منفی ۱۱ 
درصد داشته و تولید ناخالص داخلی عراق 
کاهش یافته اســت امــا در ماه هــای اخیر 
با افزایش قیمت نفت ممکن اســت رشــد 

اقتصادی عراق تصاعدی افزایش یابد.
نکته جالب تر اینجاســت که با وجود اوضاع 
مناسب برخی شاخص های اقتصادی مثل 
تورم در عراق، وضعیت معیشــت مردم این 
کشور چندان هم مســاعد به نظر نمی رسد! 
در واقع عــراق در کنترل نــرخ تورم، موفق 
عمل کرده و در یک دهه اخیر روند باثبات و 
نرخ پایینی را تجربه کرده است؛ به طوریکه 
این نرخ از ســال ۲۰۱۳ تا ۲۰۲۰ بین ۰ تا ۳ 
درصد بوده است؛ اما مســئولان این کشور 
هیچ گاه نتوانســته اند نرخ پایین تورم را به 
وضعیت معیشــتی بهتر بــرای مردم خود، 

تبدیل کنند.
همچنین نــرخ بیــکاری در عــراق روند 
افزایشــی دارد. در ســال ۲۰۱۲ این نرخ ۸ 
درصد و در سال ۲۰۲۰ به حدود ۱۴ درصد 
رسیده است. تجمعات زیادی برای بیکاری 
و نبود اشــتغال در عراق اتفاق افتاد، بعلاوه 

بیکاری در قشر جوان بیشتر بوده است!
بنابراین می تــوان گفت کــه باوجوداینکه 
آمار تــورم در عراق باثبات همــراه بوده اما 
این به معنای بهبود معیشــت مــردم این 
کشــور نبوده و برخی عوامــل دیگر نظیر 
مسائل امنیتی و همچنین وجود مشکلات 
ســاختاری در اقتصاد عــراق باعث کاهش 

سطح رفاه عراقی ها شده است.

خریدار   عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی بر حمایت از دولت 
برای تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تاکید کرد گفــت: رفع چالش مشــکلات 
خودروسازی کشــور در گرو توجه به بخش 

خصوصی است.
عزت الله اکبری تالارپشتی درباره خواسته 
دولت مبنی بــر ارائه لایحه بــرای تفکیک 
وزارت صنعــت، معــدن و تجــارت به دو 
وزارتخانه تجــارت و خدمــات بازرگانی و 
صنعت و معدن گفــت: وقتی میدان اجرا در 
دست دولت است و دولت تشخیص داده که 
تفکیک این وزارتخانه به سود کشور خواهد 
بود، باید در این باره کمک کــرد و از لایحه 

پیشنهادی دولت حمایت نمود.
عضو کمیســیون صنایع و معــادن مجلس 
شورای اسلامی افزود: همیشه نگاه مجلس 
در همــه ادوار، تلاش در جهــت کمک به 
دولت بــوده و مجلس یازدهــم که حامی 
دولت سیزدهم است، بیش از سایر مجالس 

گذشته در این باره پیش قدم است.
وی با بیــان اینکه نگاه مجلــس به تفکیک 
وزارتخانه صنعت، معــدن و تجارت مثبت 
است، درباره اینکه آیا تفکیک این وزارتخانه 
ســبب رفع چالش هــای بخــش خودرو 
خواهد شــد، عنوان کرد: در موضوع خودرو 
دیدگاهی وجود دارد کــه باید این بخش را 
به بخش خصوصی ســپرد و دولت فقط در 

این بخش حمایت کننــده، هدایت کننده و 
ناظر باشد.

نماینده مردم تهران در مجلس تاکید کرد: 
حمایت بر عهده آحاد مــردم و نمایندگان 
اســت و هدایت در زمانی رخ می دهد که بر 
اساس قانون، امورات را پیش برد و در بخش 
نظارت هم این موضوع بر عهده دولت است 
که در چارچوب های تعیین شــده نظارت 

کند تا برنامه ها اجرایی شود.

دولت  در خودروسازی ۵ درصد سهام 
دارد ولی ۵00 درصد دخالت می  کردند

این نماینده مجلس یادآور شد: معتقدم اگر 
دولت از تصدی گری خارج شــده و امورات 
را به مردم بسپارد، بخش خصوصی تقویت 
شــده و  افزایش اشتغال و ســود دهی برای 
کشــور به همراه دارد. به عبارتی اســتفاده 
حداکثری از ظرفیت بخش خصوصی سبب 

حل مشکلات این بخش خواهد شد.
تالارپشــتی با بیــان اینکه اگــر دولت در 
بخش هایی مختلف رقیب بخش خصوصی 
شــود، به بخش خصوصی کــه همان مردم 
هســتند به دلیل عدم توان همراهی، ضربه 
وارد خواهد شــد،  گفت: به عنــوان نمونه 
دولت  در شــرکت ایران خــودرو به میزان 
۵ درصد ســهام دارد، اگر دولــت بخواهد 
قانونی برخورد کند بایــد به میزان ۵ درصد 
در موضــوع خودرو دخالت کنــد و تصمیم 

بگیرد. ولی به میزان ۵۰۰ درصد در امورات 
آن دخالت می کند که این موضوع ســبب 

خسارت به این صنعت در کشور می شود.
نماینــده مردم تهــران در مجلس بــا ارائه 
پیشنهادی عنوان کرد: اگر قرار است دولت 
در موضوع خودورســازی وارد شــود، بهتر 
است ۱۰۰ درصد ســهام یکی از دو شرکت 
بزرگ خودرو سازی کشور را در اختیار خود 
گرفته و همه برنامه ها و ایده های خود را در 
آن اجرایی کند. در غیر این صورت شــرایط 
را برای بخش خصوصی و مدیران دولتی به 
صورت مساوی تقسیم کند تا مشخص شود 

هر فردی چه کاری انجام می دهد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه اگر شرایط 
بین دولت و بخش خصوصی مساوی تقسیم 
شــود، دولت توان رقابت با بخش خصوصی 
را نــدارد، گفت: دولت ســیزدهم بر خلاف 
دولت های گذشــته به دنبال تصدی گری 
درخودرو سازی نیست و تمهیداتی در این 
باره در نظر گرفته اســت و متقاعد شده که 
۵ درصد ســهام را هم بــه بخش خصوصی 
واگذار کند و مجلــس هم از ایــن دیدگاه 

استقبال خواهد کرد.

فضای رقابتی سبب مشخص شدن 
مدیران لایق از مدیران سفارشی 

می شود
وی با بیان اینکه اگر فضای رقابتی در خودرو 

ســازی وجود داشته باشــد، مدیران لایق 
از سفارشی مشــخص خواهند شد، گفت: 
فردی کــه با لابی گری به مدیریت برســد، 
در میدان عمل موفق نخواهد بــود. اما اگر 
در فضای مدیریتی از دانــش مدیران لایق 
و فعالان اقتصــادی موفق و شــرکت های 
دانش بنیان، دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی 
کشــور اســتفاده کنیم، در ایــن صورت 
اهداف و برنامه ها در موارد مختلف از جمله 
خودروسازی به ســود جامعه پیش خواهد 

رفت.
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
با اشــاره بــه قوانیــن برنامه پنجســاله 

توســعه اقتصادی، اجتماعــی و فرهنگی 
در سالهای گذشــته کشور عنوان کرد: در 
سال های پیش  طرح ها و اهداف مختلفی 
در قوانین پنج ســاله مطرح شــدند، ولی 
بســتر لازم در عمل فراهم نشد و مدیران 
قوی اجرایی نیز برای آن انتخاب نکردیم. 
بر همین اســاس اگر در همــه بخش ها، 
فضــای رقابتی را  ایجاد کنیــم و به بخش 
خصوصی و مردم اعتمــاد کرده و مدیران 
کارآمد انتخــاب کنیــم، در کوتاهترین 
مــدت مشــکلات کشــور در بخش های 
مختلــف از جملــه صنعت خــودرو حل 

خواهد شد.

تدوین لایحه قانون جامع آبخیزداری کشور تا دو هفته آینده
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سخنگوی صنعت برق:
خاموشی های ناشی از سیل رفع شد

 ســخنگوی صنعت برق گفت: خاموشی های ناشــی از سیل در کشور 
برطرف شده اســت.به گزارش  شــرکت مدیریت شــبکه برق ایران، 
»مصطفی رجبی مشهدی« افزود: ممکن است در مناطقی که راه های 
دسترسی هنوز بازگشایی نشــده یا به دلیل جلوگیری از برق گرفتگی و 
رعایت نکات ایمنی مردم، شــبکه های برق به طور موقت بی برق باشند 
که به محض بازگشایی مسیر دسترســی و رفع ملاحظات ایمنی، این 

مناطق نیز برق دار خواهند شد.
وی ادامه داد: نواقص و آسیب های وارده به شبکه ها در حال رفع است و 
با برق دار کردن شــبکه های برق مناطق سیل زده، شرایط تحت کنترل 

بوده و شبکه سراسری برق پایدار است.
ســخنگوی صنعت برق با قدردانی از تلاش بی وقفه و جهادی کارکنان 
صنعت برق برای پایداری شبکه های برق و کمک رسانی به هم وطنان، 
گفت: نیروهای عملیاتی در مناطق ســیل زده همچنان در آماده باش 
کامل هستند و صنعت برق به دســتور وزیر نیرو تا حل کامل مشکلات 
ناشــی از ســیل و آب گرفتگی در کنار مردم به خدمت رســانی ادامه 
خواهد داد.رجبی مشــهدی اضافه کرد: شــبکه های برق ۲۱ اســتان 
کشور از چهارشنبه هفته قبل به دلیل ســیل، طوفان و بادهای شدید 
و رانش زمین، دچار آسیب دیدگی شــد که با همت کارکنان پرتلاش 

شرکت های توزیع و برق منطقه ای به سرعت مورد بازیابی قرار گرفت.
وی افزود: استمرار بارندگی های شدید سبب شده تا گروه های اجرایی 
و تعمیراتی ۲۴ ساعته مشغول ترمیم شــبکه ها و اقدم های اصلاحی و 

برقراری برق نقاط آسیب دیده باشند.
سخنگوی صنعت برق خاطرنشان کرد: هم وطنان در هنگام بارش باران 
یا جاری شدن ســیل، برای جلوگیری از برق گرفتگی، از خطوط فشار 
قوی دوری کنند و در صورت مشاهده ســیم قطع شده و آویزان، ضمن 
دور شــدن از محل، موضوع را از طریق شــماره تلفن ۱۲۱ به اداره برق 
اطلاع دهند.روز گذشــته ســخنگوی صنعت آب درباره میزان آسیب 
وارده به تاسیسات آب و برق در اثر سامانه بارشی گفت: زمانی که هشدار 
قرمز و نارنجی از ســوی سازمان هواشناســی صادر می شود گروه های 

عملیاتی بر اساس هشدارهای صادره آماده می شوند.
»فیروز قاسم زاده« بیان داشــت: از هفته قبل بر اســاس هشداری که 
صادر شــد گروه های عملیاتی وارد عمل شدند و جاهایی که حساسیت 
بیشــتری وجود داشت اطلاع رســانی لازم انجام شــد، همچنین یک 
مانور عملیاتی  در تأسیســات انجام شد و گروه هایی تجهیز و در مناطق 
مستقر شدند.سخنگوی صنعت آب ادامه داد: براین اساس برای هر نوع 

قطعی در آب برق برنامه عملیاتی تدارک دیده شد.

قاســم زاده اظهار داشــت: باوجود بارش هایی که اتفاق افتاد کم ترین 
میزان خسارت متوجه تأسیسات آب و برق شــد و در برخی شهرها که 
شبکه آبرسانی خسارت دیده بود در ســریعترین زمان ممکن نسبت به 

مرمت آنها اقدام شد.

دبیرکل جدید اوپک آغاز به کار کرد
 »هیثم الغیــص کویتی« دبیــرکل اوپک را بر عهده گرفت و ریاســت 

جلسه روز چهارشنبه اوپک پلاس را بر عهده خواهد داشت.
 هیثم الغیص، دبیرکل جدید اوپک کار خود را به صورت رســمی آغاز 
کرد. پیش از وی »محمد سانوســی بارکیندو« این ســمت را بر عهده 
داشت که چند هفته قبل درگذشت.بر این اساس، هیثم الغیص ریاست 
جلسه کمیته فنی، کمیته وزیران نظارت و نشست وزیران اوپک پلاس 

را در دوم تا سوم آگوست )۱۲ و ۱۳ مردادماه( بر عهده خواهد داشت.
نشست های برنامه ریزی شده دوم و آگوســت )سه شنبه و چهارشنبه 
هفته جاری( در قالب اوپک پلاس، نخستین فعالیت های هیثم الغیص 
در دفتر دبیرکل است. این نشست ها شامل کمیته فنی، نشست کمیته 

نظارت مشترک وزیران و نشست وزیران اوپک پلاس خواهد بود.

ظرفیت بالای صادرات سی ان جی
 توان افزایش دو برابری تولید وجود دارد

عضو انجمن صنفی سی ان جی با اشــاره به میزان مصرف سی ان جی در 
کشــور، گفت: میزان مصرف این فراورده نفتی در کشــور، حدود ۲۰ تا 
۲۳ میلیون مترمکعب در روز اســت که می توان این عدد را به راحتی تا 
۴۵ میلیون مترمکعب افزایش داد.محســن جوهری، با اشاره به آخرین 
وضعیت توسعه صنعت سی ان جی، اظهار کرد: متاسفانه توسعه صنعت 
سی ان جی متوقف شده اســت و هیچ برنامه درســتی برای توسعه این 
فراورده نفتی وجود ندارد. قدم اول برای توسعه صنعت سی ان جی حل 
مشــکلات بخش تقاضا و عرضه در این صنعت است.وی با بیان اینکه در 
صورت تداوم وضــع موجود در بخش تقاضا و عرضه نه تنها توســعه این 
صنعت اتفاق نخواهد افتاد، بلکه ظرفیت و پتانسیل موجود از بین خواهد 
رفت، تاکید کرد: در حال حاضر جایگاهداران، شرکت های مخزن ساز و 
تولیدکننده تجهیزات جایگاه ها و ســایر فعالان صنعت سی ان جی در 
شرایط بســیار بدی از لحاظ اقتصادی هســتند و دولت می تواند با حل 

مشکلات و توسعه این صنعت، مصرف بنزین را مدیریت کند.
عضو انجمن صنفی ســی ان جی با اشــاره به اقدامات لازم الاجرا برای 
توســعه صنعت ســی ان جی گفت: در بخش تقاضا باید به این ســمت 
برویم که جذابیت قیمت سی ان جی را برای مصرف کننده بیشتر کنیم؛ 
تبدیل رایگان خودروها، تعویــض رایگان مخزن خودروهایی که نیاز به 
تعویض مخزن دارند باید در حوزه تقاضا در اولویت قرار بگیرد و واردات 
خودروهای دوگانه ســوز با کیفیت خارجی با تعرفه پایین انجام شود و 
در بخش عرضه نیز باید کارمزد منصفانــه ای به جایگاهداران پرداخت 

شود تا بتوانیم به سمت توسعه حرکت کنیم.
جوهری با اشــاره به میزان مصرف ســی ان جی در کشــور، تاکید کرد: 
حدود نیمی از ظرفیت فعلی عرضه سی ان جی کشور استفاده می شود و 
حدود ۵۰ درصد از این ظرفیت بلااستفاده مانده است؛ با حل مشکلات 
این صنعت، به راحتی می توان مصرف روزانه سی ان جی کشور را دو برابر 
میزان فعلی کــرد و به همان اندازه از مصــرف بنزین کاهش داد.کاهش 
مصرف سی ان جی ناشــی از تعطیلی جایگاه های ســوخت در اثر زیان 
جایگاه داران ســوخت ســی ان جی و عدم توانایی پرداخت هزینه های 
جاری جایگاه و قطعی گاز جایگاه های سی ان جی به دلیل بدهی توسط 
برخی شرکت های گاز اســتانی، در ماه های اخیر افزایش یافته و این امر 

یکی از دلایل بالا رفتن مصرف بنزین در کشور بوده است.

و نیر

مدیر گروه نفت اندیشــگاه تحلیل گــران انرژی گفت: 
ما باید هر چقــدر می توانیــم گاز روســیه را در قالب 
قراردادهــای خرید و فــروش به بازارهای همســایه 
صادر کنیم و به ســمت تبدیل شــدن بــه هاب گازی 
منطقه حرکــت کنیم.محمدرضا اکبــری مدیر گروه 
نفت اندیشــگاه تحلیلگران انرژی، با اشــاره به امضای 
تفاهم نامه بین شــرکت ملــی نفت ایران و شــرکت 
گازپروم روســیه دربــاره ظرفیت های همــکاری دو 
کشــور در حوزه گاز گفت: یکــی از اشــتباهاتی که 
همــواره در رویکرد دیپلماســی انرژی ایــران وجود 
داشــت، این بود که خودمان را رقیب روس ها تعریف 
می کردیم، هر چند کــه ایران در حــوزه صادرات گاز 
قدرت مانور خاصی هم نداشــت.وی گفت: منطقی تر 
این بود که مبتنی بر منطق تقســیم بازارها با روس ها 
وارد تعاملات استراتژیک می شدیم و در بازارهایی که 

ایران دسترسی داشت، ولی روس ها مسیری 
نداشتند، از ظرفیت گاز روسیه برای تجارت 
گاز و تبدیل به هاب گازی منطقه اســتفاده 
می کردیم.اکبری اظهار داشت: با وقوع جنگ 
اوکراین و تحریم های غرب، روس ها جریان 
صادرات گاز به اروپــا را محدود کردند و الان 
مازاد گاز دارند، ما باید هــر چقدر می توانیم 

گاز روســیه را در قالب قراردادهــای خرید و فروش به 
بازارهای همســایه صادر کنیم. یعنی گاز را به قیمت 
پایین از روســیه بخریم و بــا قیمت بالاتر ایــن گاز را 

خودمان به کشورهای منطقه صادر کنیم.
مدیر گروه نفت اندیشــگاه تحلیلگــران انرژی گفت: 
کســری گاز در ایران در حال حاضر، موجب شده است 
که جایگاه کشــور در بازار گاز تضعیف شــود و سهم ما 
از تجــارت گاز اندک باشــد که می توان ایــن خلا را با 

استفاده از گاز روسیه جبران کرد.
وی تاکید کــرد: آمریکا قصــد دارد با اعمال 
تحریم هــا، مانــع از امضای قــرارداد گازی 
ایران با ســایر کشــورها شــود و اکنون این 
فرصت فراهم اســت کــه با ســپر روس ها، 
محدودیت هــای تحریمــی را از بین ببریم 
و فضا را برای امضــای قراردادهــای آتی با 

کشورهای همسایه باز کنیم.
اکبری گفت: حدود ۹۰ درصــد از گاز ایران در جنوب 
کشور تولید می شــود و انتقال گاز به شــمال و فلات 
مرکزی هزینه بر بوده و بهتر است ایران از طریق خطوط 
شمالی ترکمنستان و ارمنســتان گاز مورد نیاز را وارد 
کند و در عوض گاز تولید شــده در جنوب کشــور را با 
قیمت بالاتر به کشورهای حاشــیه خلیج فارس صادر 
کند.مدیر گروه نفت اندیشگاه تحلیلگران انرژی گفت: 

می توان با واردات گاز از کشــورهای شــمالی، تامین 
سوخت گاز نیروگاه های شــمال کشور را تضمین کرد. 
مثلا الان نیروگاه نکاء در ۱۰ ماه از ســال از ســوخت 
مایع اســتفاده می کند که قیمت آن بسیار بالاتر از گاز 
اســت. با واردات گاز می توان در مصرف سوخت مایع 
صرفه جویی کرد و آن را با قیمــت بالاتری صادر کرد. 
همچنین از منظر زیست محیطی هم برای کشور بهتر 
است.وی اظهار داشــت: علاوه بر مسیر ارمنستان، این 
امکان وجود دارد که به صورت برگشت پذیر گاز از خط 
لوله صادرات ترکمنستان به روســیه، وارد این کشور 

شده و سپس به ایران منتقل شود.
اکبری در پایان گفــت: واردات گاز روس ها از مســیر 
ترکمنســتان، این کشــور را نیز ترغیب می کند که با 
صادرات یا سوآپ گاز با ایران بتواند به بازارهای حاشیه 

خلیج فارس یا پاکستان دسترسی پیدا کند.

 ســخنگوی صنعت آب کشــور گفــت: ۲۶۰ میلیون 
مترمکعب سیلاب در مخازن سدهای کشور مهار شده 

است.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیــرو »فیروز 
قاســم زاده« افزود: از رواناب تولیدی بارش های اخیر، 
تاکنون حــدود ۲۶۰ میلیون مترمکعــب وارد مخازن 

سدهای کشــور شــده که سدهای اســتان سیستان 
و بلوچســتان حــدود ۱۳۰ میلیــون مترمکعــب، 
سدهای اســتان تهران حدود ۹.۵ میلیون مترمکعب 
و ســد زاینده رود حدود ۸ میلیون مترمکعب ورودی 
داشته اند.وی ادامه داد: متوسط بارش کشور بر اساس 
ایســتگاه های وزارت نیرو با افزایش ۱۰.۷ میلی متری 

در ســامانه بارشــی اخیر به ۱۹۶ میلی متر رسیده که 
نسبت به سال گذشــته حدود ۲۹ درصد رشد و نسبت 

به بلندمدت دارای ۱۹ درصد کاهش است.
به گفته سخنگوی صنعت آب کشــور، در این سامانه 
بارشی، کشــور حدود ۴.۳ درصد از بارش متوسط کل 
ســال آبی را دریافت کرد.قاســم زاده افزود: بیشترین 

تأثیر بارش در اســتان های سیســتان و بلوچســتان، 
گیلان، فــارس، هرمــزگان، مازندران، یزد، بوشــهر، 
کرمان، تهران و البرز بوده اســت.وی گفت: بر اســاس 
شبکه ایســتگاهی وزارت نیرو، سیستان و بلوچستان 
دارای ۴۲، فارس ۲۹، هرمزگان ۲۷، یزد ۲۴، تهران ۱۵ 

و البرز ۹ میلی متر بارش بوده است.

گاز

آب

خریدار   تفاهم نامه مشــارکت و تامین 
مالی ساخت پتروپالایشگاه »شهید قاسم 
ســلیمانی« با ظرفیت پالایش روزانه ۳۰۰ 
هزار بشکه  نفت خام ســنگین و پالایشگاه 
»مرواریــد مکــران« با ظرفیــت پالایش 
روزانه ۳۰۰ هزار بشــکه نفت خام سنگین 
و فوق سنگین با حضور رئیس جمهور امضا 

شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی ریاســت 
جمهوری، بــا حضور آیت الله دکتر ســید 
ابراهیم رئیســی، مشــارکت نامه تامین 
مالی برای احداث پتروپالایشــگاه شهید 
ســلیمانی به عنوان بزرگتریــن مجتمع 
پتروپالایشــی کشــور و به ظرفیت تولید 
۳۰۰ هزار بشکه در روز فیمابین بانک های 
ملی، تجارت و رفاه کارگران، گروه توسعه 
تدبیر انرژی، شــرکت صنایع پتروشیمی 
خلیج فــارس، شــرکت ســرمایه گذاری 
اهداف و شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده هــای نفتــی ایران بــا مجموع 
ســرمایه گذاری ۱۱.۱ میلیــارد دلار و 
مشــارکت نامه تامین مالی بــرای احداث 
پالایشگاه نفت خام سنگین و فوق سنگین 
مرواریــد مکران به ظرفیــت تولید روزانه 
۳۰۰ هزار بشــکه، فیمابین گروه اقتصاد 
مفید و بانک های ملت، تجارت و پارسیان 
با مجموع سرمایه گذاری ۶.۷ میلیارد دلار 

به امضا رسید.
نفــت،  وزارت  گــزارش  اســاس  بــر 
تفاهم نامه هــای مشــارکت و تامین مالی 
ســاخت پالایشــگاه »مروارید مکران« با 
ظرفیــت پالایش روزانه ۳۰۰ هزار بشــکه 
نفــت خــام ســنگین و فوق ســنگین در 

جاســک و پتروپالایشگاه »شــهید قاسم 
ســلیمانی« با ظرفیت پالایش روزانه ۳۰۰ 
هزار بشکه  نفت خام سنگین در بندرعباس 
همســو با اجرای قانون حمایت از توســعه 
صنایع پایین دســتی نفت و میعانات گازی 
بــا اســتفاده از ســرمایه گذاری مردمی با 
حضور آیت الله »ســیدابراهیم رئیســی« 
رئیس جمهوری و »جواد اوجی« وزیر نفت 

امضا شد.
براســاس این گزارش، تفاهم نامه مشارکت 
و تامین مالی ســاخت پالایشگاه »مروارید 
مکران« بــا ظرفیت پالایــش روزانه ۳۰۰ 
هزار بشکه نفت خام سنگین و فوق سنگین 

در جاســک با برآورد هفت میلیــارد دلار 
سرمایه گذاری میان گروه اقتصادی مفید و 
بانک های ملت، تجارت و پارسیان امضا شد 
تا بر اساس مشــارکت نامه پیوست شرکت 
مجری، تأمیــن مالی و احداث پالایشــگاه 

یادشده تأمین شود.
گــروه اقتصــادی مفید، بانک هــای ملت، 
تجارت و پارســیان در تفاهم نامه مشارکت 
و تأمین مالی احداث پالایشــگاه نفت خام 
سنگین و فوق ســنگین »مروارید مکران« 

سهم دارند.
اســتفاده حداکثری از تجهیزات ســاخت 
داخل و بهره مندی از قانون تنفس خوراک، 

از ویژگی های طرح ساخت پالایشگاه نفت 
مروارید مکران است.

تفاهم نامه مشــارکت و تأمین مالی ساخت 
پتروپالایشــگاه »شهید قاســم سلیمانی« 
با ظرفیت پالایش روزانه ۳۰۰ هزار بشــکه 
نفت خام ســنگین نیز با برآورد ۱۱ میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری میــان بانک هــای 
ملی، رفاه کارگران، ملــت و تجارت و گروه 
تدبیر انرژی، شــرکت صنایع پتروشــیمی 
خلیج فــارس، شــرکت ســرمایه گذاری 
اهــداف و شــرکت ملی پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایران امضا شد تا بر اساس 
مشارکت نامه پیوست شرکت مجری طرح، 

تأمین مالی و احداث پتروپالایشگاه یادشده 
تأمین شود.

در  تولیــدی  فرآورده هــای  ترکیــب 
پتروپالایشگاه شهید ســلیمانی با ظرفیت 
پالایش روزانه ۳۰۰ هزار بشــکه نفت خام 
ســنگین، ۶۵ درصد ســوخت و ۳۵ درصد 
محصولات شیمیایی خواهد بود و قرار است 
این طرح پس از گذشــت پنج سال از زمان 

اجرا تکمیل شود.
گروه تدبیر انرژی ۱۵ درصد، شرکت صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس ۱۵ درصد، شرکت 
ســرمایه گذاری اهداف ۱۵ درصد، شرکت 
ملی پالایــش و پخــش فرآورده های نفتی 
ایران ۱۰ درصــد، بانک ملــی ۱۵ درصد، 
بانک رفاه کارگــران ۱۵ درصد، بانک ملت 
۷.۵ درصــد و بانک تجــارت ۷.۵ درصد در 
تفاهم نامه مشــارکت و تأمین مالی احداث 
پتروپالایشــگاه »شهید قاســم سلیمانی« 

سهم دارند.
ایجــاد ارزش افــزوده و جلوگیــری از 
خام فروشــی در مســیر همســویی با نگاه 
دولت و پیش بینی ســند تحول، جلوگیری 
از واردات بنزین به کشــور، افزایش ظرفیت 
پالایشــی و تولیــد فرآورده هــای نفتــی 
در کشــور، اشــتغال زایی و به کارگیــری 
توانایــی شــرکت های داخلــی و ظرفیت 
دانش بنیان ها، مقابله فعالانــه با تحریم ها 
و جلوگیــری از تحریم پذیــری، هدایــت 
نقدینگی به ســمت ســرمایه گذاری مولد، 
عبور از پالایشگاه ســازی و حرکت به سمت 
احداث پتروپالایشــگاه ها و استمرار حضور 
ایران در بازارهای جهانــی از جمله اهداف 

این طرح ها به شمار می آیند.

دورخیز ایران برای تبدیل شدن به هاب گازی منطقه

مهار ۲۶۰ میلیون مترمکعب سیلاب در مخازن سدهای کشور

سدهای تهران همچنان تشنه اند

سیلاب های اخیر چه میزان موجودی آب سدهای تهران را افزایش داد؟
خریــدار   ســیل های اخیــری که طی 
روزهای اخیر به وقوع پیوســت و خسارات 
زیادی را به همراه داشــت چه میزان آورده 
برای ســدهای پنج گانه تهران بــه همراه 
داشــت؟ آیا این میزان بارش مجوزی برای 
نادیده انگاشــتن مدیریت مصرف اســت 
یا هنوز باید مدیریت مصــرف آب را جدی 

گرفت؟
ســامانه بارشــی که این روزها کشورمان 
را تحت تأثیــر خود قرار داده اســت، گرچه 
متوســط بارش ها را بهبود داد، اما به گفته 
سخنگوی صنعت آب تأثیر خیلی مناسبی 
بر سدها نداشــته و تنها حدود ۲۵۰ تا ۲۶۰ 
میلیــون مترمکعــب آورد برای ســدها به 

همراه داشته است.

سامانه بارشی که به نام مونسان 
معروف شده چه ویژگی ای دارد؟

»فیروز قاسم زاده« سخنگوی صنعت آب در 
معرفی این ســامانه، گفت: سامانه مونسان 
یکی از پنج سامانه ای اســت که کشورمان 
را تحت شــعاع قرار می دهد و محدوده اثر 
آن در جنوب و جنوب شــرق کشور بوده و 
به ندرت رخ می داد که همه پهنه کشــور را 

تحت تأثیر قرار دهد.
وی خاطرنشان ســاخت: امسال این سامانه 
تا رشته کوه البرز و زاگرس را هم تحت تأثیر 

قرارداد و باعث شــد باران های بسیار شدید 
در نقاط مختلف داشته باشیم.

سخنگوی صنعت گفت: ویژگی آن این است 
که بســیار ناپایدار بــوده و در زمان و مکان 
هم بسیار تغییر اســت و بارش های رگباری 
بسیار شــدید دارد که منجر به سیلاب های 
می شــود و ســیلاب آن در یک بازه زمانی 
بسیار کوتاه اتفاق می افتد که معمولاً حاوی 

دبی بسیار بالایی است.
وی ادامه داد: لذا دبی کــه رخ می دهد چه 
یک ســاعت باشــد چه یک ثانیه اثر خود را 
باقی می گــذارد، یعنی وقتــی که یک دبی 
هزار و ۵۰۰ مترمکعبی در یک رودخانه که 
تاب آوری ۳۰۰ مترمکعبی دارد، مدت زمان 
تداوم آن خیلی مهم نیست یعنی یکبار که 

اتفاق افتاد اثر تخریبی خود را دارد.
ســخنگوی صنعــت آب بیان کــرد: اما از 
آن طرف اثــر چندان مناســبی روی منابع 
آبی ندارد لذا سامانه بارشــی اخیر با وجود 
بارش های خوبی که اتفاق افتاد به تناســب 
بارش هایــی کــه در مردادمــاه دریافــت 
می کردیم و عددی کــه بلندمدت دریافت 
می کردیم کــه حــدود ۴ میلی متر مکعب 
است. متوسط بلندمدت در سامانه اخیر که 
محدوده بارش آن از ۱۳ تیرماه شروع شده 
تا الان ۱۱ میلیمتر بارش متوســط کشور را 

ارتقا داده که عدد قابل توجهی است.

وی ادامــه داد: این بارش ها حــدود ۲۵۰ تا 
۲۶۰ میلیون مترمکعب آب وارد ســدهای 

کشور کرد که عدد قابل ملاحظه ای نیست.

سدهای پنج گانه تهران هرکدام چه 
میزان آورده دریافت کردند؟

مدیر دفتــر بهره بــرداری و نگهــداری از 
تأسیســات آبــی و برق آبی شــرکت آب 
منطقــه ای تهــران درباره میــزان ورودی 
آب به ســدهای پنج گانه تهران گفته است: 
بارندگی هــا و ســیلاب های روزهای اخیر 
بیشــترین تأثیر را روی ســد ماملو داشته 
به طوری که وضعیت ذخیره آب این ســد را 

۵.۵ میلیون مترمکعب بهبود داده است.
ســد ماملو در ۳۰ کیلومتری جنوب شرقی 
تهران، بر روی رودخانه جاجرود و رودخانه 
تار که ازســوی دماوند می آید در روستای 
ماملو ســاخته شده اســت. هدف از احداث 
ســد ماملو، تأمین آب کشاورزی، آب شرب 
و برق شهرهای پاکدشت، ورامین و جنوب 
تهران اســت.  دریاچه این سد حدود ۸۰۰ 

متر عرض و ۳ هزار متر طول دارد.
سدهای پنج گانه تهران شــامل سد ماملو، 

لار، لتیان، طالقان و امیرکبیر است.

وضعیت بقیه سدها چگونه است؟
»محمد شهریاری« مدیر دفتر بهره برداری 

و نگهــداری از تأسیســات آبــی و برق آبی 
شرکت آب منطقه ای تهران میزان ورودی 
آب به سد لار را ۱.۶ میلیون مترمکعب، سد 
لتیان یک میلیــون مترمکعب، طالقان ۱.۲ 
میلیون مترمکعب و ســد امیرکبیر را کمتر 

از یک میلیون مترمکعب عنوان کرده است.
گرچه ســدهای پنج گانه تهران در مجموع 
چیزی حدود ۹ میلیــون مترمکعب آب از 
ســیلاب ها دریافت کرده اند اما این میزان 
آب تنها نیاز سه روز آبی این شهر را پاسخگو 

است.
مدیر دفتــر بهره بــرداری و نگهــداری از 

تأسیســات آبــی و برق آبی شــرکت آب 
منطقه ای تهــران در این باره گفته اســت: 
باتوجه به کاهــش هایی که هــم در میزان 
نزولات جوی و هــم در منابع آب ورودی به 
ســدها طی دو ســال پی درپی خشکسالی 
روبرو بوده ایم از شــهروندان درخواســت 
می شــود همچنــان مدیریــت مصرف و 

صرفه جویی را مدنظر داشته باشند.
به این ترتیــب مشــخص می شــود کــه 
بارش های اخیــر و ســیلاب های آن هیچ 
مجوزی برای زیاده روی در مصرف آب به ما 

نمی دهد زیرا همچنان سدها تشنه اند.

آگهی مفقودی
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سرهنگ گودرزی خبر داد

دستگیری یکی از شاخ های اینستاگرام
رئیس پلیس فضای تولید و تبــادل اطلاعات پایتخت از شناســایی و 
دستگیری یک فرد مطرح اینســتاگرامی در خصوص تبلیغ سایت های 
شرط بندی در فضای مجازی خبر داد.سرهنگ داود معظمی گودرزی 
رئیس پلیس فتای پایتخت گفت: به دنبال دریافت گزارشــاتی مبنی 
بر دعوت کاربران به ســایت های قمار و شــرط بندی توسط یک فعال 
اینستاگرامی با بیش از یک میلیون نفر دنبال کننده و بازتاب این اقدام 
هنجارشــکنانه در فضای مجازی، پیگیری موضوع در دستور کار قرار 
گرفت.این مقام انتظامی تصریح کرد: پس از بررسی گزارشات ارسالی 
کارشناسان پلیس فتای تهران بزرگ تحقیقات ســایبری خود را آغاز 
کردند و متوجه شدند این شــخص مجازی که بیش از یک میلیون نفر 
دنبال کننده دارد برخی از کاربران فضای مجازی را با تبلیغات فریبنده 
به سمت و سوی سایت های شرط بندی هدایت کرده و در ازای این کار 

مبالغ زیادی دریافت می کند.
وی افزود: افســران ســایبری پلیس فتــای پایتخت پــس از تحلیل 
مستندات جمع آوری شده و بررســی های اطلاعاتی و تخصصی و پس 

از تشریفات قضائی فرد مذکور را دستگیر و به پلیس فتا منتقل کردند.
سرهنگ گودرزی بیان داشت: مجرم پس از انتقال به پلیس فتا هرگونه 
اقدام مجرمانه ای را رد کرد، اما پس از مشــاهده ادله جمع آوری شــده 
توســط پلیس، ضمن پذیرش بزه انتســابی انگیزه خــود از این اقدام 

مجرمانه را منفعت مالی عنوان کرد.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: شــیوه و شگرد در این اقدام مجرمانه 
به این گونه اســت که افراد ســودجو با دادن وعده هایی فریبنده نظیر 
دریافت ســودهای کلان به مخاطبان، لینک هــای اختصاصی را تحت 
عناوین انفجار، بت زنی، پیش بینی و … در ســایت های شرط بندی و 

قمار طراحی کرده و سعی به جذب افراد ناآگاه می کنند.
رئیس پلیس فتا تهران بزرگ به شــهروندان توصیه کرد: از کاربران به 
خصوص قشــر نوجوان و جوان انتظار داریم به تبلیغات دروغین افراد 
سودجو در فضای مجازی توجه نکنند و از فعالیت در چنین سایت هایی 
خود داری کنند،شــهروندان همچنین می توانند برای کسب اطلاعات 
بیشــتر در خصوص تهدیدات و آسیب های فضای ســایبری به سایت 

پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.ir مراجعه کنند.

استاندار تهران خبر داد
 ۴۳ نفر فوتی و ۳ مفقودی ناشی از سیل

 در استان تهران
 

اســتاندار تهران از ۴۳ نفر فوتی و ۳ مفقودی ناشــی از سیل در استان 
تهران خبر داد.

 محسن منصوری در جمع خبرنگاران در مورد آخرین وضعیت سیل در 
استان تهران با اشاره به ساماندهی راه ها اظهار داشت: در فیروزکوه یک 
نفر و در پردیس دو نفر مفقودی داریم که امید اســت به زودی وضعیت 
آنها مشــخص شــود.وی ادامه داد: عملیات امداد و نجات در امامزاده 
داوود در مرحلــه پایانی قرار دارد و در مجموع دســتگاه ها با تجهیزات 
در حال خدمات رسانی هستند.استاندار تهران تأکید کرد: به گروه های 
جهادی فراوان دادیم تا به موازات اقدامات دســتگاه ها، لایروبی داخل 
منازل سیل زدگان نیز انجام شود.منصوری سپس گفت: لیست برآورد 
خسارات ناشی از سیل در استان تهران نهایی می شود تا به دولت اعلام 

کنیم و سپس وارد فضای بهسازی و نوسازی این مناطق شویم.
استاندار تهران در مورد تعداد فوتی های این حادثه عنوان کرد: ۱۵ نفر 
در فیروزکوه، ۲۲ نفر در امامــزاده داوود، یک نفــر دماوند، یک نفر در 
شــمیرانات و چهار نفر در پردیس یعنی در مجموع ۴۳ نفر در اســتان 

تهران بر اثر سیل جان خود را از دست دادند.

رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی مطرح کرد
تضعیف مدارس غیردولتی کمکی به مدارس 

دولتی نمی کند

رییس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی گفت: کیفیت مدارس غیر 
دولتی به افزایش کیفیت نظام آموزشی منجر می شود.

احمد محمود زاده رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه 
مشــارکت های مردمی وزارت آموزش و پرورش در حاشــیه اختتامیه 
دهمین دوره مجلس دانش آموزی گفت: مدارس غیر دولتی به ســهم 
خود در آموزش و پرورش حضور دارند و به لحاظ کمی و کیفی هم مورد 

تأیید مسئولان وزارت آموزش و پرورش هستند.
محمودزاده افزود: فکــر نکنیم اگر فتیله مدارس غیــر دولتی را پایین 
بکشیم و آنان را تضعیف کنیم به مدارس دولتی کمکی می کنیم؛ ما جز 
این که استعدادهای خود را تضعیف کنیم هیچ نتیجه دیگری با تضعیف 
مدارس غیر دولتی نمی بینیم. همه کسانی که در رسانه ها و مطبوعات 
این نقش را دارند و نگاه تقابل با مدارس غیر دولتــی را ایجاد می کنند 
باید در نظر داشــته باشــند که افزایش کیفیت مدارس غیر دولتی به 

افزایش کیفیت نظام آموزشی منجر می شود.
وی با اشــاره به اینکه هدایــت تحصیلی در مــدارس غیردولتی مانند 
مدارس عادی انجام می شود و اصراری به انتخاب یک رشته خاص برای 
دانش آموزان نیســت گفت: این احتمال وجود دارد که آن توجهی که 
به توازن دانش آموزان در رشــته های مختلف در مدارس دولتی وجود 
دارد در برخی مــدارس غیر دولتی وجود نداشته باشــد.محمودزاده با 
بیان اینکه هیچ گونه شــکایتی مبنی بر اخذ شــهریه اضافی نداشتیم 
گفت: امسال تصمیمات گرفته شده در زمینه شــهریه ها با هماهنگی 
کامل با موسســین مدارس غیر دولتی بوده اســت و مؤسسین هم بر 
تعیین شــهریه مناســب معتقد بودند؛ تا به امروز هم گزارشی در مورد 
اخذ شهریه اضافی نداشــته ایم.رئیس مدارس غیر دولتی با بیان اینکه 
تاکنون دو هزار گزارش به سامانه مدارس غیردولتی ارسال شده است؛ 
گفت: هیچ یک از این گزارشات و شــکایات در مورد شهریه بالاتر از نرخ 

مصوب نبوده است. 

شهر

معاون شهرســازی و معماری شــهرداری با اشاره به 
ضرورت ساخت مسکن استیجاری توسط شهرداری، 
گفت: وزارت راه و شهرسازی تمایل دارد حوزه ساخت 
مسکن در تهران را به شهرداری واگذار کند و مذاکرات 

ادامه دارد.
حمیدرضا صارمی با بیان اینکه قرارگاه مســکن زمانی 
در شهر تهران شــکل گرفت که فقر مســکن در شهر 
تهران مشکلاتی را ایجاد کرده بود، گفت: از همه مهم تر 
اینکه شاخص دسترســی به مسکن برای بخش زیادی 

از جامعه سخت و یا غیر قابل امکان شده بود.
وی با بیان اینکه مهمترین سیاســت شهردار پایتخت 
این است که شهرداری به عنوان یک نهاد خدمت رسان 

نباید نســبت به چالش های شــهروندان بی 
تفاوت باشــد، افزود: این در حالی اســت که 
نهاد حاکمیت حوزه مسکن یعنی وزارت راه 
و شهرســازی نیز تمایل دارد این حوزه را به 
شهرداری تهران به دلیل دسترسی ای که به 
این بخش دارد، واگذار کنــد و در این رابطه 
نیز مذاکراتــی در حال انجام اســت و پیش 

بینی می شــود که پیامدهای خوبی به همراه داشــته 
باشد.

معاون شهرسازی و معماری شــهرداری تهران ادامه 
داد: شــکل گیری قرارگاه مسکن بر اســاس منفعت 
مالی شهرداری تشکیل نشــده بلکه بر اساس رویکرد 

منافع عمومی بوده اســت؛ شــهروندانی که 
خانه ندارند و یا ســهم هزینه تهیه مسکن در 
سبد خانوار آنها زیاد اســت، مجبور هستند 
تا از هزینه های دیگر خانواده مانند ســلامت 
و آموزش کم کنند تا هزینه مســکن تأمین 
شود. این رویکرد در آینده ما را با شهروندان 

بیمار و دچار آسیب رو به رو می کند.
وی با اشاره به اینکه منفعتی که شهرداری در این حوزه 
می برد، این است که شهروند ســالم و شادابی در شهر 
داشته باشد، بیان کرد: امروز در بحث مسکن سودآوری 
هدفمان نیســت، بلکــه آرامش جامعه هــدف اصلی 

شهرداری تهران است.

صارمی در ادامه با اشــاره به سیاست شهرداری تهران 
در ساخت مســکن اســتیجاری یادآور شــد: یکی از 
سیاســت هایی که تاکنون در حوزه مدیریت شــهری 
اجرایی نشده، مسکن استیجاری است. ما شهروندانی 
را در تهران داریم که قدرت صاحب خانه شدن را ندارند 
مانند زنان سرپرست خانوار، آسیب دیدگان اجتماعی، 
افراد مســنی که خانه ندارند و زوج های جوانی که در 

ابتدای زندگی نمی توانند خانه ای تهیه کنند.
وی تاکید کرد: شهرداری تهران می تواند با زمین هایی 
که در مناطق شهری در اختیار دارد، از طریق قرارداد با 
یک سرمایه گذار اقدام به ساخت خانه های استیجاری 

کند.

شهرداری

مهدیه محمدی  ســخنگوی ســازمان 
تعزیرات از بررســی افزایــش قیمت بلیط 

هواپیما در شعب ملی تعزیرات خبرداد.
 محمدعلی اســفنانی در نشســت خبری 
خود با خبرنگاران گفــت: آئین نامه مربوط 
بــه تعزیــرات اصلاحاتی را داشــت که در 
ماه های اخیر انجام شــد که در نهایت منجر 

به افزایش اختیارات تعزیرات شد.
وی افزود: نیروهای وزارت جهاد کشاورزی 
به لحــاظ اینکه مطابــق آئین نامــه باید 
گزارشــهای تخلفات را ارسال می کردند به 
موجب اصلاحات، به عنوان ضابط شناخته 

شدند.
اســفنانی به دیگر تغییرات آئیــن نامه ای 
تعزیرات اشــاره کرد و گفت: آرای صادره در 
تعزیرات تا ده میلیون تومان قطعی هستند 

و مازاد این رقم قابل تجدید نظر است.
وی بــه مصوبه شــورای عالــی هماهنگی 
اقتصادی ســران قوا اشــاره کرد و گفت: بر 
اســاس این مصوبــه، کلیــه مجازات های 
تعزیرات بــه ۵ برابر افزایش پیــدا کرد. در 
بند دوم این مصوبه، اجــرای قانون مذکور 
در تبصره دوم مــاده ۷۷ قانون نظام صنفی، 
تعلیق شــد و رسیدگی ها توســط رؤسای 
شــعب تعزیرات انجام می شــد. در بند سه 
این مصوبــه، نصب پارچه بــرای واحدهای 

متخلف به مدت ده روز صادر شد.
ســخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی 
افزود: جهت کشــف تخلفات، اجازه ورود به 

محل وجود کالا به تعزیرات داده شده است.
اســفنانی همچنین از بــه کارگیری ۱۴۰ 
نیروی جدید به عنوان رئیس شــعب خبر 

داد.وی بــه راه اندازی شــعب ملی اشــاره 
کرد و گفت: در بحث رســیدگی به شــعب 
ملی، رســیدگی به صورت موردی است و با 
اختیارات تام تحقیقــات را انجام می دهند. 
بحث مواد شوینده، لاستیک خودرو، بلیط 
هواپیما و روغن موتور بوده است. همچنین 
در بحث مــواد لبنی ۴ مــورد محکومیت 
داشــتیم که در یــک مــورد متخلف ۳۶ 
میلیارد تومــان، در پرونده های دیگر ۱۸ و 
۱۰ میلیارد تومــان و در پرونده ای هم ۸۳۰ 

میلیون تومان محکومیت داشتیم.
اســفنانی با انتقاد از افزایــش قیمت بلیط 

هواپیما گفــت: این مــورد هم به شــعب 
ملی ارســال و در حال بررسی است. برخی 
آژانس ها، مبلغی را به عنوان شرط اسکان و 
اقامت را در قیمــت بلیط لحاظ می کنند که 

تخلف گرانفروشی و فروش اجباری است.
سخنگوی ســازمان تعزیرات به مهم ترین 
پرونده های تعزیرات اشــاره کــرد و گفت: 
یکی از پرونده ها مربوط عدم ایفای تعهدات 
ارزی با ۹ هــزار و ۱۰۰ میلیــارد و دیگری 
مربوط به قاچاق ارز به مبلغ ۶ هزار میلیارد 

ریال بوده است.
وی در خصــوص وارده پرونده ها هم گفت 

:۲۱ هــزار و ۴۱۶ فقــره پرونده بــا عنوان 
بهداشــت داشــتیم. در بحث قاچاق کالا و 
ارز ۲۹ هزار پرونده داشــتیم .۳ هزار و ۱۹۶ 
میلیارد ریال وصولی چهار ماه گدشــته در 
حوزه قاچاق داشــتیم که این رقم در مدت 
زمان مشابه امســال ،۵ هزار د ۳۰۸ میلیارد 
ریال بوده که حاکــی از افزایش ۵ درصدی 

است.
اسفنانی در خصوص تخلفات فروشگاه های 
زنجیره ای گفت :۲۵۵۳ پرونده داشتیم که 
از این تعداد، ۲۴۶۳ پرونده مختومه شــده 
و از این تعــداد ۲۰۳۶پ رونــده منتهی به 

محکومیت شدند. ارزش ریالی وصولی این 
پرونده ها هم ۱۸۷ میلیارد ریال بوده است.

ســخنگوی تعزیرات ادامــه داد: در بحث 
مشاوران املاک ،۵۳۴ فقره پرونده داشتیم 
که از این تعداد ۴۱۱ فقــره پرونده مختومه 
شده و ۲۲ مورد از این تعداد منتهی به برائت 

شدند.
وی در خصــوص بیشــترین تخلفات هم 
گفت: عدم درج قیمت، گرانفروشــی، عدم 
ارائــه فاکتور، کم فروشــی، عــدم رعایت 
بیشترین  بهداشــتی  دســتورالعمل های 

تخلفات بوده است.
وی در پاسخ به ســوال خبرنگار مهر مبنی 
براینکه تعزیــرات چطور بــر تخلفات بازار 
مســکن در رابطه بــا اجــرای مصوبه ۲۵ 
درصدی اجاره بهــا نظارت می کند گفت: بر 
اساس مصوبه اعلام شد که قراردادها نیازی 
به تمدید ندارنــد اما تخلفاتی کــه در این 
حوزه صورت می گیرد باید گزارش شــود یا 

شاکی خصوصی داشته باشد.
اسفنانی ادامه داد: از تعداد ۵۳۴ فقره پرونده 
تعزیراتی در حوزه مســکن تعدادی مربوط 
به عدم اجرای مصوبه اســت بــا این حال با 
مشــاوران املاک متخلف که در این رابطه 
و همچنین در تنظیــم قراردادهای صوری 
و دریافت حق معامله اقدام به تخلف بکنند، 

برخورد می کنیم.
سخنگوی ســازمان تعزیرات در خصوص 
طــرح دارو یــاری و طــرح نــان گفــت: 
پرونده های مربوط به تخلفــات این حوزه 
مربوط به دانشــگاه علوم پزشکی به عنوان 

ضابط است.

احتمال واگذاری ساخت مسکن به شهرداری 

معاون فرهنگی و سیاسی نهاد نمایندگی رهبری در دانشگاه ها:

در زمینه حجاب و پوشش اقناعـی برخورد کنیم
خریدار  به گفته معاون فرهنگی و سیاسی 
نهاد نمایندگی رهبری در دانشــگاه ها، این 
نهاد ماموریتی در حوزه مقابله با بی حجابی 
در دانشــگاه ها ندارد، بلکــه ماموریت نهاد 
رهبری فرهنگ ســازی و گفتمان ســازی 
است و اولویت این اســت که در این زمینه 

برخورد اقناعی داشته باشد.
حجت الاســلام فاطمــی پور، بــه اهمیت 
پوشش حجاب در دانشــگاه ها اشاره کرد و 
گفت: موضوع حجاب و پوشــش یک بحث 
حیا و عفت عمومی جامعه است کشور ما نیز 
باید بر اساس فرهنگ، مذهب و دین حاکم 
قوانینی را که در زمینه حجاب طراحی شده 

است را اجرایی کند.
وی در ادامه تاکید کــرد: برای این که مردم 
ما بیشــتر به قوانین عمل کنند، باید سهم 
زیادی بــرای فرهنگ ســازی قائل شــد. 
متاســفانه اگر امروز مقداری در مورد حفظ 
حجاب با چالش مواجه شده ایم به این دلیل 
است که در بســیاری از دستگاهها فرهنگ 
ســازی لازم را انجام ندادیم و ضعیف عمل 

نمودیم.
معاون سیاســی و فرهنگی نهاد نمایندگی 
رهبری در دانشگاه ها همچنین خاطر نشان 
کرد: در بســیاری از مواقع برخی از تولیدات 
فرهنگی ما اگر متناسب با قوانین و اصول و 
جامعه نباشــد ناخودآگاه این تاثیر منفی بر 
ناخودآگاه مخاطب خواهد شــد و این نوع 
عملکردها در کنار حملات فرهنگی که سال 
های سال از سوی کشــورهایی نظیر آمریکا 
طراحی و علیه کشــور ما پیاده می شود نیز 
موجب می شود ناخودآگاه برخی نسبت به 
عمل به قوانین ســهل انگاری کنند و نوعی 

فرهنگ زدایی در کشور ما اتفاق بیافتد.
فاطمی پــور تاکید کرد: طبیعتــا اگر امروز 
در جامعه ما بحث حجاب پررنگ شــده به 
این دلیل اســت که هجمه های زیادی علیه 
این موضوع وارد می شــود تــا دوگانه ها و 
درگیری هایی بین مــردم راه بیافتد. وقتی 
عده ای مدام تبلیغ می کنند که در خیابان 
ها بریزید و کشــف حجاب کنیــد طبیعی 
اســت فرهنگ ما نیز از درون بایــد در برابر 

این حملات مقاومت کند.وی خاطر نشــان 
کرد: حجاب یک مساله فرهنگی است که ما 
همواره با آن درگیر بودیم و وضعیت حجاب 
در دانشگاهها نیز چندان متفاوت با بیرون از 
جامعه نیســت. این گونه نیست که ما تصور 
کنیم فضای دانشــگاهها از نظــر حجاب با 
بیرون متفاوت باشــد اتفاقــا گاهی محیط 
عمومی از نظر حجاب وضعیت نامناســب 
تر از دانشــگاهها دارد چرا که در دانشگاهها 
الزاماتی وجود دارد که دانشجویان مجبور به 
رعایت این الزامات هستند.وی تاکید کرد: 
دانشــگاه باید هدفی را دنبــال کند و هدف 
دانشــگاه نیز تولید علم و آموزش و پژوهش 
اســت بنابراین جلوه گری با این رسالت ها 
در تناسب نیســت چرا که وقتی دانشجویی 
با یک لباس نامناســب در سر کلاس حاضر 
شود حواس سایر دانشــجویان را پرت می 
کند به همین جهت پوشــش دانشــگاهها 

اقتضائات خود را دارد و باید رعایت شود.
فاطمی پور بــه اقدامات نهــاد نمایندگی 
رهبری در دانشــگاه ها برای رعایت حجاب 
در دانشگاه ها اشــاره کرد و گفت: آنچه که 
ما در نظر داریم و از مجموعــه های نهاد در 
سراسر کشور خواسته شــده و در تعامل با 
سایر دستگاههای فرهنگی دیگر مداوم در 
حال صحبت هستیم این اســت که  علاوه 
بر کنترل هایی که برای مقابله با ســاختار 
شــکنی ها صورت می گیرد، نیــاز داریم با 
مخاطب خود بیشــتر صحبت کنیــم تا با 
ارائه دلایل و اســتدلال هایی برای رعایت 
حجاب توجیه شــوند. همچنبــن توصیه 
کردیم اگر فــردی با لباس نامناســب وارد 
دانشگاه می شود اســتاد رشته خود، مشاور 
و یا کارشــناس معاونت فرهنگی با دانشجو 
یا حتی در صورت نیاز با خانواده او  صحبت 
کند. اما اولویت ما این است که در این زمینه 

برخورد اقناعی داشته باشیم.
معاون فرهنگی و سیاســی نهاد نمایندگی 
رهبــری در دانشــگاه ها ادامــه داد: البته 
دانشگاه در زمینه حجاب خوب عمل کرده 
اســت از آنجایی که ما در مسیر تقابل جدی 
در حوزه حجاب هستیم و همان افرادی که 

دستور می دهند روسری را روی چوب قرار 
بدهند این را هم دســتور مــی دهند که در 
دانشــگاه به خاطر موضوع حجاب درگیری 
ایجاد و فیلم آن را منتشــر کننــد. بنابراین 
اولا نباید فریب خورد که احســاس شود ما 
جمع زیاد و جدی داریم که با مساله حجاب 
مخالف هســتند و مبارزه می کنند اگر چه 
جمع قابل توجهی نیز وجــود دارد که نیاز 
به صحبت با آنها هست تا توضیح داده شود 

حجاب امر مهمی است.
فاطمی پور با بیــان اینکه باید با ســاختار 
شــکنان امر حجاب برخورد جدی شــود، 
افزود: اگر کســی دســتور می گیــرد در 
دانشــگاه مخالف قانون ساختار شکنی کند 
آن فرد اقدام امنیتی انجــام داده و اقدام او 
مبارزه با فرهنگ عامه کشور است. بنابراین 
جنس رفتار با این افراد بــا افرادی که بدون 
توجه روسری در ســر ندارند متفاوت است 
بنابراین با کسانی که ســاختار شکنی می 
کنند باید حتما برخورد شــود و راه برخورد 
بااین افــراد نیز مشــخص اســت پلیس و 

حراست دانشگاه باید با آنها برخورد کنند.
به گفته معــاون فرهنگی و سیاســی نهاد 
نمایندگی رهبری در دانشگاه ها، ما در نهاد 
نمایندگی رهبری ماموریتی در حوزه مقابله 
با بی حجابی در دانشــگاه هــا نداریم بلکه 
ماموریت ما فرهنگ سازی و گفتمان سازی 
می باشــد. بنابراین نه ابزاری برای مقابله با 
این هنجار شکنان داریم که بخواهیم ورود 
کنیم و نــه ماموریت دفاتر نهــاد این را می 
طلبد. اما در حوزه فرهنگ ســازی برگزاری 

جلسات، نشســت های پرســش و پاسخ، 
جلســات آزاد اندیشی و مشــاوره از جمله 
ماموریت های ما اســت که تلاش می کنیم 

در این زمینه انجام بدهیم.
وی در خصوص اهمیت فرزند آوری در بین 
قشر دانشجویی نیز گفت: این امر دو بخش 
دارد اول باید زیر ســاخت های فرزند آوری 
نیاز دارد که باید فراهم شــود و موانع قانونی 
این امر رد شــود تا اگر دانشجویی  فرزندی 
را به دنیــا آورد بتواند از مزایــای آن نظیر 
مرخصی تحصیلــی، بیمه، حق عائله مندی 
و سایر مشوق ها استفاده کند که این مشوق 
ها توســط دولت در قانون جوانی جمعیت 
تجمیع شده است که امیدوارم به اجرا برسد. 
البته این قوانین شامل دانشجویان هم می 
باشــد که ســاخت خوابگاه های متاهلی، 
اختصاص وام هــا و مرخصی های تحصیلی 
از جمله تسهیلات برای دانشجویان دارای 

فرزند تدوین شده است.
فاطمی پــور تاکید کرد: بخــش دیگری از 
عوامل موثر در فرزند آوری فرهنگ ســازی 
اســت اینکه افراد آمادگی لازم را برای این 
موضوع پیدا کنند و احســاس این را داشته 
باشــند باید آمادگی لازم برای فرزند آوری 
را در خود ایجاد کننــد و خانواده ها نباید به 
ســمت بی فرزندی و تک فرزندی حرکت 
کنند چرا که این امر خانــواده افراد و آینده 

کشور را تهدید می کند.
به گفتــه وی، نهاد نمایندگــی رهبری در 
دانشــگاه ها با راه اندازی مراکز مشــاوره و 
ســبک زندگی اقداماتی را بــرای فرهنگ 
ســازی در حوزه فرزندآوری در دانشگاه ها 
انجام می دهد تا کانون هایی دانشــجویی را 
به این سمت بکشــاند و به متاهلین مشاوره 
های لازم را ارائه بدهــد. ضمن این که ما در 
برنامه های نهاد نیز نظیر همســفر تا بهشت 
که ســالانه از طریق نهاد برگزار می شود و 
زوجین درابتدای زندگی خود در این برنامه 
ازدواج دانشجویی شرکت می کنند در این 
برنامه نیز یکــی از موضوعاتی که به این امر 
فرزند آوری پرداخته می شــود همان بحث 
فرزند آوری است.معاون فرهنگی و سیاسی 

نهــاد نمایندگی رهبــری در دانشــگاه ها 
همچنین خاطر نشان کرد: ما نباید صیانت 
از فضــای مجازی را به معنــای محدودیت 
فضای مجازی تلقی کنیم و باید محدودیت 
هایی را برای دسترســی به سایت های غیر 
اخلاقی فراهم کنیم تا بچه هــای ما به این 
سایت ها دسترســی پیدا نکنند. به همین 
جهت باید یک نظام حکمرانی برای کنترل 
فضای مجازی وجود داشــته باشد چرا که 
اقتضای ســلامت روحی، جسمی و تربیتی 
در جامعه این اســت کــه حکمرانی در این 

فضای مجازی شکل بگیرد.
وی افزود: مــا قائل به حکمرانــی در فضای 
مجازی هستیم و این خیلی جای تعجب دارد 
که ما در کشور خودمان اجازه انتشار مطلب 
در خصوص ســردار ملی خود را نداریم ولی 
هر چیز دیگری که نباید مخاطب اســتفاده 
شــوند و فایده ای در حوزه تربیتی و روحی و 
همچنین فرهنگی ندارد دسترسی پیدا کند.

معاون فرهنگی و سیاســی نهاد نمایندگی 
رهبری در دانشگاه ها افزود: وضعیت فضای 
مجازی به گونه ای است که افراد در جامعه ما 
به محتوای هویت بخشی دسترسی ندارد اما 
به مطالب غیر اخلاقی دیگر به راحتی دست 
می یابند. هیچ فرد عاقلی نمی تواند ادعا کند 
که من قائل به حکمرانی این فضا نیســتم و 
این هم معنای محدود سازی نیست. این در 
حالی است دشمنان تا اسم حکمرانی فضای 
مجازی پیش می آیــد از آن به عنوان محدود 

سازی یاد می کند.
فاطمی پــور اظهار کرد: حتما نباید ســراغ 
محدود کردن دایره اطلاع رســانی مردم از 
طریق فضای مجازی شــویم. امــا در حوزه 
مســائل فرهنگی، تربیتی حجاب و پوشش 
باید نظــام حکمرانی  ایجاد کنیــم و نباید 
ســایت های متناقض با فرهنگ پوشش و 

حجاب در کشور وجود داشته باشد.
وی در پایان خاطر نشــان کــرد: من لزوما 
نظرم این نیست که مردم از شبکه اجتماعی 
اینستاگرام استفاده نکنند، اما معتقد هستم 
این شبکه اگر قرار اســت فعالیتی در داخل 

انجام دهد باید قوانین ما را بپذیرد.



مدیرکل راه و شهرسازی استان خبر داد؛

اختصاص 2هزار و 132تن قیر رایگان به شهرداری های  گلستان

استان

و  راه  مدیــرکل  گرگان-مهنازمحمدزمانــی 
شهرســازی گلســتان گفت: ۲۱۳۲ تن قیــر رایگان از 
محل اعتبارات وزارت راه و شهرسازی در سالجاری بین 
شهرداری های ۱۵ شهر استان جهت آسفالت ۳۰۱ هزار 
متر مربع از معابر محلات مورد هدف باز آفرینی شــهری 
توزیع شدملک  با اعلام این مطلب اظهار داشت: این قیر  
از محل اعتبارات وزارت راه و شهرســازی  در قالب صدور 
حواله و به شهرداری های   ۱۵ شهر گرگان، گنبد، کلاله ، 
مینودشت ، علی آباد ، آزادشهر ، بندرترکمن ، فاضل آباد ، 
کردکوی ، بندرگز ، رامیان ، آق قلا ، خان ببین ، سیمین  
شــهر ، گمیش تپه جهت آســفالت معابر محلات مورد 

هدف باز آفرینی شهری اختصاص یافت. 
وی ادامه داد: این تخصیص در راستای بالابردن شاخص 
های کالبدی در ایــن محلات و ارتقای ســطح زندگی 
ســاکنان محله های مورد هــدف بازآفرینی شــهری 
اســتان برنامه ریزی شــده است و شــهرداریها موظف 
اند ســهمیه قیر را صرف معابر فاقد آســفالت یا نیازمند 

ترمیم آســفالت کنند. مدیر کل راه و شهرسازی استان 
گلستان حاشیه نشینی را یکی از چالش مهم شهری این 
استان برشــمرد و گفت: این اداره کل در راستای اجرایی 
شدن سیاســت های محرومیت زدایی از چهره محلات  
ناکارآمد شهرهای استان علاوه بر تخصیص قیر رایگان به 
شهرداری ها، پروژه های مختلف بازآفرینی شهری را در  
محلات ناکارآمد شــهرهای گرگان، گنبد،بندرترکمن، 
خــان ببین،انبارالوم در دســت اجرا دارد.ملــک  افزود: 
به همین منظور در شــهرهای مورد هــدف طرح های 
بازآفرینی گلســتان  اقدامــات مختلفی نظیــر اجرای 
زیرســازی، بهسازی و آســفالت معابر، ساخت و تکمیل 
فضاهای آموزشی، بهسازی مســیل های مناطق هدف، 
ساخت فضاهای تفریحی و تکمیل بازارچه های محله ای 
در اولویت کاری این اداره کل قرار گرفته اســت.وی بیان 
کرد: هم اینک ۲۸۰ هزار نفر از جمعیت گلستان در حوزه 
شهرستان های تحت پوشش این اداره کل در بافت های 
فرسوده و ســکونتگاه های غیررسمی ساکن هستند که 

از این تعداد بیشترین جمعیت به گنبد اختصاص دارد.
مدیر کل راه و شهرســازی اســتان گلســتان همچنین 
وســعت بافت فرســوده و ســکونتگاه های غیررسمی 
در شهرســتان های اســتان را ۲ هزار ۴۱۶هکتار عنوان 

کرد و افزود: تمام تــلاش این اداره کل بــا اجرای پروژه 
های بازآفرینی شــهری خلق فضاها و مکان های شهری 
مناسب با هدف رسیدن به توسعه پایدار در محلات هدف 

باز آفرینی شهری است

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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نیا،مدیرعامل  طیــب  مومنی  اصفهان-مریم 
شــرکت فولاد مبارکه گفــت: بازار و شــرایطی که 
صنعت فولاد در آن قرار گرفته، به گونه ای اســت که 
قیمت محصولات فولادی پایین آمده که البته جنگ 
روســیه و اکراین در این امر بی تاثیــر نبود؛ آینده ای 
به شــدت رقابتی در پیش داریم، ضــرورت توجه به 
محصولات کیفی با ارزش افــزوده بالاتر، از اهمیت 

بیشتری نسبت به گذشته برخوردار است.
محمدیاسر طیب نیا مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه 
در جلســه کمیته مدیریت این شرکت اظهار داشت: 
عملکرد ۴ ماهه تولید، راه انــدازی واحد گاززدایی و 
کربن زدایــی در مجتمع فولاد ســبا و تولید تختال 
فولادهای الکتریکی، اتفاقات خوب سال جاری بوده 

که جای تقدیر و تشکر از کارکنان شرکت دارد.
وی افزود: چشــم انداز تولید امســال، عبــور از مرز 
۱۰میلیون تن فولاد خام است تا تولید به میزان قابل 

قبولی محقق شود.
مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکه تصریــح کرد: 
بازار و شــرایطی که صنعت فولاد در آن قرار گرفته، 
به گونه ای است که قیمت محصولات فولادی پایین 

آمده کــه البته جنگ روســیه و اکرایــن در این امر 
بی تاثیر نبود؛ آینده ای به شدت رقابتی در پیش داریم 
و آنچه که پیش بینی می شود این اســت که باید در 
استراتژی های خود بازبینی به عمل آوریم. ضرورت 
توجه به محصولات کیفی با ارزش افــزوده بالاتر، از 

اهمیت بیشتری نسبت به گذشته برخوردار است.
طیب نیا خاطرنشــان کرد: امروزه اهمیت مدیریت 
هزینه ها و افزایش بهره وری در اســتفاده از منابع و 

انرژی ها دوچندان شده است.
مدیرعامل فــولاد مبارکــه تاکید کرد: بــا توجه به 
چالش انرژی و هزینه ها در صنعت فولاد برای مسیر 
پیش رو برنامه ریزی هایی در دســتور کار قرار گرفته 

است.

اهواز - محمد مجدم ذاکر گفــت: دفاع مقدس 
تداوم فرهنگ غنی عاشوراســت و اگر فضای معنوی 
حاکــم برگرفته از دشــت نینوا و کربلا بــر ما چیره 
نمی شــد، چیزی شــبیه به محال بود که بتوانیم در 

مقابل ارتش رژیم بعث مقاومت کنیم.
 »عبدالعلــی ذاکــری« جانبــاز قطــع نخاعــی و 
پیشکســوت دوران دفــاع مقــدس با تســلیت فرا 
رسیدن ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان، اظهار 
داشت: ما هر چه داریم از برکت خون شهدای دشت 
کربلاســت که پس از قرن ها در کالبد فرزندان ایران 

زمین جوشیدن گرفت و حماسه ای دیگر خلق شد.
وی افــزود: دفــاع مقدس تــداوم فرهنــگ غنی 
عاشوراســت و اگر فضای معنوی حاکــم برگرفته از 
دشت نینوا و کربلا بر ما چیره نمی شد، چیزی شبیه 
به محال بود که بتوانیم در مقابــل ارتش رژیم بعث 
مقاومت کنیم. جانباز خوزستانی گفت: زمزمه های 
»یاحســین« رزمندگان با نوشــیدن هر جرعه آب 
در دل خاکریزها و نوای زیارت عاشــوراهای شــبانه 
و ســحرگاهی فرماندهان و پیشــانی بندهای سبز 
کربلایی همه نشان از ارادت و حضور معنوی شهدای 
کربلا و سرور و سالار شهیدان در دل سنگرهایی بود 

که قرار نبود بیرق سبز حسینی شان به زمین بیفتد.
ذاکر یادآور شــد: جهاد تبیین یعنــی پیوند عقلانی 
قیام کربــلا با قیام خمینــی کبیــر و رابطه معنوی 
۸ ســال دفاع مقدس با عشــق به ابا عبدالله که باید 
با زبان فاخر هنر و از طریق رســانه ها به نســل امروز 
بیان شــود و ما به عنوان جا ماندگان از قافله شهادت 
نبایــد از گفتن حقایق تلخ و شــیرین و ســخت آن 
دوران پرافتخار دریغ بورزیم. وی متذکر شــد: قیام 
کربلا یک دانشــگاه بزرگ برای تفکیک حق از باطل 
و ترویج امر بــه معروف و نهی از منکر اســت. حادثه 
کربلا هم به گریستن احتیاج دارد و هم به نگریستن. 
گریستن برای جلا بخشــیدن چشم و آرام شدن دل 
و نگریســتن برای دیدن حقیقتی که زینب وار باید 

بیان شود.

خوزستاناصفهان
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه  تاکید کرد؛

وده بالاتر ورت توجه به محصولات کیفی با ارزش افز   ضر
جانباز خوزستانی:

  دفاع مقدس تداوم فرهنگ غنی عاشوراست

 همکاری  مرکز رسیدگی به شکایات مردمی 
استانداری و آبفای البرز 

البرز  -  مظفری      با هدف رسیدگی و پاسخگویی به درخواست های 
مردم و مشــترکان آبفای البرز، تفاهم نامه همکاری مشترک بین مرکز 
مدیریت عملکرد و ارتباطات مردمی )ســامانه ۱۱۱ سامد  استانداری 

البرز( و آبفای البرز به امضا رسید.
این تفاهم نامه  بــه امضا مدیرعامــل آبفا و مدیــرکل دفتر)مدیریت 

عملکرد، بازرسی و امورحقوقی( استانداری البرز رسید .
در این تفاهم نامه به رســیدگی و پاسخگویی ســریع به خواسته های 
مردم، گزارش دهی منظم از اقدامات صورت گرفته به  ســامانه سامد، 
تعیین و معرفی کارشناس ثابت پاســخگویی در شرکت آبفا و برگزاری  

میز ارتباطات مردمی تاکید شده است

 اهدای 800 جلد کتاب از مرکز مبادله کتاب 
وند به 4 نهاد در اصفهان شهر

اصفهان-مریم مومنی  رییس اداره امور کتابخانه ها و ســالن های 
مطالعه سازمان فرهنگی اجتماعی ورزشی شهرداری اصفهان از اهداي 

۸۰۰ جلد کتاب از مرکز مبادله کتاب شهروند به چهار نهاد خبر داد.
مرضیه اربابان بیــان کرد: در این طــرح ۲۰۰ جلد کتــاب تخصصی 
روانشناســی از بخش مبادله کتابخانه عمومــی میرداماد و تخصصی 
حقوق شــهروند به خانــه روانشناســان اصفهــان، ۱۵۰ جلد کتاب 
روانشناســی و تربیتی از بخش مبادله کتابخانــه میرداماد و تخصصی 
حقوق شــهروند به بانوســرای آفتاب، ۳۰۰ جلد کتاب از بخش مبادله 
کتابخانه عمومی میرداماد و تخصصی حقوق شــهروند به پایگاه هشتم 
شکاری اصفهان و ۱۵۰ جلد کتاب به مرکز بهینه سازی ارتش اصفهان 

اهدا شد.
وی افزود: مرکز مبادله کتاب شهروند اداره امور کتابخانه ها و سالن های 
مطالعه سازمان فرهنگی فرهنگي اجتماعي ورزشي شهرداری اصفهان 
اولین بار در کتابخانه مرکزی افتتاح شــد و پس از مدتــی به کتابخانه 
میرداماد)کتابخانه تخصصی حقوق شهروند( واقع در خیابان نیکبخت، 
بعد از دادگستری انتقال پیدا کرد و هم اکنون این مرکز روزهای زوج از 

ساعت ۱۴ تا ۱9 عصر آماده پذیرش شهروندان است.
وي ادامه داد: شــهروندان عزیز با مراجعه به این مرکز می توانند کتاب 
هایی که در منزل دارند و دیگر نیاز به مطالعه آن ندارند را به مرکز مبادله 
کتاب تحویل داده و به جای آن کتاب هایــی را دریافت کرده و به منزل 
ببرند. در مرحله بعد می توانند مجدد همین کتاب های جدید دریافتی 

را نیز با کتاب های دیگر مبادله کنند.

حضور ماشین آلات نفت و گاز مسجدسلیمان 
برای مشارکت به امداد رسانی

اهواز - محمد مجدم  در بحبوحــه رخداد و پــس از اتمام طوفان 
بی ســابقه  در شهرستان مسجدســلیمان، ماشــین آلات شرکت بهره 
برداری نفت و گاز مسجدســلیمان به منظور مشــارکت در امداد رسانی 
عمومی وارد عمل شــدند.با فرو نشست موج پرفشــار طوفان مونسون با 
درخواست ستاد مدیریت بحران شهرستان مسجدسلیمان و در راستای 
عمل به مســئولیت های اجتماعی صنعت نفت، تعداد ۱۱ دستگاه انواع 
خودروهای راهسازی، سبک و سنگین اداره ترابری این شرکت در اختیار 
دســتگاه های اجرایی مربوطه قرار گرفته و تا نیمه شب به امداد رسانی 

پرداختند.
در این راستا یک دستگاه لودر و یک دســتگاه گریدر به منظور پاکسازی 
معابر شــهری در اختیار شــهرداری،یک دســتگاه جرثقیل ۲۵ تنُ نیز 
به منظور جابجا کردن ۲ اصلــه درخت نخل افتاده بر روی شــبکه برق 
فشار متوسط و ضعیف و ایمن ســازی و برق دار کردن مناطق و محلات 
شــهری در اختیار مدیریت توزیع برق شهرستان و یک دستگاه کامیون 
بنز یونیماگ نیز برای کمک به خودروهای آســیب دیده و خاموش شده 
در مناطقی که دچار آب گرفتگی شــده بودند در اختیار ادارات خدمت 

رسان قرار گرفت.
همچنین تعداد 7 دستگاه خودرو دو کابین کمک دار نیز برای سرکشی 
و خدمت رسانی به ستاد مدیریت بحران،هلال احمر و سایر دستگاه های 

خدمت رسان واگذار گردید.

   ثبت ملی ۱۵ اثر عاشورایی گیلان
 در فهرست آثار معنوی

رشت  مدیرکل میراث فرهنگی گیلان گفت: ۱۵ اثر عاشورایی این 
استان در فهرست آثار معنوی کشور ثبت شده است.

ولی جهانی گفت: ۱۵ اثر عاشــورایی اســتان گیلان در فهرست آثار 
معنوی کشــور ثبت شــده اســت که از جمله آن ها می توان به علم 
واچینی، علم بندی ماسوله، تشت گذاری در اســالم و آستارا، چهل 

منبر و کرب زنی در لاهیجان و تعزیه دیلمان و ضیابر اشاره کرد.
عزاداری دهه اول محرم در ماســوله، تاســوعای ســید شــرف شاه 
رضوانشــهر، چهل علم گیلان، هفت کوگاه، یازدهم محرم رودبنه و 
محرم در باور ها و آیین های مردم گیلان از دیگر یادگاران عاشورایی 

به ثبت رسیده در فهرست آثار ملی کشور است.
ثبت چنین آثار معنوی پاسداشتی برای حفظ و ماندگاری آیین های 
مذهبی است و علاوه بر نشــان هویت دینی، موجب جذب گردشگر و 

توسعه گردشگری مذهبی در استان می شود.
او همچنیــن از آمادگی برای برگزاری آیین هــای ماه محرم خبر داد 
و افزود: تأسیســات گردشــگری و پذیرایی گیلان به مناســبت ایام 
شهادت حضرت ابا عبدالله الحســین )ع( و به منظور رعایت موازین 
اسلامی و شئونات اخلاقی، از هر نوع موســیقی در مراکز گردشگری 

خودداری می کنند.

بوشهر - رضا حیدری مدیر کل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای در دیدار با رئیس پلیس راه اســتان گفت : تعامل 
بیشــتر این دو مجموعه موجب کاهش حــوادث و تلفات 

جاده ای می شود .
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان بوشهر در 
دیدار با رئیس پلیس راه استان گفت: تعامل بیشتر این دو 
مجموعه موجب کاهش حوادث و تلفات جاده ای می شود .

عبدالکریم اخترشناس در این دیدار با اشاره به آمار تلفات 
و حوادث جاده ای در اســتان اظهار کرد: تعامل، همکاری 
و هماهنگی بیشــتر پلیس راه و راهداری نقش موثری در 
کاهش حــوادث و تلفات جــاده ای دارد و باید از ظرفیت و 
توان این دو دستگاه در جهت کاهش حوادث و تلفات جاده 

ای استفاده کرد.
وی با بیان نقاط مشــترک و زمینه همــکاری دو مجوعه 
خدمتگذار تصریح کرد: زمینه های زیــادی برای تعامل و 

همکاری بین دو مجموعه بویژه در زمینه شناســایی نقاط 
حادثه خیز و پر تصادف راهها وجود دارد و این دو دســتگاه 
با هدف گذاری رفع نقاط پر تصادف راههــا میتوانند قدم 

موثری در این زمینه بردارند .
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان افزود: سال 

گذشــته با تعامل راهداری و پلیس راه تعداد قابل توجهی 
نقطه پر تصادف در سطح راههای اســتان شناسایی و رفع 
شــد که ضرورت دارد ایــن تعامل تا حذف همــه نقاط پر 

تصادف و حادثه خیز تداوم یابد.
سرهنگ صادق مزارعی رئیس پلیس راه استان بوشهر هم 

در این دیدار گفت : تعامل و تفاهم خوبی در ســالهای اخیر 
بین پلیس راه و راهداری خصوصا در زمینه آشــکار سازی 
نقاط پر تصادف راهها و همچنین کنترل ناوگان عمومی در 
پایانه های بار و مسافر و همچنین حین سفر صورت گرفت 

که باید تداوم یابد .
وی با توجه به این که بیشــترین شــدت و حجم تصادفات 
منجر به فوت در محورهای اصلی و شــریانی رخ می دهد 
افزود : دستگاه های ذیربط در حوزه ایمنی راه باید اولویت 
خود را در راههای اصلی و شــریانی بویژه بر کنترل سرعت 

که مهمترین عامل تصادفات است متمرکز کنند .
سرهنگ مزارعی ضمن اعلام آمادگی پلیس راه با راهداری 
برای کاهش تلفات و حوادث جاده ای بیان داشــت:تعامل 
خوبی در ســالهای اخیر بین دو مجموعه وجود داشته که 
آمادگی داریم در دوره جدید این همکاری بیشــتر از قبل 

شود

  تعامل بیشتر راهداری و پلیس راه  موجب کاهش حوادث و تلفات جاده ای می شود

 البرز -  مظفری مدیر عامل شــرکت گاز اســتان 
البرز بیان کرد: اجرای بهینه ســازی مصرف سوخت 
در یکــی از مجتمع های مســکونی پرواحــد در این 
استان موجب کاهش ۴۰ تا ۵۰ درصدی بهای گاز در 

قبض صادره برای آن مجتمع شد.
 ســیدرضا غفاریان مدیــر عامل این شــرکت بیان 
کرد: اجرای بهینه سازی مصرف ســوخت در یکی از 
مجتمع های مســکونی پرواحد در این استان موجب 
کاهش ۴۰ تا ۵۰ درصدی بهــای گاز در قبض صادره 

برای آن مجتمع شد.
وی گفت: پارکینگ این مجتمــع حدود ۵۰۰ واحده  
از دو طرف باز بود که ســوخت زیادی هدر می شــد 
که برای بهینه ســازی ســوخت این مجتمع حدود 
۱۶ کیلومتر عایق بندی اســتفاده کردیم.مدیر عامل 
شرکت گاز اســتان البرز در مورد چگونگی شناسایی 
این مشــترک گفت: ایــن مجتمع جزء مشــترکان 
پرمصرف بود که خود ســاکنان هــم از مصرف بالای 

سوخت شــکایت داشــتند، با این پیش فرض بود که 
کارشناســان بهینه سازی مصرف ســوخت شرکت 
گاز البرز آنان را شناســایی کرده و به پیمانکار معرفی 
کردیم و بعد از عقد قرارداد و برآورد هزینه شــروع به 
فعالیت کردیم.مدیر عامل شــرکت گاز اســتان البرز 
اضافه کرد: این شــرکت بر اساس دســتورالعملی که 
دارد برای بهینه سازی مصرف ســوخت این مجتمع 
یــک میلیــارد و ۸۰۰ میلیــون تومــان هزینه کرد.

غفاریان اضافه کرد: بر اســاس مصرفی که مشترکان 
دارند سقف بهینه سازی برای آنان تعریف شده است 
به ایــن صورت که مصرف دو ســال گذشــته آنان به 
عنوان معیاری است که چقدر می توانند مصرف بهیه 
سازی داشته باشــند.وی خاطر نشان کرد: با اقدامات 
شــرکت گاز اســتان البرز حدود ۳۰ درصد مصرف 
انرژی این مجتمع کاهــش یافت و چون تصاعد منفی 
برای آنان لحاظ شــد حدود ۴۰ تــا ۵۰ درصد بهای 
گاز آنان کاهش پیــدا کرد.مدیر عامل شــرکت گاز 

استان البرز اظهار کرد: همه شــهروندان با هر تعداد 
واحدی که باشــند مــی توانند به مراجعه به ســایت 
www.goc.nigc.ir با وارد کردن اشــتراک خود 

درخواست خود را ثبت کنند و شرکت گاز استان البرز 
کار را پیگیری می کند و مشــترکان برای عایق بندی 

و تنظیم مشعل هیچ هزینه ای پرداخت نمی کنند 

خــرم آباد-طولابی  مدیــرکل زنــدان و اقدامات 
تامینی لرستان گفت: امســال با اشتغال هزار و 9۶9 
نفر زندانی، بیــش از ۶۴ درصد زندانیان مشــغول به 
کار هســتند. عبدالمجید کشــوری گفــت: یکی از 
مهمترین اقداماتی که طی ســال های اخیر در دستور 
کار زندان های لرســتان قرار گرفت، ارائه مهارت های 

لازم به زندانیان و توانمنــد کردن آنان در یک حرفه و 
شغل بود که بتوانند با کســب مهارت بعد از آزادی از 
زندان در جامعه مشــغول به کار شوند. وی می گوید: 

در این راستا با همکاری فنی و حرفه ای، آموزش های 
مهارتی به زندانیان ارائه می شــود تــا این افراد طبق 
علاقه مندی بــه حرفه ومهارتی کــه دارند در زندان 

مشــغول به کار شــوند. وی ادامه داد: با اشتغال هزار 
و 9۶9 نفــر، بیــش از ۶۴ درصــد زندانیان امســال 
مشــغول به کار شــدند که از این تعداد ۳۴۳ نفر در 
بخش کارگاهی، 9۶7 نفر در بخش اشــتفال نشسته 
در درون زندان ها ۶۵9 نفر در اعــزام به کار در بیرون 

زندان مشغول شده اند.

البرز

لرستان

مدیر عامل شرکت گاز استان البرز خبر داد؛

کاهش 50 درصدی بهای گاز با انجام بهینه سازی مصرف سوخت

  ۶۴ درصد زندانیان در لرستان مشغول بکار هستند



مدیر بازرسی صندوق تامین خسارت های بدنی در جریان بازدید از غرفه بیمه 
مرکزی در رویداد صنعت مالی: 

دارندگان وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه شخص 
ثالث از فرصت بخشودگی جرایم استفاده کنند

طرح بخشــودگی جرایم مشــمولان تهیــه بیمه نامه شــخص ثالث 
تا ۱۵ مرداد ماه ادامــه دارد.به گزارش روابط عمومــی صندوق تأمین 
خســارت های بدنی به نقل از اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل 
بیمه مرکزی، ســید عباس هاشــمی در بازدید از غرفه بیمه مرکزی با 
اعلام این مطلب افزود: مشمولان طرح یاد شده می توانند با مراجعه به 
تمامی شعب و نمایندگی های شرکت های بیمه در سراسر کشور از این 

فرصت استثنایی برای معافیت جرائم بهره مند شوند.
مدیر بازرســی صندوق تامیــن خســارت های بدنی بــا قدردانی از 
اطلاع رسانی گسترده روابط عمومی نهاد ناظر و همچنین شرکت های 
بیمه، ضرورت آگاهی بخشــی بــه تمامی آحــاد جامعــه را از طریق 

رسانه های فراگیر نظیر صدا و سیما خواستار شد.
شایان ذکر است طرح بخشــودگی جرایم مشــمولان تهیه بیمه نامه 
شــخص ثالث با هــدف کاهــش دغدغه هــای معیشــتی جامعه و 
فرهنگسازی در زمینه برخورداری هر چه بیشــتر مردم از محصولات 

و خدمات بیمه ای اجرا شده است.

سرپرست بانک سینا در اولین همایش رؤسای دوایر روابط عمومی:
وز نقش  وابط عمومی ها در شرایط رقابتی امر ر

مهم و حیاتی دارند
سرپرســت بانک سینا در نخســتین همایش 
آموزشی رؤســای دوایر روابط عمومی مناطق 
با اشــاره به اهمیت موضوع افکارعمومی گفت: 
در شــرایط رقابتی کنونی و جریان گســترده 
اطلاعات، نقش روابط عمومی ســازمان  ها در 

انعکاس فعالیت ها بسیار مهم و حیاتی است.
به گزارش روابط عمومی بانک ســینا، غلامرضا 
فتحعلی افزود: توسعه شــبکه های اجتماعی و تنوع رسانه ها در صورت 
عدم مدیریت مناســب افکار عمومی، می تواند موجب افزایش ریسک 

شهرت برای سازمان ها از جمله بانک ها شود.
وی به لزوم هدفمند کردن انتشــار اخبار اشــاره کرد و گفت: در حوزه 
روابط عمومی باید پوشش خبری مناسبی در انعکاس نقاط قوت بانک 
داشته باشیم و با پیاده سازی سیاست های ارتباطی و خبری مطلوب، به 

صورت هدفمند و حساب شده حرکت کنیم.
سرپرست بانک ســینا مدیریت بحران و توجه به ریسک عملیاتی را از 
عوامل مهم در عملکرد حوزه روابط عمومی دانست و اذعان داشت: یک 
روابط عمومی اثرگذار و کارآمد باید قابلیت هایی نســبت به فهم مالی و 
زیرساخت حوزه CRM و مشتریان داشــته باشد که لازمه به روز بودن 

در این حوزه، آموزش مستمر فعالان روابط عمومی در سازمان است.
در ادامــه این همایش، سرپرســت مدیریــت امور حــوزه مدیرعامل 
و روابط عمومی بانک ســینا نیز بــه اهمیت حــوزه روابط عمومی در 
ســازمان ها اشــاره کرد و گفــت: روابط عمومی یک کار ســلیقه ای و 

تشریفاتی نیست، بلکه جزئی از زنجیره ارزش اصلی سازمان است.
امیر لعلی افــزود: روابط عمومی باید با برنامه ریــزی صحیح و مدیریت 
درســت افکار، اخبار را بدون جنجال آفرینی در راستای منافع سازمان 

و ذی نفعان به صورت شفاف منعکس سازد.
وی خوشنامی و برند ســازمان را در جذب اعتماد مشتری مؤثر دانست 
و خاطرنشــان ســاخت: روابط عمومی اصلی ترین حلقــه ارتباط بین 
ذی نفعان یعنی ســهامداران، مشــتریان، کارکنان و نهادهای ناظر و 
رگولاتور اســت و ارتباط با هر کدام از این ذی نفعان اگر دچار خدشــه 

شود، برای برند و خوشنامی سازمان مخاطره آمیز است.
سرپرســت مدیریت حوزه مدیرعامــل و روابط عمومی بانک ســینا، 
رؤســای دوایر روابط عمومی مناطق را بازوی کمکی مدیریت سازمان 
در تحقق اهداف و خط مشی ها قلمداد کرد و گفت: امیدواریم با گستره 
حضور مؤثر روابط عمومی در مناطق مختلف کشــور، شــاهد توسعه 
فعالیت های ارتباطی بیشــتر بانک سینا و شــفافیت هرچه بیشتر آن 
باشیم.حمداله جمالی، معاون برنامه ریزی بانک سینا نیز در این مراسم 
اظهار داشت: هر ســازمانی که دارای نیروهای متخصص و حرفه ای در 
روابط عمومی باشــد، حتی در مواجهه با رقابت شــدید رقبا، می تواند 
پایدار بماند.وی افزود: روابط عمومی در کنــار بازاریابی می تواند نقش 
مهمی در جذب منابع، معرفی مناســب محصولات و خدمات، انعکاس 
نظرات مشتریان در راستای نوآوری و ارائه خدمات متناسب با نیازهای 

مشتری و... داشته باشد.
گفتنــی اســت اولیــن همایــش آموزشــی دو روزه رؤســای دوایر 
روابط عمومــی بانک ســینا با هدف ارتقای ســطح دانــش، آگاهی و 
دانســته های همکاران در حوزه روابط عمومی به صــورت کارگاهی و 

دعوت از اساتید برجسته برگزار شد.

نشست هم افزایی مدیران عامل بانک های سپه، 
صادرات و سینا برگزار شد

نشســت هم افزایی مدیران عامل سه بانک  ســپه، صادرات و سینا روز 
گذشته به میزبانی بانک سینا برگزار شد.

 در این نشســت که با حضور آیت اله ابراهیمی، مدیرعامل بانک ســپه، 
ضیاء ایمانــی، مدیرعامل بانک صــادرات ایــران و غلامرضا فتحعلی، 
سرپرست بانک سینا برگزار شــد، بر همکاری فی مابین در حوزه های 

بانکی و هم افزایی بیشتر در حوزه های بانکی و ارائه خدمات تأکید شد.
گفتنی اســت یکی از اهداف این نشســت، انتقال تجربیات مدیریتی 
و اجرایی بانک های یادشــده و ایجــاد زمینه های لازم برای توســعه 

همکاری های اجرایی بوده است.

 انتصاب معاون جدید بانکداری سرمایه گذاری
و مشارکت های بانک آینده 

دکتر شــعبان مرادی، طی حکمی دکتر محمدتقی صمدی را به سمت 
معاون بانکداری سرمایه گذاری و مشارکت ها بانک، منصوب کرد.
متن این حکم چنین است:»جناب آقای دکتر محمدتقی صمدی

نظر به دانش تخصصی و تجربیات ارزشــمند جناب عالی به موجب این 
حکم، به سمت معاون بانکداری سرمایه گذاری و مشارکت ها منصوب 
می شوید.انتظار دارد با اصلاح روندها و رویه ها و متناسب با سیاست ها 
و برنامه های کلان بانک، با اهتمام ویژه ای نســبت بــه انجام امور ذیل 

اقدام نمایید:
۱-  چابک ســازی شــرکت های زیرمجموعه بانک و ارتقای بهره وری 
و مشــارکت انســانی.۲- برنامه ریــزی به منظور واگذاری بخشــی از 
دارایی های بانک در بازار ســرمایه.۳- تلاش هدفمند به منظور تأمین 
مالی برای کلیــه ذی نفعان بانــک.۴- مدنظر قــرار دادن »بانکداری 

شرکتی« و استفاده از فن آوری های نوین.
۵- تمهیدات لازم به منظور افزایش ســرمایه از محــل تجدید ارزیابی 

دارایی ها، با کمک سایر بخش های بانک از جمله معاونت مالی.
۶- بازتعریف مفهوم سرمایه گذاری و مشــارکت مبتنی بر دیدگاه های 
نوین مدیریت و تلاش به منظور انجام ســرمایه گذاری های بلندمدت و 

پایدار.دوام توفیق جناب عالی را از درگاه خداوند متعال خواستارم«.

بانک مرکزی:
 ادعای همتی درباره برداشت دولت از حساب 

شرکت های دولتی کذب است
پس از انتشــار خبری به نقــل از عبدالناصر همتــی، رئیس کل بانک 
مرکزی در دولت قبل، مبنی بر دســت بردن دولت سیزدهم در جیب 
شرکت های دولتی برای تامین هزینه های خود، بانک مرکزی با انتشار 
جوابیه ای، ادعاهای وی را خلاف واقع و تحلیل های وی از اعداد و ارقام 

گزارش های بانک مرکزی را نادرست خواند.
 پس از انتشار آمار شــاخص های پولی در خرداد ماه و منفی شدن رشد 
ماهانه پایه پولی، ایرنا در گزارشــی ضمن پرداختن به این جزئیات، از 
ســکوت معنادار همتی در قبال بهبود وضعیت شــاخص های پولی و 

رویکرد دوگانه وی در قبال آمارها گزارش داد.
پس از این گزارش، رئیس بانک مرکزی دولت قبل با انتشــار متنی در 
صفحه شخصی خود نوشت: »امروز خبرگزاری رسمی دولت از کاهش 
۰.۴ درصدی پایه پولی در خرداد ماه با افتخار یــاد کرده و از اینکه چرا 
من در خصوص این افتخار ادعایی چیزی نگفته و ســکوت کرده ام گله 

کرده است! 
حالا که خودتان اصرار داریــد می گویم: با ادعای عــدم اخذ تنخواه از 
بانک مرکزی و برای تأمین کسری بودجه دولت، دست در حساب های 
شرکت های وابسته به دولت کرده و از ســپرده های آنها برداشت کرده 
اید. بقیه مطالب را هم توضیح بدهم؟ ضمنا؛ً بازی با آمار مشکلی را حل 
نمی کند و ظرف چند ماه مشخص می شود. نتیجه سیاست های پولی و 
مالی دولت بایستی عملًا در سفره های مردم دیده شود و مردم به عینه 

رفاه خود را احساس کنند.«
این اظهارات بلافاصله در رســانه های همســو با دولت قبل منتشر و 
از آن با عباراتی همچون روشــنگری، افشــاگری و ... یاد شد. پس از 
این بود که بانک مرکزی با انتشــار جوابیه ای بــه روزنامه جمهوری 
اســلامی، به انتشــار ادعاهای خلاف واقع و تحلیل های غلط همتی 
در آن روزنامه پاســخ داد. متن این جوابیه که امروز منتشــر شده به 

شرح زیر است:

اتکای دولت به منابع خود و استفاده کمتر از تنخواه خزانه
همانطور که بانــک مرکزی پیشــتر نکاتــی را در رابطه بــا تحولات 
متغیرهای پولی ارائه کرده است، مجدداً لازم به تاکید است که رویکرد 
دولت ســیزدهم در رابطه مالی با بانک مرکزی اتکای بیشــتر دولت به 

منابع خود و استفاده کمتر از تنخواه گردان خزانه می باشد.
 بررســی عملکرد مالی دولت نشان می دهد در ســه ماهه ابتدایی سال 
جاری بدهی دولت به بانک مرکزی به میزان ۱۸۱.۸ هزار میلیارد ریال 

افزایش یافته است.
 این در حالی اســت که بدهی دولت در دوره مشــابه ســال ۱۴۰۰ در 
حدود ۵۰۰.۵ هزار میلیاردریال افزایــش یافته بود. لذا، بر خلاف رویه 
سه ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۰ که عمده تامین مالی دولت با اتکای به 
منابع حســاب تنخواه گردان خزانه و مبتنی بر ایجــاد بدهی به بانک 
مرکزی صــورت گرفته بود، پرداخت های دولت در ســه ماهه ابتدایی 
ســال ۱۴۰۱ عمدتاً با اتکای منابع سپرده ای خود )و براساس عملیاتی 
سازی حساب واحد خزانه( بوده که نشــان دهنده رویکرد منضبطانه 
دولت ســیزدهم در رابطه با مدیریت منابع و مصارف در ســال جاری 

می باشد.

عدم برداشت از حساب شرکت های دولتی 
در خصوص تامین کســری بودجــه دولت از طریق حســاب های 
شــرکت های دولتی لازم بــه توضیح اســت، دولت ســیزدهم در 
راستای اجرای طرح مردمی ســازی توزیع عادلانه یارانه ها و واریز 
یارانه نقدی به حســاب افراد مشــمول یارانه با هــدف حمایت از 
خانوارها اقدام به برداشــت از ســپرده های خود نزد بانک مرکزی 

کرده است. 
بررســی وضعیت ســپرده های بخش دولتی نزد بانک مرکزی در سه 
ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱ نشان می دهد ســپرده های دولت نزد بانک 
مرکزی در پایان خردادماه به میزان ۷۲۴.۳ هزار میلیارد ریال )معادل 
۲۸.۲ درصد( نسبت به پایان سال گذشــته کاهش یافته است. این در 
حالی است که در دوره مذکور سپرده های شرکت های دولتی نزد بانک 
مرکزی به میزان ۱۳.۸ هزار میلیارد ریال )معادل ۱۵.۷ درصد( افزایش 

یافته است.
 لذا برخلاف ادعای  مطرح شده، نه تنها در سه ماهه ابتدایی سال ۱۴۰۱ 
برداشتی از حساب شرکت های دولتی صورت نگرفته بلکه سپرده های 

شرکت های دولتی نزد بانک مرکزی افزایش نیز داشته است.

جبران تورم کالاها با اختصاص یارانه
در خصوص تاثیر نتیجه سیاســت های پولی و مالی دولت در سفره های 
مردم لازم به توضیح است، تورم ماهانه در اردیبهشت و خردادماه سال 
جاری متاثر افزایش محســوس قیمت برخی اقلام خوراکی در نتیجه 
اجرای طرح مردمی ســازی یارانه ها و حذف ارز ترجیحــی با افزایش 
مواجه گردید که این موضوع نیز در راستای اجرای بند )ص( تبصره )۱( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور و به عنوان تبعات تورمی انجام این 
اصلاح اقتصادی  - در عین حالی که دولت منابع جبرانی افزایش قیمت 
کالاهای مزبور برای خانوارها را پیش بینــی نمود - اجتناب ناپذیر بوده 

است. 
طبیعتاً سیاست حذف ارز ترجیحی در قالب اجرای طرح مردمی سازی 
یارانه ها به محض اجرا موجب اصلاح و افزایش قیمت کالاهای اساسی 
مرتبط با تخصیــص ارز ترجیحی در کوتاه مدت می گــردد. بر همین 
اساس، دولت با پیش بینی و اختصاص یارانه کالاهای اساسی در صدد 
جبران زیان رفاهی خانوارها ناشــی از افزایش قیمت کالاهای مذکور 
)از محل اجرای این سیاســت( بوده و تلاش نموده تــا با جبران نقدی 
وضعیت رفاهی دهک هــای پایین درآمدی نیز نســبت به قبل بهبود 

یابد.

لزوم عدم نگرش سیاسی در تحلیل های اقتصادی
در پایــان انتظــار می رود با توجه به شــرایط حســاس کشــور، 
کارشناسان و صاحب نظران محترم در ارائه آمار و اطلاعات و تفسیر 
آن دقت نظر بیشتری لحاظ نموده و از تسویه حساب های سیاسی 

پرهیز نمایند. 
بدیهی اســت ارائــه اطلاعات و تفســیرهای نادرســت از ســوی 
کارشناسان  -که پیشتر دارای مســئولیت های اجرایی بوده اند - به 
مردم و رســانه ها نه تنهــا منجر به کنتــرل رشــد نقدینگی و تورم 
نخواهد شد، بلکه موجب تشــویش اذهان عمومی و فعالان اقتصادی 

می شود. 
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معاون بانک مرکزی:

وند پرداخت وام ازدواج، فرزندآوری و ودیعه  ر
مسکن در بانک ها سرعت گرفت

خریدار   معاون اداره اعتبــارات بانک مرکزی 
گفت: از ابتدای امسال تا کنون )۱۰ مرداد ۱۴۰۱( 
تعداد ۲۱۷ هزار فقره وام فرزندآوری به مبلغ ۸۶ 
هزار و ۷۴۸ میلیارد ریال و تعداد ۳۲۰ هزار و ۶۵۸ 
فقره وام قرض الحســنه ازدواج به مبلغ ۴۴۰ هزار 

میلیارد ریال پرداخت شده است.
به گزارش بانک مرکزی، »مهدی صحابی« اظهار 
کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن هم در بانک های 
مربوطه سرعت گرفته است، به طوری که از نیمه 
خرداد ماه )زمــان ابلاغ دســتورالعمل( تا امروز 
)۱۰ مرداد(، تعداد ۳۵ هــزار و ۶۱۶ پرونده برای 
متقاضیان معرفی شــده به بانک هــای مربوطه 
تشکیل شــده که از این تعداد ۱۴هزار و ۸۵۰ نفر 
به میزان ۸۶۱۶ میلیارد ریال تســهیلات ودیعه 

مسکن خود را دریافت کرده اند.
وی تصریــح کــرد: بر اســاس مصوبه شــورای 
پول و اعتبــار، ســقف وام ودیعه مســکن برای 
متقاضیان شــهر تهــران ۱۰۰ میلیــون تومان، 
برای کلان شهرها ۷۰ میلیون تومان و برای سایر 

شهرها ۴۰ میلیون تومان مقرر شده است.
معاون اداره اعتبارات بانــک مرکزی افزود: بانک 
مرکزی پــس از مصوبه شــورای پــول و اعتبار 
سهمیه بانکی و اســتانی را به همراه دستورالعمل 
نحوه پرداخت بــه نظام بانکی ابلاغ کــرد. بر این 
اساس متقاضیان دریافت تسهیلات با مراجعه به 
سامانه وزارت راه و شهرســازی و ارائه اجاره نامه 
کدرهگیری دار رســمی مربوط به ســال ۱۴۰۱ 

ثبت نام اولیه را انجام می دهند.
صحابی بیان کرد: پالایش اولیــه در وزارت راه و 
شهرسازی برای بررسی مالکیت مسکن متقاضی 
انجام شــده و واجدین شــرایط پــس از دریافت 
پیامک تایید نسبت به انتخاب بانک و شعبه اقدام 
می کنند. در شبکه بانکی نیز با استفاده از سامانه 
سمات استعلام وام مســکن، جعاله و ودیعه فعال 
برای متقاضی انجام شــده و اگــر متقاضی فاقد 
تسهیلات مربوطه باشــد فرآیند تشکیل پرونده 
انجام شــده و تســهیلات به متقاضــی پرداخت 

می شود.  

وی در خصوص سود این تسهیلات، تصریح کرد: 
سود تسهیلات ودیعه مســکن بر مبنای مصوبه 
شــورای پول و اعتبــار )۱۸ درصد( محاســبه 
می شــود و مدت بازپرداخت آن نیز ۵ساله است. 
همچنین سقف کل تســهیلات پرداختی توسط 
شبکه بانکی برای ودیعه مسکن ۴۰ هزار میلیارد 

تومان مقرر شده است.
معــاون اداره اعتبارات بانک مرکــزی ادامه داد: 
شورای پول و اعتبار پیش از آنکه بسته ارائه شود، 
موضوع را به بانک مرکزی ابلاغ کرد و این مصوبه را 
هم ما به بانک ها  ابلاغ کرده بودیم و متقاضیان  از 
۳۱ خردادماه به بعد با ثبت نام در سامانه حمایتی 
می توانند این تســهیلات را با مراجعه به بانک ها 

دریافت کنند.
صحابی گفت: از دیگر شرایط دریافت تسهیلات 
ودیعه مسکن متاهل بودن متقاضی تعیین شده 
است. همچنین برای بانوان مجرد شرط سنی ۳۵ 
سال به بالا و برای آقایان مجرد نیز شرط سنی ۴۵  

سال به بالا تعیین شده است.

خریدار   بانک پاســارگاد با نماد وپاسار از گروه 
بانک ها و مؤسسات اعتباری با سرمایه ثبت شده 
۱۳۱ هزار میلیارد ریال در بورس تهران توانست 
ســال ۱۴۰۰ را با انجام فعالیت های مســتمر در 
حوزه های بانکداری و سرمایه گذاری های کارآمد 
و حتی در حوزه های فرهنگی و اجتماعی، سربلند 
ســپری کند و برگ زرینی در بیــن دیگر رقبای 

خود به دست آورد.
 گزارش پیــش رو به بهانه مجمــع عمومی عادی 
و ســالیانه این بانک، به فعالیت بانک پاســارگاد 
در حوزه های مختلف و کســب دســتاوردهای 
چشــمگیر آن در این ســال می پردازد و با ارائه 
نمونه هایی، برتر بودن این بانک را در عرصه های 
بین المللی و داخلی، در حوزه مسئولیت اجتماعی 
از یک ســو و مدیریــت مالی و بانکداری نشــان 

می دهد.

رشد 63 درصدی وپاسار در 1400
بر اســاس گزارش عملکرد بانک پاسارگاد با نماد 
وپاســار در کدال، این طور به نظر می رسد که این 
شرکت ســودی خالص در عملکرد سال ۱۴۰۰ 
خود به ثبت رسانده اســت که این سود نسبت به 
سال ۱۳۹۹ رشــد۶۳ درصدی را نشان می دهد. 
سود خالص بانک پاسارگاد در سال ۱۴۰۰ حدود 
۱۶.۱۰۹ میلیارد تومان برآورده شده است که این 
رقم در ســال ۱۳۹۹ نزدیک بــه ۹.۸۶۸ میلیارد 
تومان بوده که این تفاوت ارقام رشد ۶۳درصدی 

را نشان می دهد.
گزارش عملکرد بانک پاسارگاد با نماد وپاسار در 
۱۴۰۰ نشــان می دهد این بانک همچنین رشد 
قابل توجهی در دیگر بخش هــای خالص درآمد 
تسهیلات و سپرده گذاری، خالص درآمد کارمزد، 

درآمد عملیاتی و سود انباشته داشته است.
بر اســاس این گزارش ، ســود خالص وپاسار در 
درآمد تسهیلات اعطایی و سپرده گذاری و اوراق 
بدهــی در دوره منتهی به ۲۹ اســفند ۱۴۰۰ در 
حدود ۳۹.۴۸۳ میلیارد تومان بوده و این رقم در 
مدت مشابه ســال قبل ۲۲.۲۱۸ میلیارد تومان 

بوده که تغییر ۷۸درصدی را نشان می دهد.
خالص درآمد تسهیلات و ســپرده گذاری با رشد 
۹۶درصدی به رقــم ۱۲.۸۶۸ میلیارد تومان بالغ 
گردید. همچنین خالص درآمد کارمزد وپاســار 
رشــد ۷۶درصدی داشــته و به حــدود ۲.۵۰۰ 

میلیارد تومان رسیده است.
جمع درآمد عملیاتی وپاســار رشد ۱۲درصدی 
را نســبت به دوره مشــابه قبل نشــان می دهد، 
همچنین ســود انباشته شــرکت نیز با تغییرات 
۵۶درصدی در ســال ۱۴۰۰ در مقایســه با سال 

۱۳۹۹ گزارش شده است.
ســود انباشــته بانک در ســال ۱۴۰۰ در حدود 
۱۴.۹۶۷ میلیارد تومان است درحالی که این رقم 
در سال ۱۳۹۹ در حدود ۹.۶۲۱ میلیارد تومان به 

ثبت رسیده است.
بانک پاســارگاد در ۱۲ ماهه منتهی به اســفند 

۱۴۰۰، برای هر ســهم ۱۲۲۹ ریال سود محقق 
کرده است.

بانک پاسارگاد در سال ۱۴۰۰ در موفقیتی دیگر 
برای هفتمین ســال  عنوان بانک سال جمهوری 
اسلامی ایران را کســب کرد و به عنوان تنها بانک 
ایرانی در فهرســت ۵۰۰ بانک ارزنده جهان قرار 
گرفــت. طبق این ارزیابی که توســط مؤسســه 
برندفاینانس )Brandfinance( انجام و توســط 
نشــریه بنکر )The Banker( منتشــر می شود، 
بانک پاســارگاد در ســال ۲۰۲۲ میلادی با ۳۳ 
پله رشــد، در جایگاه ۲۵۷ باارزش ترین برندهای 

بانکی جهان ایستاد.
این درحالی است که بانک پاســارگاد در طول ۶ 
سال گذشته، به صورت مســتمر در این فهرست 
قرار داشــته و بارها به عنوان برترین بانک منطقه 
خاورمیانه هم انتخاب شــده اســت. اهمیت این 
موضــوع از این جهت اســت که به دلیــل اعمال 
تحریم های مالی و بانکی ظالمانه بر اقتصاد ایران 
و دشــواری همکاری ها میــان بانک های داخلی 
و خارجی، بانک پاســارگاد در رقابتــی نابرابر با 
بانک های بین المللی کشــورهایی مانند امارات 
متحده عربی، ترکیه و عربستان سعودی و از سایر 
بانک های ملی و منطقه ای پیشــی گرفته است. 
بانک پاســارگاد در ادامه افتخارآفرینی های خود 
در سال جاری برای هفتمین سال موفق به کسب 
عنوان بانک برتر اســلامی ایران در ســال ۲۰۲۲ 

شد.

مالیات

معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکزی بــا بیان اینکــه بیش از 
۹۷.۵ درصد از ابزارهای پرداخت 
به سامانه مودیان مالیات متصل 
شــده  اســت، گفت: با اقدامات 
مشــترک بانک مرکزی ، شبکه 
پرداخت و سازمان امور مالیاتی، 
اجرای ماده ۱۱ قانون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مؤدیان 
به مراحل انتهایــی خود نزدیک 

می شود.
 »مهران محرمیــان« اظهار کرد: 
در حــال حاضر بیــش از ۹۷.۵ 
درصــد از ابزارهــای پرداخت، 
اعــم از دســتگاه های کارتخوان 
و ابزارهای پذیــرش اینترنتی به 
ســامانه مودیان مالیات متصل 

شده اند و دارای پرونده 
مالیاتی هستند.

وی افــزود: آن درصد 
اندک باقیمانده هم در 
دو هفته آینــده به این 
سامانه متصل و یا قطع 

خواهند شد.
به گفته معاون فناوری های نوین 
بانک مرکزی، در روند اجرای این 
تکلیف قانونی، سعی شد حداقل 
آسیب به کسب و کارها وارد شود 
و بر این اســاس عملیات اجرایی 
این بخــش از قانون بــه صورت 
تدریجی و مرحله به مرحله انجام 

شد.
محرمیان گفت: با کامل شــدن 
ساماندهی شبکه پرداخت، شفاف 

شدن جریان پرداخت ها 
و فعالیت های اقتصادی 

را شاهد خواهیم بود.
بر اســاس مــاده ۱۱ 
پایانه هــای  قانــون 
فروشــگاهی و سامانه 
مودیان، بانک مرکزی 
موظف است با همکاری سازمان 
امــور مالیاتــی، دســتگاه های 
کارتخوان بانکــی و یا درگاه های 
را  الکترونیکــی  پرداخــت 
ساماندهی کند  و با ایجاد تناظر 
بین آنها با مجوز فعالیت و شماره 
اقتصادی بنگاه هــای اقتصادی 
به هر یــک از پایانه های فروش، 

شناسه یکتا اختصاص دهد.
پس از تخصیص شناسه مذکور، 

کلیه تراکنش  های انجام شــده 
از طریــق حســاب های بانکــی 
متصل به دستگاه های کارتخوان 
بانکی و نیــز درگاه های پرداخت 
الکترونیکی به عنوان تراکنش -

های بانکــی مرتبط بــا فعالیت 
شــغلی صاحب حســاب بانکی 
محسوب شــده و بانک مرکزی 
موظــف اســت  ، اطلاعــات این 
تراکنش  های بانکی شامل مانده 
اول دوره، وجــوه واریزی، وجوه 
برداشت شــده و مانده آخر دوره 
هر حســاب بانکی را بــه منظور 
تکمیل پایــگاه اطلاعات هویتی، 
عملکردی و دارایــی مودیان به 
صورت برخط در اختیار سازمان 

قرار دهد.

اتصال ۹۷ درصد ابزارهای پرداخت به سامانه مودیان مالیاتی

بیمه

بانک

مرکزی

عملکرد بی نظیر بانک پاسارگاد در سال ۱۴۰۰؛ از رشد ۶۳درصدی تا بانکی برتر


